
قيمت دلار به كانال ۴۸ تومان برگشت

دلار
عقب نشيني 

در همايش تجاري ايران وقطر مطرح شد

حق انتخاب مردم بين كمك هاي نقدي و غيرنقدي

و سرانجام كالابرگ

 ورود قطري ها 
به اقتصاد ايران 

تعادل| همايش تجاري ايران و قطر برگزار شد. »مشكلات جدي در حوزه مبادلات مستقيم 
پولي، گران تر بودن هزينه حمل ونقل دريايي در قطر نسبت به كشورهاي ديگر و مشكلات 
مجوز اقامت براي تجار ايراني« را مي توان از عمده ترين موانع عمده تجارت دو كشور دانست 
كه در اين همايش مورد اشاره قرار گرفت. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران تاكيد كرد كه با وجود 
رشد تجارت مشترك ميان ايران و قطر در ماه هاي گذشته همچنان تا رسيدن به نقطه مطلوب 
در تجارت مشترك فاصله زيادي داريم. از آنسو، رييس سازمان توسعه تجارت هم عنوان كرد 
كه مقدمات همكاري هاي مشترك ميان فعالان قطري و ايراني براي حضور در اقتصاد ايران 

فراهم شده و مي توان انتظار داشت كه از سرمايه آنها براي توسعه زيرساخت ها استفاده شود.
حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق ايران در همايش بزرگ تجاري و سرمايه گذاري ايران و 
قطر با تأكيد بر اينكه بخش خصوصي و اتاق ايران با درك رابطه عميق سياسي و استراتژيك 
صفحه 7 را بخوانيد بين دو كشور با جديت به دنبال توسعه روابط تجاري ميان ايران و...  

پس از حدود 10 ماه تاخير سرانجام دولت گام آخر براي اجراي طرح كالابرگ الكترونيكي 
را كليد زد. البته طرحي كه از سوي دولت اجرايي شده با آنچه كه در ابتدا مدنظر نمايندگان 
مجلس بود، متفاوت است. بر اساس آنچه كه مجلس نهايي كرده بود، كالابرگ بايد جايگزين 
يارانه نقدي شود اما حالا دولت مي گويد كه مردم مي توانند بين دو گزينه انتخاب كنند. ماجرا به 
ارديبهشت امسال باز مي گردد. جايي كه دولت با چراغ سبز مجلس، ارز 4200 توماني را حذف 
كرد و پس از آن رقم يارانه نقدي را به 300 و 400 هزار تومان افزايش داد. اين در حالي بود كه 
مجلس براي يارانه نقدي تنها به شكل كوتاه مدت موافقت كرده بود و دولت بايد در سريع ترين 
زمان ممكن، مقدمات اجراي كالابرگ را فراهم مي كرد. در همان دوران رييس جمهور اعلام 
كرد كه كار بر روي زيرساخت ها آغاز شده و تا حدود دو ماه بعد مي توان كالابرگ را اجرايي كرد، 
اين موضوع اما با چند ماه تاخير مواجه شد و سرانجام دولت اعلام كرد كه اجراي آزمايشي آن 
را در يك استان و سپس سه استان آغاز كرده و حالا از روز گذشته اعلام شد كه كار براي اجرا 
صفحه 2 را بخوانيد در سراسر كشور نهايي شده است.   

 مدير اسبق امور بين الملل شركت ملي نفت 
در گفت و با »تعادل«:

 همكاري سازمان فناوري اطلاعات و بانك مركزي 
به منظور ارايه خدمات پرداخت بانكي مبتني بر فناوري هاي نوظهور 

 مزاياي زياد توسعه 
زنجيره ارزش در حوزه انرژي ريال ديجيتال در آستانه تولد
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صفحه 6   

قيمت ارز روز گذشته در بازار غيررسمي كاهش دوباره را 
تجربه كرد. دوشنبه در بازار غيررسمي قيمت هر دلار از 
كانال ۵0 هزار تومان به 4۸ هزار و 400 تومان رسيد. البته 
نرخ اسكناس و حواله اين ارزها در مركز مبادله طي ساعات 
گذشته تغييري نكرده است و با همان قيمت هاي اعلامي 
ظهر امروز )ديروز( معامله مي شود. گفتني است كه پس از 
سفر گروسي به ايران قيمت ارز در بازار غيررسمي كاهش 
چشمگيري را تجربه كرد. قيمت دلار در روند كاهشي قرار 
گرفت. اين اسكناس امريكايي تا ارزش ذاتي خود يعني 
محدوده 4۵ هزار توماني فاصله دارد. اين قيمت از سوي 
كارشناسان متعددي در روزهاي گذشته پيش بيني شده 
بود و اكنون با توافق اوليه تهران و آژانس و افزايش عرضه، 

در حال رسيدن به محدوده مورد انتظار است.
معامله گ��ران ع��لاوه بر نتاي��ج بعدي نشس��ت آژانس 
بين المللي انرژي اتمي، چش��م انتظار نشس��ت شوراي 
حكام نيز هستند. به نظر مي رسد اين موضوع موجب شده 
كه انتظارات معامله گران به طور موقت تغيير كند و فشار 
فروش در بازار بيشتر شود. فعالان بازار ارز، نرخ ۵0 هزار 
توماني را كف حمايتي اين اسكناس امريكايي مي دانند 

و احتم��ال مي دهن��د اگر اين محدوده بش��كند قيمت 
دلار تا 4۵ هزار تومان پايين بيايد. از س��وي ديگر برخي 
كارشناسان بازار احتمال نوسان گيري بازارساز از قيمت 
دلار را پيش بيني مي كنند و معتقدند قيمت تا محدوده 
4۵ هزار تومان پايين  مي آيد و بعد به شكل شارپي كانال 

عوض خواهد كرد.

   نوسان گيري، اصلاح يا اخبار مساعد سياسي؟
در حال حاض��ر ديدگاه هاي متفاوتي ب��راي اين روند 
اصلاحي قيمت دلار مطرح اس��ت. برخي اين كاهش 
قيمت را ناش��ي از اخبار مذاكرات هسته اي مي دانند و 
گروهي نيز آن را نتيجه اقدام��ات دولت و اصلاح خود 
بازار مي دانند. اكو ايران در گزارش��ي به روند كاهش��ي 
قيمت دلار اشاره كرد و نوش��ت: بررسي روند 10 ساله 
نشان مي دهد كه روندهاي نزولي دلار پايدار نبوده و در 
نهايت دوباره با جرقه ريس��ك هاي سياسي رشد كرده 
است. حال اگر كسري گريبانگير بودجه كشور شود در 
حقيقت مانند روغني است كه بعدها با يك جرقه، بازار 
ادامه در صفحه 6 ارز را به آتش مي كشد.  

 مسوولان بايد 
 از همه راه هاي اقتصادي ممكن  

براي حل مشكلات استفاده كنند 

يادداشت-2يادداشت-1

بابك زنجاني ها و فروش 
نفت توسط اشخاص غير

 پاسخ تك تورمي 
با پاتك سودآوري

مي گويند، ملت هايي كه از تاريخ 
درس مي گيرن��د و از تجربيات 
تاريخي شان استفاده مي كنند، 
فاصله نزديكي با رشد و توسعه 
دارند. اين گون��ه ملت ها، بهتر 
عم��ل مي كنن��د و رفتارهاي 
معقول تري دارند. بنابراين يكي 
از الزامات در مسير توسعه بهره 
مندي از تجربيات تاريخي است. با اين توضيحات مي خواهم 
درباره يكي از ابهامات مهم در بودجه 1402 صحبت كنم؛ 
يكي از ابهامات جدي در بطن بودج��ه 1402، در بند ب 
تبصره 1 لايحه بودجه 1401 نمود پيدا كرده است، جايي 
كه براي فروش نفت فرصتي در اختيار اشخاص حقيقي 
معرفي ش��ده از سوي دس��تگاه ها قرار داده شده است. به  
طور كلي دول��ت مي تواند موضوعات م��ورد نظر خود را 
در قانون بودجه قرار بده��د. از جمله اختيارات دولت هم 
اجاره فروش نفت به اش��خاص غير است. اما بايد ببينيم 
تجربيات تاريخي و معاصر م��ا از يك چنين تصميماتي 
چگونه اس��ت؟ قبلا در دوران دولت ه��اي نهم و دهم هم 
يك چنين تصميماتي با شيوه هاي گوناگون اتخاذ شدند. 
در زمان دولت احمدي ن��ژاد هم براي افراد حقيقي مانند 
بابك زنجاني ها و هم براي ساختارها و نهادها مانند نيروي 
انتظامي و... فرصت ويژه اي براي فروش نفت فراهم ش��د. 
امروز ام��ا بابك زنجاني در زندان اس��ت و بدهي حدودا 3 
ميليارد يورويي به خزانه دارد، ضمن اينكه تجربه نهادها و 
ساختارهاي تصميم ساز هم در فروش نفت چندان موفق 
نبوده است. اين داشته هاي تاريخي ما از روند ذفروش نفت 
توسط اشخاص غير و برخي ساختارهاي مديريتي است. اما 
بايد ديد روند صادرات و فروش نفت در جهان چگونه برنامه 
مي شود؟ در همه جهان، اين شركت هاي دولتي و متوليان 
متخصص هستند كه وظيفه فروش نفت را به عهده دارند. 
هرگز مشاهده نمي شود كه دولت هاي صاحب نفت روند 
فروش نفت خود را به دست افراد غيرمتخصص و كاسب 
و تاجر بسپارند. اين علم به اندازه اي تخصصي است كه 
افراد سال ها در دانشگاه ها و عرصه هاي ميداني، اين فن 
و تخصص را مي آموزند تا بتوانند در اين زمينه فعاليتي 
داشته باشند. در كنار اين افراد تخصصي، شركت هايي هم 
هستند كه در بازار نفت حضور جدي دارند. اينكه صادرات 
نفت و انتقال پول نفت در اختيار افراد حقيقي گذاشته 
شود، اساسا نمونه اي در جهان ندارد. در زمان احمدي نژاد 
براي دور زدن تحريم ها، يك چنين تصميمي اتخاذ شد 
و در زمان دولت فعلي هم با همين انگيزه اين بند و تبصره 
در بودجه گنجانده شده است. حتي اگر در قانون بودجه 
به يك چنين امري رضايت داده ش��ود - چون برخلاف 
منافع ملي و غيرتخصصي است - بايد نقد شود. به  طور 
كلي اقتصادي به سمت رشد و توسعه حركت مي كند كه 
اصل شفافيت را مدنظر قرار داده باشد. شفافيت شاه كليد 
ادامه در صفحه 6 رشد در اقتصاد است.   

در روزهايي كه موضوع تامين 
معيش��ت مردم به ي��ك گزاره 
اساس��ي در زندگي بسياري از 
ايرانيان بدل شده و خانواده هاي 
ايراني نمي دانند با موج فزاينده 
گراني ها چه بايد بكنند، پاسخ 
به اين پرسش كه براي كاستن 
از بار مصائب مردم چه بايد كرد، 
يك پرسش جدي است. واقع آن است كه دولت از دو طريق 
در حال برداش��تن پول از جيب مردم است. از يك طرف 
با رش��د تورم ارزش پول ملي و دارايي هاي آنان را كاهش 
مي دهد و از سوي ديگر به وسيله دريافت ماليات از آنان پول 
مي گيرد و بر آتش فقر جامعه مي دمد. مي پرسيد چطور؟ 
در گام نخست، چاپ پول دركشور منجر به رشد بي سابقه 
نقدينگي شده و در س��ال هاي اخير باعث شده تا تورم در 
دوره هاي كوتاه مدت تر هم به راحتي حس شود. قيمت ها 
روزانه و هفتگي و ماهانه رشد قابل توجهي ثبت مي كنند 
و تورم توسط جامعه در دوره هاي كوتاه مدت تر هم درك 
مي شود. وقتي تورم ايجاد مي شود، نقدينگي وارد بازارهاي 
مختلف مي شود و باعث افزايش قيمت ها در آن بازار مي شود 
و هر بازاري به تناسب كشش قيمتي كه دارد درصدهاي 
رشد متفاوتي را تجربه مي كند و تورم و ركود با چرخه هاي 
زماني متعدد را پديد مي آورد. نمادهاي عيني اين وضعيت 
در ماجراي قيمت  ها رشد مي كند و با كاهش قدرت خريد 
مردم ركود پديدار مي ش��ود و دوباره با يك شوك تورمي 
تقاضا تحريك مي شود و از ركود وارد تورم مي شويم. دولت 
آنقدر زير پاي مردم را داغ مي كند تا مجبور شوند حركت 
كنند و تقاضا ايجاد كنند و ركود از بين برود. با از بين رفتن 
ركود، دولت شروع به اخذ ماليات مي كند. به گمان دولت 
قيمت ها افزايش يافته است و عده اي ماشين هاي ميلياردي 
و خانه هاي چند ميلياردي دارند پس بايد ماليات بدهند. 
براي شركت ها ماليات و عوارض وضع مي شود و دولت از 
تورمي كه خودش ايجاد كرده، ماليات مي گيرد و در نهايت 
هم اين ماليات به مصرف كننده منتقل مي شود. تكرار اين 
چرخه باعث فقيرتر شدن جامعه مي شود و عده بيشتري 
به زير خط فقر خواهند رفت. در اين شرايط چه كنيم؟ به 
نظر من فقط و فقط تعامل با دنيا و شكست فضاي رواني كه 
كل اقتصاد را محاصره كرده مي تواند دراين شرايط راهگشا 
باشد. دست دولت كه در تامين ارز باز شود سياست هاي 
چاپ پول هم متوقف مي ش��ود و مي شود گفت اوضاع به 
سمت بهبود مي رود اما در اينجا تمركز ما بر رفتار خودمان 
است به عنوان فردي كه در اين شرايط غوطه ور است! اما آيا 
مردم هم مي توانند از نظم و نظامات بازارها سود كسب كنند 
و تك دولت را با پاتكي پاسخ دهند؟ آيا مي توانند تورم را به 
ضد خود بدل كنند و از آن به نفع منافع خود بهره جويند؟ 
اگرچه شرايط بحراني به نظر مي رسد اما با رصد دقيق بازارها 
مي توان از اين تورم مصون ماند و حداقل اثراتش را كم كرد، 
ادامه در صفحه 7 مهم تر از آن... 

محسن عباسيحسن مرادی

يادداشت-3

يادداشت-4

يادداشت-5

بهترين محرك بازار سرمايه
يكي از مهم ترين محرك هاي بازار سرمايه قيمت ارز و قيمت ارز است. 
البته نكته اساسي اينجاس��ت كه ارزي كه بازار سرمايه و شركت هاي 
بورس��ي با آن مبادله مي كنند با قيمت بازار آزاد متفاوت است يعني 
شركت ها با دلار نيمايي معامله مي كنند. اما تجربه هاي اخير نشان داده 
كه اين دلار پس از مدتي مي تواند به سمت دلار آزاد حركت کند. براي 
نمونه ما زماني دلار 4200 توماني داشتيم و اكنون دلار 2۸۵00 هزار 
توماني داريم. اين بدان معناست كه زماني كه دلار بازار آزاد افزايش پيدا 

مي كند تجربه به ما مي گويد كه احتمالا اين عدد نيز بالا مي رود.
ما اگر برگرديم به سال 1400 و از اسفند ماه نگاه كنيم، دلار از محدوده خود 100 درصد افزايش 
پيدا كرده و اين عدد كمي نبوده! بازار سرمايه از ماه يازدهم سال گذشته يك روند صعودي را شروع 
كرد و اين روند تا حدود سومين ماه امسال نيز ادامه داشت و پس از آن ما يك اصلاح داشتيم و بازار 
سرمايه شرايط جذابي نداشت. از هشتمين ماه كه انتظارات تورمي وجود داشت و رشد بازار ما شروع 
ادامه در صفحه 5 شد شاهد يك روند صعودي در بازار سهام شديم؛ خودرويي ها و...  

پيام الياس كردي

معماي احياي كوپن
هرچند در بهار امسال بنا بود تكليف سرنوشت يارانه ها مشخص شود اما 
سرانجام دولت سيزدهم در آستانه بهار سال آينده به جمع بندي درباره 
كالابرگ الكترونيك رس��يده و اجراي آن را كليد زده است. كالابرگ 
الكترونيك در واقع تكرار همان تجربه دهه 60 و توزيع كوپن است اما 
اين بار با ابزارهاي جدي��د، از طريق اعتبار در كارت هاي بانكي اجرايي 
خواهد شد. با وجود تكرار اين تجربه آشنا اما به نظر مي رسد جامعه پيش 
از آنكه آماده بازگشت به دهه 60 باشد، علاقه دارد كه تجربه 12 ساله اخير 
و يارانه نقدي را ادامه دهد. در واقع در دولت احمدي نژاد با اصلاحات انجام 
شده در قيمت سوخت، اعلام شد كه از اين پس به هر ايراني يارانه 4۵ هزار و ۵00 توماني پرداخت 
مي شود و افراد مي توانند از آن براي تامين نيازهايشان استفاده كنند. قيمت دلار در آن زمان نزديك 
به هزار تومان تخمين زده مي شد و به اين ترتيب دولت در طول ماه به هر ايراني حدود 40 دلار يارانه 
مي داد. در ابتداي سال جاري و پيش از اصلاحات يارانه اي دولت اما با يارانه 4۵ هزار توماني حتي 
ادامه در صفحه 5 امكان خريد دو دلار نيز وجود نداشت و... 

جواد هاشمي

از تاثيرات رواني مسموميت ها غافل نشويم
متاسفانه اين روزها خبر مسموميت هاي س��ريالي در مدارس كشور 
هم باعث شده تا سلامت جسمي دانش آموزان به خطر بيفتد و هم از 
طرفي مي تواند تاثير بسزايي در به خطر انداختن سلامت روحي آنها 
داشته باشد. هر چند كه اين گازهاي سمي به گفته برخي مسوولان و 
كارشناسان تاثيرات بلندمدت بر سلامت جسمي دانش آموزان ندارند، 
اما از تاثيراتي كه اين اتفاق مي تواند بر س��لامت روان آنها داشته باشد 
نبايد غافل شد. متاسفانه چنين حوادثي براي برخي مي تواند تبديل به 
تروما شود. برخي از افراد مي توانند به راحتي از اين مسائل عبور كنند و به 
عنوان يك خاطره از دوران تحصيل به آن فكر كنند، اما برخي ديگر وقتي چنين اتفاقي برايشان رخ 
مي دهد از نظر روحي و رواني تاثيرات عميقي مي پذيرند و اين حادثه مي تواند تا مدت ها ذهن و فكر 
آنها را درگير كرده و حتي دچار تروما بعد از حادثه شوند. به همين خاطر بايد والدين و البته آموزش 
و پرورش ترتيبي بدهند كه اين دانش آموزان بتوانند از خدمات مش��اوره و روانشناسي برخوردار 
شوند تا بتوانند تاثيرات منفي اين حادثه را از ذهن و روان خود پاك كنند. چنين اتفاقاتي آن هم در 
محيطي كه قرار است بعد از خانه و خانواده امن ترين مكان براي بچه ها باشد، تا حد زيادي به اعتماد 
ادامه در صفحه 8 آنها لطمه وارد مي كند...  

نوشين منافي

مقام معظم رهبري تاكيد كردند: اگر مسموميت دانش آموزان 
اثبات ش��ود، بايد عوامل اين جنايت به اشد مجازات برسند.

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر انقلاب اسلامي همزمان با روز 
درختكاري صبح ديروز سه اصله نهال كاشتند.رهبر انقلاب 
پس از كاشت نهال ها در سخناني درباره علت كاشت سه نهال 
به شعار امسالِ روز درختكاري با عنوان »هر ايراني سه نهال«، 
اش��اره كردند و گفتند: اگر بر اساس ش��عار انتخاب شده، هر 
ايراني سه نهال بكارد، برنامه دولت براي كاشت يك ميليارد 
نهال، از سال 1402 و در طول چهار سال محقق خواهد شد. 
حضرت آيت الله خامنه اي ب��ه اهميت موضوع نهال كاري در 
حفظ محيط زيست اشاره كردند و با تاكيد بر اينكه با كمك 
مردم امكان تحقق كاشت يك ميليارد نهال وجود دارد، افزودند: 
توصيه متخصصان و كارشناسان اين است كه علاوه بر كاشت 
درخت هاي ميوه دار بايد درختان جنگلي و درختاني كه چوب  
آنها داراي اهميت است نيز كاشته شوند زيرا تجارت چوب در 
اقتصاد كشور تاثير بس��زايي دارد.ايشان خاطرنشان كردند: 
نتيجه اقتصاد تك محصولي، وضعيت كنوني كشور است كه 
در زمينه هاي ارزش پول ملي و تورم و گراني داراي مشكلات 
است.رهبر انقلاب اس��لامي با اشاره به تلاش مسوولان براي 
حل مش��كلات، گفتند: مسوولان بايد از همه راه هاي ممكن 
اقتصادي استفاده كنند تا بتوانند براي حل مشكلات مردم به 
راه حل درستي برسند.حضرت آيت الله خامنه اي، تصريح به 
حفظ محيط زيست را يكي از امتيازات برجسته قانون اساسي 
كشور برش��مردند و تاكيد كردند: هيچ كس نبايد اين قانون 
را نقض كند.رهبر انقلاب اس��لامي در پايان سخنان خود به 
موضوع »مسموميت دانش آموزان« نيز اشاره كردند و با تاكيد 
بر اينكه مسوولان و دس��تگاه هاي اطلاعاتي و انتظامي بايد 
با جديت آن را دنب��ال كنند گفتند: اين موضوع يك جنايت 
بزرگ و غيرقابل اغماض اس��ت و اگر كس��اني در اين ماجرا 
دست داشته باشند، بايد عوامل و مسببين آن به اشد مجازات 
برسند. حضرت آيت الله خامنه اي اين موضوع را جنايت درحقِ 
معصوم ترين عناصر جامعه يعني كودكان و همچنين موجب 
ناامني رواني جامعه و نگراني خانواده ها دانستند و خاطرنشان 
كردند: همه بدانند اگر كس��اني به عنوان عوامل اين جنايت 
شناسايي و محكوم ش��وند، هيچ عفوي درمورد آنها نخواهد 
بود زيرا بايد به اشد مجازات برسند تا مايه عبرت ديگران شود.

   بسيج كشور براي مقابله با مسموميت ها
به دنبال فرمايش روز گذشته رهبري، مقامات مختلف كشور 
در هر سه قوه پيگيري جدي اين مساله را يكي از اصلي ترين 
اولويت ها اعلام كردند. به دس��تور رييس جمه��ور كارگروه 
تحقيق، بررسي و ارزيابي وقايع مربوط به سلامت دانش آموزان 
تشكيل شده است.در اين كارگروه علاوه بر دستگاه هاي امنيتي 
و انتظامي براي شناسايي عوامل احتمالي، وزارتخانه بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي و آزمايشگاه هاي تخصصي منتخب 
كش��ور عضويت دارند و مامور بررسي دقيق موضوع شده اند.

حجت الاسلام والمس��لمين محس��ني اژه اي در ديدار اقشار 
مختلف مردم اصفهان كه امروز )دوشنبه، 1۵ اسفندماه( انجام 
شد، با اش��اره به نگراني خانواده ها از س��لامت دانش آموزان، 
اظهار كرد: سلامت جان و روان دانش آموزان براي ما فوق العاده 
حائز اهميت اس��ت. در اينكه به نظر مي رسد اين اتفاقات كار 
س��ازمان يافته و كاري است كه دش��من يا ايجاد كرده يا در 
حال سوءاس��تفاده يا نهايت بهره برداري از آن اس��ت، شكي 

نيست. وي با اش��اره به حرف ها و موضع گيري هاي دشمنان 
شناخته شده جمهوري اس��لامي در اين مدت و به خصوص 
ماه اخير، گفت: برخي افراد در داخل كش��ور هم همان خط 
التهاب را دنبال كرده و ايجاد ترس و دلهره را بيشتر مي كنند، 
اما نهايت تلاش خود را به كار مي گيريم تا علت و عوامل اصلي 
را شناسايي و با آنها برخورد كنيم و اميدواريم هرچه زودتر به 
جمع بندي برسيم.محسني اژه اي با بيان اينكه هفته اي نيست 
كه گزارش هاي اين موضوع جمع آوري و تحليل نشود، افزود: از 
همه صاحب نظران سلامت، اطلاعات و امنيت كمك گرفته و 
از بهترين آزمايشگاه ها و تست هايي كه گرفته شده و مواردي 
كه بررسي شده استفاده خواهيم كرد. در مجموع اقدام جدي 
همه جانبه در حال انجام اس��ت و اميدواريم هرچه زودتر به 
جمع بندي برسيم و عامل يا عوامل اصلي شناخته شوند. وي با 
تأكيد بر اينكه اين اقدام از مصداق هاي اصلي افساد في الارض 
اس��ت، گفت: چنانچه عوامل اين جريان شناخته شود بدون 
ترديد طبق تعريف قانون جزو مفسد في الارض هستند و اگر 
اين عوامل شناس��ايي و دستگير شوند قوه قضاييه به صورت 
كاملًا ويژه و خارج از وقت به آن رسيدگي مي كند و عناصري 
كه دخيل هستند به اشد مجازات خواهند رسيد. رييس قوه 
قضاييه ادامه داد: بر اساس قانون با مباشر، شريك، مسبب و 
هركس��ي به نحوي از انحا در اين مورد دخيل باشد به صورت 
قاطع برخورد خواهد ش��د و هيچ اغماضي نخواهد شد. وي 
همچنين به كس��اني كه همراه با دش��من التهاب آفريني و 
دروغ پراكني مي كنند هشدار داد و گفت: در هر استاني حداقل 
يك شعبه در مركز اس��تان به صورت اختصاصي كساني كه 
دروغ، ش��ايعه و التهاب آفريني مي كنند را احضار مي كند. از 
دو حالت خارج نيس��ت، اين افراد يا همراه با دشمن هستند 
و با سوءنيت دس��ت به اين اقدامات مي زنند يا غفلت كرده و 
سوءنيت ندارند، اما باز هم به جهت اهميت مطلب نمي شود 
از غفلت آنها گذشت و حتماً برخورد خواهد شد. اما اگر بعد از 
اين برخورد دوباره دروغ و مطلب بدون استناد منتشر كنند و 
بر اين اضطراب و دلهره بيفزايند، نمي شود از آن گذشت. وي 
از رييس كل دادگس��تري استان اصفهان نيز خواست شعبه 
خاصي به اين موضوع اختصاص داده و افراد احراز ش��وند و بر 
اس��اس مقداري كه احراز مي شود، حتماً با آنها برخورد شود. 
محسني اژه اي با بيان اينكه مسائلي كه امروز اساس آن دشمني 
با نظام و ارزش هاست صرفاً گناه يا يك قانون نيست كه زير پا 
گذاشته شود، تصريح كرد: در برخي ناهنجاري ها دشمن بدون 
ترديد در حال سوءاستفاده و دامن زدن است. اين ناهنجاري ها 
هم خ��لاف عفت عمومي و هم ش��رع و قانون اس��ت كه يك 
مصداق آن كشف حجاب است. رييس قوه قضاييه اعلام كرد: 
دستور كاري در مجلس در حال پيش بيني است و قوه قضاييه 
آمادگي كامل دارد و قوه مجريه هم در حال تدارك است تا بعد 
از اين همه فرصتي كه داده شده، با كساني كه با انجام گناهي 
مي خواهند نظم عمومي را ب��ه هم بزنند و مردم را جريحه دار 
كنند، برخورد ش��ود. اين مس��اله با گناه فردي و موردي فرق 
دارد و به زودي اقداماتي مي شود كه نتيجه آن را خواهيد ديد. 
وي همچنين به فرمان عفو رهبري پس از حوادث اخير اشاره 
و اظهار كرد: مقام معظم رهبري عنايتي داشتند و در راستاي 
عفو تعدادي از افراد حاضر در اغتشاشات فرمان صادر كردند، 
اگرچه دشمن باز هم تلاش مي كند و دست بردار نيست، چون 
به برخي مسائل داخلي اميد بسته، اما به هيچ كدام از اهداف 
ادامه در صفحه 2 خود نرسيد و شكست خورد.   

مسموميت 
 دانش آموزان 
 جنايت بزرگ 

 و غير قابل 
اغماض

 رهبر معظم انقلاب 
در روز درختكاري تاكيد كردند : 



ادامه از صفحه اول|
محسني اژه اي ادامه داد: اگرچه دشمن در اغتشاشات 
اخير شكست خورد اما اذيت كرد و شهيد و مجروح روي 
دست ما گذاشت. به لطف خدا و با تلاش نيروهاي نظامي 
و انتظامي و امنيتي و از همه مهتر بصيرت مردم دشمن 
اين بار هم به اهداف خود نرسيد، اما كارش را تمام نكرده 
است. در اغتشاشات اخير با فضايي كه دشمن ايجاد كرد 
و از طريق رسانه ها موجي به وجود آورد برخي افراد تحت 
تأثير قرار گرفتند، اما بعد اعلام كردند ما نمي دانستيم 
هدف دش��من چيس��ت و فريب خورديم. مقام معظم 
رهبري نيز مثل هميشه با حسن نظر و رحمانيت الهي 
اين مساله را پذيرفتند و عده اي مشمول عفو شدند. وي 
با بيان اينكه ممكن اس��ت موارد ديگري هم باش��د كه 
مش��مول عفو رهبري قرار گيرد و تا پايان سال در حال 
رسيدگي اس��ت، افزود: البته اين عفو فقط مخصوص 
اغتشاش��ات نبود و هميشه در چند مناسبت پيشنهاد 
عفو مطرح مي شود؛ ۲۲ بهمن، ۱۲ بهمن، نيمه شعبان 
و عيد فطر. امسال پيش��نهاد داديم از ۲۲ بهمن تا عيد 
فطر حداقل چند مناسبت جمع و به مناسبت سالگرد 
پيروزي انقلاب عفو انجام شود. رييس قوه قضاييه با اشاره 
به اينكه چند دسته از عفو رهبري كلًا مستثني شدند، 
گفت: آنهاي��ي كه به مال و ناموس و امنيت مردم تجاوز 
كردند و مرتكب سرقت و امثال آن شدند و افراد سابقه دار 
استثنا هستند اما بقيه با شرايطي مشمول عفو مي شوند. 
وي ادامه داد: افرادي كه مشمول عفو مي شوند هم چند 
دسته هس��تند؛ يك دسته در زندان هستند و مشمول 
عفو مي ش��وند، عده اي قبلًا با قرار آزاد شده بودند ولي 
حكم قطعي نداشتند و بايد به زندان بر مي گشتند اما عفو 

مي شوند و ديگر بر نمي گردند، عده اي در زندان هستند 
و عفو مي شوند ولي مدت زندان آنها تقليل پيدا مي كند، 
برخي هم حبس نداشتند و حكم آنها جزاي نقدي بود. 
محسني اژه اي با بيان اينكه تاكنون بيش از ۸۰ هزار نفر 
مشمول عفو شده اند، تصريح كرد: برخي فكر مي كنند 
۸۰ هزار نفر در اغتشاشات مشمول عفو شدند، درحالي 
كه كل اغتشاشات اين تعداد نبود، ضمن اينكه همه هم 
از زندان آزاد نش��دند و برخي حكمشان تقليل يافت يا 
جزاي نقدي داشتند يا با قرار آزاد بودند و ديگر به زندان 
برنگشتند. نمايندگان مجلس نيز به اين موضوع واكنش 
نشان دادند. رييس كميسيون حقوقي و قضايي مجلس 
ش��وراي اس��لامي اظهار كرد: بديهي و روشن است كه 
موضوع مسموميت دانش آموزان در صورت اثبات، يك 

جنايت است و قطعاً بايد با عاملان و مسببان آن به شدت 
برخورد شود. موسي غضنفرآبادي با اشاره به بيانات امروز 
مقام معظم رهبري درباره مس��موميت دانش آموزان 
تاكيد كرد: پيرو فرمايشات رهبري موضوع مسموميت 
دانش آموزان در صورت اثبات، بديهي و روشن است كه 
يك جنايت اس��ت و قطعاً بايد با عاملان و مسببان آن 
به شدت برخورد شود. وي گفت: در فرمايشات رهبري 
آمده اس��ت كه در صورت اثبات، اين بدان معناست كه 
بايد حتماً موضوعي وجود داش��ته باشد و پس از انجام 
بررس��ي ها در صورتي كه وجود اي��ن موضوع به اثبات 
رسيد، حتماً بايد با عوامل آن برخورد شود. نايب رييس 
كميسيون اجتماعي مجلس ش��وراي اسلامي تاكيد 
كرد: با توجه به فرمان مقام معظم رهبري بايد به سرعت 

عاملان مس��موميت دانش آموزان شناسايي شده و با 
عاملين مستقيم و غير مستقيم اين مسموميت ها در هر 
سطحي كه باشند بايد برخورد جدي صورت گيرد. ولي 
اسماعيلي با اش��اره به بيانات امروز مقام معظم رهبري 
در خصوث اينكه مسموميت دانش آموزان يك جنايت 
بزرگ و غير قابل اغماض است، بيان كرد: اين موضوع يك 
واقعيتي است كه در جامعه در حال رخ دادن است. بنده 
دو روز پيش در شهرستان با حضور وزير بهداشت بودم 
كه در حضور وزير اعلام كردند در سه مدرسه مسموميت 
رخ داده و ما نيز با ش��خص وزير مستقيم به بيمارستان 
رفتيم. دو معلم نيز مسموم شده بودند. وي در ادامه اظهار 
كرد: اين موضوع بايد با جديت مورد بررسي قرار گيرد و 
نيروهاي امنيتي ما به اين موضوع با جديت ورود داشته 
باشند. اكنون اين موضوع امنيتي شده است. دشمني 
كه به دختران كم سن و سال ما نيز رحم نمي كند و آنها 
را درمعرض آسيب هاي جسمي قرار مي دهد نبايد مورد 
رحم قرار گيرد. نماينده مردم گرمي در مجلس شوراي 
اسلامي تصريح كرد: اين دش��من كه اينقدر وقيحانه 
دس��ت به چنين اقداماتي مي زند نبايد مورد عفو قرار 
گيرد. اين رفتارها نشان مي دهد كه دشمن دست و پاي 
آخر خود را دارد مي زند. با عاملين مستقيم و غيرمستقيم 
اين مسموميت ها در هر سطحي كه باشند بايد برخورد 
جدي قرار گيرد. با توجه به فرمايش امروز مقام معظم 
رهبري بايد براي شناس��ايي و برخ��ورد با عاملان اين 
موضوع تمام دس��تگاه ها و قوه قضاييه ب��ا تمام قوا وارد 
شوند. ان شاءالله اين توطئه نيز همانند توطئه هاي قبل 
توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( هم شناسايي و هم 

خنثي خواهد شد.
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سخنگويوزارتخارجه:

س��خنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران با 
تاكيد بر اينكه تخريب مناسبات بين ايران و اروپا تنها 
به ضرر ايران نيست و قطعا به ضرر كشورهاي اروپايي 
نيز هست؛ چرا كه ايران كشور مهمي در منطقه است، 
افزود: ايران قائل به سياست تنش زدايي است و البته اين 
يك مسير دو جانبه است و اميدواريم طرف هاي مقابل 
نيز در مورد ايران به سياس��ت سازنده توام با همكاري 
روي آورند. وي در پاسخ به سوالي در ارتباط با تعاملات 
ايران با كش��ورهاي اروپايي در ادامه گفت: اميدواريم 
كه طرف هاي اروپايي اسير سياست هاي تنش آفرين 
دولت امريكا و رژيم صهيونيس��تي نشوند و سياست 
مستقلانه اي را در مورد ايران در چارچوب منافع شان در 
پيش بگيرند. وي تاكيد كرد: ايران هم از بهبود مناسبات 
با اروپا نفع مي برد. وي همچنين در پاسخ به سوالي در 
ارتباط با موضوع برجام و خط قرمزهاي ايران در جريان 
اين مذاكرات و بحث برجام تاكيد كرد: توافق موقت از نظر 
ايران مطرح نيست. مبناي ما بازگشت به برجام بر اساس 
سند امضا شده در سال ۲۰۱۵ است. وي با اشاره به تاكيد 
جمهوري اسلامي ايران در اين مذاكرات در مورد تحقق 
منافع ملي ايران، گفت: خط قرمز جمهوري اس��لامي 
ايران منافع ملي و حقوق قانوني و ش��ناخته شده ملت 
ايران در استفاده صلح آميز از انرژي هسته اي است. در 
برجام خط قرمز ما اين است كه تحريم ها برداشته شود 
و ايران از منافع اقتصادي تعريف شده در اين توافقنامه 
منتفع شود. فعاليت هاي صلح آميز هسته اي ايران به 
عنوان يك عضو آژانس و NPT تامين شود. سخنگوي 
وزارت خارجه همچنين در پاس��خ به سوالي در مورد 
سفر چندي پيش امير عبداللهيان به عراق و اينكه آيا 
در اين سفر در مورد فعاليت هاي گروه هاي تروريستي 
در مرزهاي ايران و عراق كه باعث ايجاد مسائلي بين دو 
كشور شد بحث و رايزني صورت گرفت، گفت: همانطور 
كه بارها تاكيد كرده ايم ما انتظار داريم كه از خاك عراق 
هيچ تهديدي متوجه امنيت ملي ايران نشود و در همين 
چارچوب تاكيد داريم كه دولت مركزي عراق مسوول 
حفاظت از مرزهاي كل عراق است و بايد در اين ارتباط با 
گروه هاي تجزيه طلب و تروريست برخورد شود. ما تاكيد 
داريم كه بايد تروريست ها و گروه هاي تجزيه طلب خلع 
سلاح شوند و مجرمان به ايران تحويل داده شوند. وي 
ادامه داد: در سفر اخير آقاي امير عبداللهيان به عراق بر 
اجراي توافقات بين دو كشور در اين زمينه تاكيد شد. 
سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران گفت: 
همانطور كه بارها اعلام كرده ايم ايران در دفاع از امنيت 
خود و حفاظت از مرزها و حمايت از حقوق شهروندانش 
با كس��ي تعارف نمي كند و با بر ه��م زنندگان امنيت 
مسامحه نمي كند. سخنگوي وزارت خارجه همچنين 
در پاسخ به س��والي در ارتباط با برخي از اخبار منتشر 
شده مبني بر اينكه ايران قصد دارد سفارت انگليس در 
تهران را تعطيل كند، گفت: اين خبر را تكذيب مي كنم. 
وي همچنين در پاسخ به اين سوال كه خليل زاد يكي از 
ديپلمات هاي امريكايي به تازگي مدعي شده كه ايران 
مركز اصلي القاعده اس��ت و سركرده جديد القاعده در 
ايران است، گفت: پرورش دهندگان القاعده و حاميان 
القاعده كه ساليان طولاني در افغانستان مرتكب جرم و 
جنايت شده اند با مطرح كردن اينگونه اظهارات فرافكني 
مي كنند و موضوعاتي را علي��ه ايران مطرح مي كنند. 
سخنگوي وزارت خارجه همچنين در پاسخ به سوال 
ديگري در مورد س��فر گروسي به تهران و اينكه آيا اين 
سفر براي حل مسائل پادماني بين ايران و آژانس انجام 
شده است؟ گفت: سفر اخير مديركل آژانس بين المللي 
انرژي اتمي به تهران در استمرار همكاري هاي دو جانبه 
ايران و آژانس صورت گرفته است. سفر مقامات آژانس 
به ايران تحول جديدي نيست و تعاملات و مذاكره بين 
ايران و آژانس براي حل و فصل مسائل وجود داشته است. 
مذاكرات ما با آژانس فني است و دو اصل اساسي دارد. 
عضويت ايران در آژانس و همچنين NPT و پادمان البته 
قانون اقدام راهبردي مجلس نيز هست. ما در چارچوب 
اين مسائل با آژانس در حال گفت وگوي فني هستيم. 
وي با بيان اينكه در سفر گروسي به تهران توافق شد كه 
هيات فني آژانس به تهران سفر كند، تصريح كرد: يكي 
از بهانه هايي كه طرف مقابل در مذاكرات در بازگشت به 
برجام مطرح مي كند مسائل موجود بين ايران و آژانس 
است و اگر مذاكرات و س��فر آتي هيات آژانس به ايران 
انجام شود و گام به گام اين روند به سمت جلو حركت كند 
و مسائل حل شود يك بهانه از دست طرف هاي مقابل 
در جريان مذاكرات خارج خواهد شد. سخنگوي وزارت 
خارجه در ادامه گفت وگوي خود با خبرنگاران در پاسخ به 
سوال ديگري در مورد اشارات رييس آژانس بين المللي 
انرژي اتمي بعد از بازگشت به وين از جمله اظهارات او در 
مورد افزايش بازديدها و نظارت ها بر فعاليت هاي صلح 
آميز هسته اي ايران، گفت: در ارتباط با اين موضوع من 
شما را به اظهارات دكتر اسلامي و آقاي كمالوندي ارجاع 
مي دهم كه ايشان نيز گفتند كه افزايش بازرسي ها از 
برخي از س��ايت ها از جمله فردو در چارچوب NPT و 
پادمان است و تحول جديدي نيست و بر اساس توافق 
ايران و آژانس مشخص مي شود كه اين بازرسي ها چگونه 
و بر اساس چه فرمولي انجام شود. اين بخشي از توافقات 
با آژانس اس��ت. س��خنگوي وزارت خارجه جمهوري 
اس��لامي ايران در ادامه گفت وگوي خود با خبرنگاران 
در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه امريكايي ها ادعاي 
انتقال پيام به ايران را تكذيب مي كنند گفت: اين سوال 
بايد از امريكايي ها پرسيده شود كه چرا بعد از اينكه پيام 
مي دهند اين موضوع را تكذيب مي كنند. بايد از آنها در 
مورد دلايل اين تكذيب ها و دوگانگي رفتارشان پرسيده 
شود. كنعاني همچنين در پاس��خ به سوال ديگري در 
ارتباط با مناس��بات ايران و مصر و آخرين تحولات در 
اين زمينه گفت: جمهوري اسلامي ايران، مصر را جزو 
همس��ايگان منطقه اي خود مي داند و سياست دولت 
س��يزدهم نيز منطقه گرايي و همسايه محوري است. 
نگاه ما گسترش روابط با كشورهاي دوست و رفع و رجوع 
مشكلات و س��وءتفاهم هاي احتمالي با اين كشورها و 

كشورهاي منطقه است. 

ناترازي نظام بانكي و نظام بودجه 
مسببان اصلي تورم هستند

معاون امور اقتصادي و هماهنگي سازمان برنامه و بودجه 
با اشاره به ناترازي نظام بانكي و ناترازي نظام بودجه، گفت: 
وقتي ناترازي شكل مي گيرد منجر به تورم مي شود. در 
اثر تورم دولت ناچار مي شود از مردم حمايت كند كه اين 
مساله سبب به هم ريختگي و اخلال در بازارها مي شود 
و نهايتا شاهد بروز رانت و بي عدالتي خواهيم بود. سيد 
حميد پورمحمدي در پيش سمينار و نشست جمع بندي 
علمي نخستين همايش بهبود روند بودجه ريزي در ايران 
گفت: براي آنكه بودجه از حالت سنتي خارج و به حالت 
نوين تبديل شود، دو شاخص در نظر گرفته شده است. 
اول اين اس��ت كه به جاي اينكه دولت خود بودجه را به 
تصويب برساند، پارلمان اين كار را انجام دهد. دوم اينكه، 
يك نه��اد براي نظارت در خارج از دولت وجود داش��ته 
باشد كه ديوان محاسبات براي اين موضوع در نظر گرفته 
شد. وي افزود: در آس��تانه تدوين برنامه هفتم توسعه 
هس��تيم و بايد يك تصويري از اصلاح ساختار بودجه و 
جهت گيري سازمان به وجود بياوريم. وقتي در خصوص 
بودجه صحبت مي كنيم تنها به بحث هاي درون بودجه 
نگاه نمي كنيم، بلكه بايد ببينيم نظام بودجه تاثيري بر 
اقتصاد دارد. اقتصاد ما دچار بيماري مستمر بي ثباتي 
ش��ده اس��ت. پورمحمدي در همين ارتباط ادامه داد: 
اگر به رشد اقتصادي توجه كنيم شاهد نوسانات شديد 
هستيم. بايد به س��مت ثبات در اقتصاد حركت كنيم. 
عدم ثبات به معناي تورم اس��ت. اين موضوع دو ريشه 
منحوس دارد؛ يكي ناترازي نظ��ام بانكي و ديگري كه 
بزرگ تر است ناترازي نظام بودجه  ريزي است. طبق اعلام 
سازمان برنامه و بودجه، وي تاكيد كرد: در قيمت منابع 
بودجه گاهي درآمدها ناپايدار است كه منجر به بي ثباتي 
مي شود. در سال هاي اخير در يك سال سه ميليارد دلار 
و در يك سال ۱۳۰ ميليارد دلار درآمد نفتي داشتيم. از 
درآمدهاي پايدار مي تواند ماليات باشد. منابع ديگر نفت 
و منابع طبيعي است كه بايد نوس��ان در آن به حداقل 
برس��د. درآمدهاي ديگر مربوط به اموال دولت اس��ت. 
بحث اوراق مالي نيز پايدار نيس��ت و در بخش مخارج 
نيز دو مشكل اساسي داريم يكي هزينه هاي غيرشفاف 
و ديگري هزينه هاي غيركارا است. پورمحمدي افزود: 
در نتيجه اين موارد ناترازي را از طريق صندوق توسعه 
ملي و بخش��ي را به طور پنه��ان و از طريق تورم جبران 
مي كنيم. اگر چه استقراض از بانك مركزي ممنوع شده 
است اما ضمانت هاي زيادي را صادر مي كنيم و از بانك ها 
اس��تقراض مي كنيم كه در نهايت منجر به خلق پول 
مي شود. در موارد ديگر، توليد برق ۲۴۰۰ تومان هزينه 
دارد اما بايد به قيمت ۹۰ تومان به فروش برس��انيم. در 
بودجه ۳۲۰ همت به صندوق ها كمك مي كنيم و به غير 
از اين رقم ۲۰۰ همت طلب تامين اجتماعي اس��ت كه 
دولت توان پرداخت آن را ندارد. در نتيجه تامين اجتماعي 
به سراغ بانك رفاه مي رود و اين بانك را ناتراز مي كند كه 
در نهايت منجر به خلق نقدينگي مي شود. معاون امور 
اقتصادي و هماهنگي سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: 

وقتي ناترازي شكل مي گيرد منجر به تورم مي شود. 

ساز و كار مجلس براي شفافيت 
تسهيلات كلان بانكي

نمايندگان مجلس شوراي اس��لامي بانك مركزي را 
موظف كردند تا اطلاعات مربوط به تسهيلات و تعهدات 
كلان و تسهيلات و تعهدات اشخاص مرتبط با تعريف 
ش��وراي پول و اعتبار، به تفكيك هر يك از اش��خاص 
را منتشر كند. براس��اس اين بند الحاقي به تبصره ۱۶؛ 

شفافيت تسهيلات كلان و اموال مازاد: 
الف- بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران موظف است 
با استفاده از سامانه اطلاعاتي خود و اطلاعات دريافتي 
از بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي )موضوع جزو 
)ب( اين بند(، موارد ذيل را به تفكيك هر يك از بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي بر تارنماي خود در دسترس 
عموم قرار داده و حداكثر ۳ هفته پس از اتمام هر فصل 

به روزرساني نمايد.
۱- اطلاع��ات مربوط به تس��هيلات و تعهدات كلان و 
تسهيلات و تعهدات اشخاص مرتبط با تعريف شوراي 
پول و اعتبار )مرتبط با ذينفع واحد(، به تفكيك هر يك 
از اشخاص ش��امل ميزان پرداختي و مانده به تفكيك 
ارزي يا ريالي، نرخ سود، مدت بازپرداخت، دوره تنفس، 
وضعيت بازپرداخت )جاري، سررسيد گذشته، معوق يا 
مشكوك الوصول(، نوع و ميزان وثيقه دريافت شده؛ در 
صورتي كه به دليل عدم كفايت سرمايه بانك يا موسسه 
اعتباري غيربانكي تعريف بانك مركزي از حدود و مصادق 
تسهيلات كلان قابل استفاده نباش��د، بانك مركزي 
موظف است تسهيلات و تعهدات بالاي ۵۰۰ ميليارد 

ريال هر ذينفع واحد را منتشر نمايد.
۲- اطلاعات مربوط به اموال غيرمنقول به تفكيك هر 
يك از آنها شامل س��ال و نحوه تملك، ارزش دفتري و 
برآورد ارزش روز، كاربري، وضعيت بهره برداري فعلي 
)شعبه، ستاد، منازل سازماني، استيجاري و...( و اقدامات 

انجام شده براي واگذاري يا مولدسازي.
۳- اطلاعات مرب��وط به مالكيت بي��ش از ۲۰ درصد 
)به صورت مس��تقيم يا غيرمستقيم( سهام شركت يا 
ساير اشخاص حقوقي به تفكيك هر يك از آنها شامل 
سال و نحوه تملك، ارزش دفتري و برآورد ارزش روز و 
شاخص هاي كليدي عملكرد اعم از نرخ بازدهي، سرمايه؛ 
بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانك��ي با همكاري 
بانك مركزي و س��ازمان بورس و اوراق بهادار موظفند 
صورت هاي مالي حسابرسي شده اين شركت ها را در 

سامانه كدال منتشر نمايند.
۴- ميزان تس��هيلات يا تعهدات پرداختي به هر يك 
از دس��تگاه هاي اجرايي موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه 
ششم توسعه )به تفكيك دستگاه( توسط بانك مركزي يا 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي به همراه نرخ سود، 
مي��زان دوره بازپرداخت و تنفس، وثيقه يا ضمانتنامه 
دريافتي، وضعي��ت بازپرداخت )ب��ه تفكيك جاري، 
سررسيد گذشته معوق يا مشكوك الوصول( و مقرره 
مبناي پرداخت را در تارنماي بانك مركزي و در دسترس 

عموم قرار داده و به صورت فصلي به روزرساني نمايد.

رهبرمعظمانقلابدرروزدرختكاريتاكيدكردند

حقانتخابمردمبينكمكهاينقديوغيرنقدي

نامهانجمناقتصادايرانبهرييسجمهور

مسموميت دانش آموزان  جنايت بزرگ  و غير قابل  اغماض

و سرانجام كالابرگ

شائبههاياستخدامفارغالتحصيلانرشتهاقتصادرارفعكنيد

پس از حدود ۱۰ ماه تاخير س��رانجام دولت گام آخر 
براي اجراي طرح كالابرگ الكترونيكي را كليد زد. البته 
طرحي كه از س��وي دولت اجرايي شده با آنچه كه در 
ابتدا مدنظر نمايندگان مجلس بود، متفاوت است. بر 
اساس آنچه كه مجلس نهايي كرده بود، كالابرگ بايد 
جايگزين يارانه نقدي شود اما حالا دولت مي گويد كه 
مردم مي توانند بين دو گزينه انتخاب كنند. ماجرا به 
ارديبهشت امسال باز مي گردد. جايي كه دولت با چراغ 
سبز مجلس، ارز ۴۲۰۰ توماني را حذف كرد و پس از آن 
رقم يارانه نقدي را به ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان افزايش 
داد. اين در حالي بود كه مجلس براي يارانه نقدي تنها 
به شكل كوتاه مدت موافقت كرده بود و دولت بايد در 
سريع ترين زمان ممكن، مقدمات اجراي كالابرگ را 
فراهم مي كرد. در همان دوران رييس جمهور اعلام كرد 
كه كار بر روي زيرساخت ها آغاز شده و تا حدود دو ماه 
بعد مي توان كالابرگ را اجرايي كرد، اين موضوع اما با 
چند ماه تاخير مواجه شد و سرانجام دولت اعلام كرد 
كه اجراي آزمايش��ي آن را در يك استان و سپس سه 
استان آغاز كرده و حالا از روز گذشته اعلام شد كه كار 
براي اجرا در سراسر كشور نهايي شده است. آنچه كه 
در ميان تصميم گيران باعث اختلاف نظر ش��ده بود، 
ميزان تاثيرگذاري اين طرح هاي حمايتي بود. دولت 
مي گويد كه ارزيابي هاي ابتدايي نشان از آن دارد كه 
مردم، يارانه نقدي را به كمك هاي غيرنقدي ترجيح 
مي دهند، در مقابل اما مجلس تاكيد دارد كه با توجه 
به بالا بودن نرخ ت��ورم، در آينده نه چندان دور، يارانه 
نق��دي، تاثيرگذاري خود را از دس��ت خواهد داد و به 
اين ترتيب، بايد حمايت كالابرگي در دستور كار قرار 
گيرد. حالا س��رانجام كالابرگ اجرايي شده اما باز هم 
مردم مي توانند ميان گزينه هاي موجود، خود انتخاب 
كنند. اجراي سراسري طرح كالابرگ الكترونيكي در 
كل كشور آغاز ش��ده و طبق اعلام وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي برخي از فروش��گاه هاي زنجيره اي و 
خُ�رد مجهز به باركدخوان و متصل به سامانه شده اند و 
پذيراي شهروندان در سراسر كشور هستند. بسياري از 
كارشناسان معتقدند اگر طرح كالابرگ الكترونيكي به 
شكل مطلوب در كشور اجرا و مورد استقبال واقع شود، 
درصدي از تورم موجود را كنترل و مديريت مي كند؛ 
طرحي كه از هفته هاي اخير در چهار استان هرمزگان، 

قزوين، گيلان و مركزي به ش��كل آزمايش��ي به اجرا 
درآمد و دولت اين تصميم را در راستاي تقويت سلامت 
غذايي و حمايت از معيشت خانوار اتخاذ كرده است. به 
موجب اين طرح امكان خريد اعتباري ۱۰ قلم كالاي 
اساسي شامل ماست، شير، پنير، قند و شكر، ماكاروني، 
روغن مايع، برنج، مرغ و تخم مرغ تا سقف مبلغ يارانه 
خانوار يك ماه زودتر از تاريخ واريز نقدي فراهم شده 
است. ارزش ريالي سبد مذكور ۵۳۰ هزار تومان است 
ولي سهم پرداختي مردم براي خريد ۱۰ قلم كالا ۲۳۵ 
هزار و ۷۵۰ هزار تومان است و در صورت تورم احتمالي 
و افزايش قيمتها اين سهم تغيير نمي كند. در اين طرح 
دولت به منظور اعمال سياست هاي حمايتي خود به 
بستر فني مطمئن و فراگيري نياز دارد از اين رو جهت 
رفع اين نياز، شبكه ملي اعتبار )شما( راه اندازي شد. 
شبكه ملي اعتبار يك روش جديد و متصل به شبكه 
بانكي است كه بر مبناي كد ملي افراد، اعتبار كارت آنها 
شارژ مي شود و شهروندان در چهار استان هرمزگان، 
قزوين، مركزي و گيلان مي توانند با هر كارت بانكي كه 
به نام سرپرست خانوار است خريد كنند و نياز نيست 
حتماً كارت يارانه به همراه داش��ته باشند. استفاده از 
اعتبار كالابرگ الكترونيكي كاملا اختياري است و يارانه 
هيچ كسي قطع نمي شود.خانوارها مي توانند يك ماه 
زودتر از مبلغ يارانه خودش��ان خرج كنند و چنانچه 
تمايل به خريد كالاي الكترونيكي نبود، همچنان امكان 
برداشت نقدي يارانه واريزي ماه هاي آينده وجود دارد. 
استفاده از اعتبار كاملا اختياري بوده و از طريق تمامي 
كارت هاي بانكي به نام سرپرست خانوار امكانپذير است. 
در مورد كالاهاي مشمول طرح هم الزامي به خريد يك 
نشان تجاري خاص نيست و افراد مي توانند از گروه هاي 
كالايي اعلام شده از هر نش��ان تجاري دلخواه خريد 
خود را انجام دهند. به گفته حميد فرداد � مجري پروژه 
كالابرگ الكترونيكي و مديرعامل ش��ركت خدمات 
فناوري اطلاعات رفاه ايرانيان، ش��ركت فروشندگان 
در اين طرح اختياري اس��ت. فروش��ندگان صنوف 
خواربار، لبنيات، پروتئين و فروشگاه هاي زنجيره اي و 
تعاوني مصرف، مي توانند با مراجعه به نرم افزار »بازار« 
shoma. و »مايكت« يا از طريق درگاه الكترونيكي

sfara.ir نس��بت به نصب برنامه كاربردي »شما« و 
ثبت نام از قسمت پنل فروشنده به فروشندگان مجاز 

در اين طرح ملحق ش��وند. وي تصريح كرد: تس��ويه 
حساب و واريز مبالغ خريدهاي اعتباري )مابه التفاوت 
مبلغ پرداختي مردم با قيمت كالاها( مشابه تسويه با 
فروش��ندگان از طريق كارتخوان بوده و اتصال به اين 
طرح كاملا رايگان است و شهروندان مي توانند ضمن 
مراجعه به سامانه shoma.sfara.ir اپليكيشن شما 
را دانلود و نصب كنند تا با فروشگاه هاي طرف قرارداد با 
طرح آشنا شوند. در حال حاضر اجراي طرح كالابرگ 
الكترونيكي در برخي استان ها با استقبال خوبي مواجه 
شده است چنانچه برابر گزارش ها استقبال از طرح در 
هرمزگان به عنوان اولين استان مجري طرح ۹۰ درصد 
بوده اما در برخي ديگر از استان ها اقبال عمومي اندك 
بوده است. به گفته سيد صولت مرتضوي � وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي بستر اجراي كالابرگ الكترونيكي 
در كشور فراهم شده است ولي اقبال عمومي يك مقدار 
كم است كه بايد برنامه ريزي شده و مشوق هايي در نظر 
گرفته شود تا اقبال به طرح بيشتر شود. وي پيشتر از 
توسعه طرح كالابرگ الكترونيكي خبر داده و گفته بود: 
بنا داريم طرح را توسعه بدهيم و همكاران ما در معاونت 
رفاه و ش��ركت مربوطه با فروش��گاه هاي زنجيره اي 
هماهنگ كردند تا در گام هاي بعدي طرح را از طريق 
فروشگاه هاي زنجيره اي به كل كشور تعميم دهيم. او 
با اشاره به كم اقبال بودن طرح در برخي استان هايي 
كه طرح در آنها اجرا شده گفت: گزارش هاي دريافتي 
حاكي از آن است كه با اقبال عمومي چنداني مواجه 
نشده ايم، ضمن آنكه اطلاع رساني مناسب هم انجام 
شده است.با اين حال اين شبكه آماده است و دريافت 
كالا ي��ا يارانه نقدي نيز اختياري اس��ت و اميدوارم با 
اقبال بيشتري مواجه ش��ود. وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي امروز در اطلاعيه اي از آغاز اجراي طرح در 
سراسر كش��ور خبر داد و اعلام كرد: با توجه به اجراي 
موفقيت آميز طرح كالاب��رگ الكترونيك به  صورت 
آزمايشي در چهار استان هرمزگان، قزوين، مركزي و 
گيلان اجراي اين طرح به صورت ملّي در سراسر كشور 
آغاز شد. در اين طرح اعتبار همه خانوارهاي يارانه بگير 
ش��ارژ شده و مي توانند يك ماه زودتر از دريافت يارانه 
نقدي، از اين اعتبار جهت خريد ۱۰ قلم كالاي اساسي 
مشمول طرح ملي كالابرگ الكترونيك استفاده كنند.

در صورت اس��تفاده از اين مزيت و خريد كالا از محل 

اعتبار يارانه، به  ميزان اعتبار استفاده  شده از يارانه ماه 
بعد خانوار كسر و مابقي به صورت نقدي، در موعد مقرر 
واريز يارانه به حساب سرپرست خانوار واريز خواهد شد. 
خانوارهايي كه يارانه دريافت مي كنند جهت مشاهده  
ميزان اعتبار، ليس��ت كالاها و فروشگاه هاي مشمول 
طرح ملي كالابرگ الكترونيك با تلفن همراه سرپرست 
خانوار، كد دس��توري #۲۸٭۷۸۸٭ را شماره گيري 
كرده يا به درگاه اينترنتي shoma.sfara.ir مراجعه 
كنند. فروشگاه هاي زنجيره اي رفاه، افق كوروش، ديلي 
ماركت، جانبو و برخي فروشگاه هاي خُرد كه مجهز به 
باركدخوان شدند هم اكنون به اين سامانه متصل شده 
و پذيراي ش��هروندان در سراسر كشور هستند. نحوه 
خريد ۱۰ قل��م كالاي پيش بيني ش��ده در كالابرگ 
الكترونيكي به اين نحو اس��ت كه اعتبار واريزي قابل 
برداشت به ش��كل نقدي نيست و صرفا با آن مي توان 
۱۰ قلم كالاي اساس��ي را خريداري كرد. در واقع يك 
ماه قب��ل از پرداخت يارانه نقدي ماهانه، اين اعتبار به 
حساب فرد )سرپرس��ت خانوار( واريز مي شود تا ۱۰ 
قلم كالاي دلخواه خود در اين ط��رح را با هر عنوان و 
برندي خريداري كند. هر سرپرس��ت خانوار به اندازه 
تعداد اعضاي خانوار خود تا سقف يارانه نقدي مي تواند 
از كالاهاي مذكور خريداري كند كه مانند خريدهاي 
معمولي با كارت بانكي انجام مي گيرد. بخشي از يارانه 
كالا از محل اعتبار حساب يارانه و مابقي از حساب بانكي 
سرپرست خانوار كم مي شود و در بيستم هر ماه باقي 
مانده اعتبار به حساب سرپرست واريز مي شود. چنانچه 
تمايل به خريد كالاي الكترونيكي نبود، همچنان امكان 
برداش��ت نقدي يارانه واريزي ماه هاي بعد وجود دارد 
به اين نحو كه اگر كالا خريداري شد اعتبار يارانه كسر 
مي شود و ماه بعد مبلغ يارانه مجدد در كارت سرپرست 
خانوار شارژ مي شود تا در صورت تمايل كالا خريداري 
يا آن را از حس��اب خود به طور نقدي برداشت كند. با 
توجه به فعال شدن كالابرگ در روزهاي پاياني سال، 
احتمال آن وجود دارد كه مردم براي خريد كالاهاي 
ضروري خود از اين اعتبار استفاده كنند اما بايد ديد كه 
سرانجام در سال آينده، چه تصميمي گرفته مي شود 
و آيا استقبال مردم تا حدي خواهد بود كه يارانه نقدي 
تحت الش��عاع قرار بگيرد يا همچن��ان مردم ترجيح 

مي دهند كه پول نقد دريافت كنند.

انجم��ن اقتصاد اي��ران ب��ا انتش��ار نامه اي خط��اب به 
رييس جمهوري در خصوص » موضوع: اهميت استخدام 
فارغ التحصيلان رشته اقتصاد و رفع شائبه ها « مواردي را 
مطرح كرده اس��ت. در بخش هايي از اي��ن نامه آمده: »در 
يك سال گذش��ته اين انجمن و تحصيلكرده هاي اقتصاد 
از نحوه جذب فارغ التحصيلان اين رش��ته و گرايش هاي 
مربوطه در آزمون هاي استخدامي سازمان ها و وزارتخانه ها 
رضايت نداشته و متاس��فانه برايند بررسي اين آزمون ها 
آنگونه است كه رشته اقتصاد را به كلي از استخدام دولتي 
كنار گذاشته اند.«در ادامه هم با اشاره به روند استخدامي در 
برخي نهادهاي دولتي نسبت به بروز شايبه در خصوص اين 
استخدام ها تذكار داده شد.در متن كامل اين نامه آمده است: 

»جناب آقاي حجت الاسلام ابراهيم رييسي
رييس محترم جمهوري اسلامي ايران

با سلام و احترام 
موضوع: اهميت اس��تخدام فارغ التحصيلان رش��ته 

اقتصاد و رفع شائبه ها

يكي از ماموريت هاي مه��م »انجمن اقتصاد ايران« 
نيازس��نجي، رصد آزمون هاي استخدامي، ظرفيت 
پذيرش و پتانس��يل عرضه نيروي كار تحصيلكرده 
اقتصاد در مشاغل مختلف و انطباق سرفصل دروس 
آموزش ديده رش��ته اقتصاد با آن مش��اغل اس��ت 
كه در كميته ب��ازار كار فارغ التحصي��لان اقتصاد و 
كميته س��رفصل دروس آموزش��ي دانشگاهي اين 
رش��ته و گرايش هاي آن در اين انجمن و با استقبال 
تحصيلكرده هاي اقتصاد بررسي و تحليل مي شود. 
به اس��تحضار مي رس��اند در يك س��ال گذشته اين 
انجم��ن و تحصيلكرده هاي اقتص��اد از نحوه جذب 
فارغ التحصيلان اين رش��ته و گرايش هاي مربوطه 
در آزمون هاي استخدامي سازمان ها و وزارتخانه ها 
رضاي��ت نداش��ته و متاس��فانه برايند بررس��ي اين 
آزمون ها آنگونه است كه رش��ته اقتصاد را به كلي از 
استخدام دولتي كنار گذاش��ته اند. آگهي استخدام 
آموزش و پرورش ۱۴۰۱-۱۴۰۲ نيز از آن دسته است 

كه هيچ نشاني از استخدام فارغ التحصيلان اقتصاد 
نيس��ت و فقط در قالب كد رشته »معارف اسلامي و 
اقتصاد« گنجانده ش��ده اس��ت در حالي كه از سال 
۱۳۹۵ در راستاي اسلامي س��ازي رشته هاي علوم 
انس��اني، با وجود نقدهاي علمي از استادان اقتصاد 
كشور، همه دروس اين رشته سرفصل هاي اسلامي 
به خود گرفته، اجرا ش��ده و اين دغدغه مسوولان را 
تامين كرده است. لذا انتظار مي رود فارغ التحصيلان 
رش��ته علوم اقتصادي و گرايش هاي آن مستقلا به 
استخدام آموزش و پرورش و ساير دستگاه ها درآيند.

در اي��ن راس��تا انتظ��ار اس��ت دس��تگاه و نهادهاي 
سياست گذاري ترتيبي اتخاذ كنند كه با توجه به نياز 
بيش از پيش كشور از يك دهه گذشته و قابليت هاي 
رش��ته اقتصاد، اين رش��ته در اولوي��ت آزمون هاي 
اس��تخدامي دس��تگاه ها قرار گيرد و ش��ائبه حذف 

استخدام دولتي آن وجود نداشته باشد.
يعقوب اندايش

رييس هيات مديره انجمن اقتصاد ايران
)انجمن اقتصاددانان ايران سابق( 

رونوشت: 
- معاون اول محترم رييس جمهور

- رييس محترم سازمان برنامه و بودجه كشور
 - رييس محترم سازمان اداري و استخدامي كشور

- كميسيون محترم آموزش مجلس ش.ا 
- شوراي عالي اداري كشور

- رييس محترم بانك مركزي ج. ا.ا 
- وزير محترم آموزش و پرورش

- وزير محترم علوم، تحقيقات و فناوري
- وزير محترم نيرو

- وزير محترم صنعت، معدن و تجارت
- وزير محترم تعاون، كار و رفاه اجتماعي

- وزير محترم اقتصاد و دارايي
- وزير محترم جهاد كشاورزي
- وزير محترم راه و شهرسازي

تبادل پيام با امريكا
در حال انجام است



ش��رايط فعلي در ايران را مي توان تحت عنوان گير 
افتادن در تله ص��ادرات انرژي مجازي تعريف كرد. 
به طوري ك��ه رقابت پذيري محص��ولات صادراتي 
كشور به دليل ارزش محصول توليدي نيست بلكه 
به دليل انرژي ارزاني است كه در اختيار صنايع قرار 
مي گيرد و به وسيله آن محصولي صادراتي توليد و 
صادرات مي ش��ود. اين شرايط مشكلات عديده اي 
را براي كش��ور به وجود آورده است و افق روشني را 
پي��ش روي ما قرار نمي دهد. ب��ه همين دليل لازم 
است به سمت توسعه زنجيره ارزش صنايع حركت 
كنيم و هر چه س��ريع تر به تغيي��ر وضعيت موجود 

بپردازيم.
به گزارش خبرن��گار »تعادل« وضعي��ت توليدات 
صنعتي ايران با مشكلات بسيار جدي روبرو است و 
صنايع ما با بحران جدي رقابت پذيري و همچنين 
خام فروشي گسترده روبرو هستند. همچنين عوايد 
دولت از فروش گاز طبيعي به صنايع كشور نيز پس 
از جنگ روسيه و اوكراين كه قيمت گاز طبيعي در 
جهان افزايش يافت؛ به شدت غيراقتصادي شد. در 
اين شرايط، ما در كش��ورمان گاز را با قيمت بسيار 
پاييني در اختيار شركت هاي پتروشيمي و متانولي 
قرار مي دهيم تا متانول��ي را توليد و صادر كنيم كه 
قيمت آن بس��يار پايين است. اگرچه صنعت فولاد 
كش��ور وضعيت بهتري دارد اما باز هم خام فروشي 
بالايي در اين صنعت ش��اهد هس��تيم. قيمت هاي 
پايين محص��ولات توليدي اي��ن صنايع به كاهش 
درآمده��اي دولت كه فش��ارش را م��ردم تحمل 

مي كنند، منجر شده است.
به منظور حل مش��كلاتي كه در بالا به آنها اش��اره 
كرديم سياس��ت هايي در كش��ور در راستاي سوق 
دادن صناي��ع به س��مت توس��عه زنجي��ره ارزش 
محصولاتش��ان در حال برنامه ريزي و اجراس��ت. 
از جمله آنه��ا مي توان به سياس��ت اعتبار مالياتي 
اش��اره كرد. در قالب اين سياست قرار است مشوق 
مالياتي براي بخش تحقيق و توسعه صنايع در نظر 

گرفته شود.
سياست اعتبار مالياتي مهم ترين راهكار در زمينه 
عبور از خام فروش��ي و انرژي فروشي مجازي است. 
در باب اهميت اين سياست مهم توسعه اي و صنعتي 
كشور، بيان اين نكته بس��يار مهم است كه يكي از 
معضلات جدي عدم توسعه اقتصاد دانش بنيان، عدم 
وجود مش��وق ها و نظامات تامين مالي براي حضور 
ش��ركت هاي دانش بنيان در زنجيره توليد اس��ت؛ 
با اين اوصاف، اعتبار مالياتي با ايجاد مش��وق هاي 
هزينه مح��ور براي هزينه كرد در تحقيق و توس��عه 
و اس��تفاده از ظرفي��ت ش��ركت هاي دانش بنيان، 
علاوه بر ايجاد مح��رك در صنايع براي تامين مالي 
ش��ركت هاي دانش بنيان و همچني��ن ايجاد يك 
ب��ازار جديد براي حضور در صنع��ت، عملا موجب 

تامين مالي توس��عه و بازارسازي براي شركت هاي 
دانش بنيان خواهند ش��د. اجراي اعتب��ار مالياتي 
تحقيق و توس��عه در كش��ور، با ترغيب ش��ركت ها 
به انج��ام پروژه ه��اي تحقيق و توس��عه هايتك و 
اس��تراتژيك سبب خنثي س��ازي تحريم ها در اين 

حوزه مي شود.
در ادامه نظرات محمدعلي خطيبي، مدير اس��بق 
امور بين الملل ش��ركت ملي نفت، در خصوص اين 

موضوعات خواهيد خواند.

      سياست اعتبار مالياتي اثرگذاري بالايي 
در راستاي سوق دادن صنايع به سمت توسعه 

زنجيره ارزش محصولات خواهد داشت
خطيب��ي در خصوص گي��ر افتادن كش��ور در تله 
صادرات ان��رژي مجازي در گفت وگ��و با »تعادل« 
تصريح كرد: اين موضوع به نحوه سرمايه گذاري ها 
در گذش��ته مربوط مي ش��ود. بر اثر اشتباهاتي كه 
در گذشته مرتكب ش��ده ايم الان درگير تله انرژي 
مجازي ش��ده ايم. به گون��ه اي ك��ه رقابت پذيري 
محص��ولات صادراتي مان نه به خاط��ر ارزش آنها 
بلكه به دليل رانت خوراك و س��وخت ارزاني است 
كه مي دهيم. بنابراين، حيات صنايع به رانت بيشتر 
خوراك و سوخت ارزان وابسته است. قوانيني كه تا 
الان در كشور داشته ايم در به وجود آوردن شرايط 
فعلي دخيل بوده اند. كس��اني كه به خام فروش��ي 

مي پردازند، ب��ه دليل برخ��ورداري از انرژي رانتي 
و ارزان س��ود سرش��اري مي برند و انگيزه اي براي 
سرمايه گذاري در جهت توليد محصولات با ارزش 
افزوده بالا ندارند. اين شرايط به ضرر كشور است و 

ادامه اين روند قابل قبول نيست.
وي ضمن اش��اره ب��ه اين موضوع كه مش��وق هاي 
مالياتي در همه جاي دنيا براي سوق دادن صنايع به 
سمت توسعه زنجيره ارزش محصولات موثر بوده اند، 
تصريح كرد: سياست هايي مانند اعتبار مالياتي كه 
قرار اس��ت در كش��ورمان به منظور تقويت بخش 
تحقيق و توس��عه صنايع به كار گرفته شود، روش 
تازه اي نيست اما اثرگذار است. اين روش ها در دنيا 
تجربه شده است و مي توانيم از تجربيات كشورهاي 
ديگر بهره بگيريم. ش��ركت ها بر اساس مشوق هاي 
مالياتي كه دريافت مي كنند، براي توس��عه زنجيره 
ارزش محصولاتش��ان انگي��زه پي��دا مي كنند و به 

تحقيق و توسعه بيشتر روي مي آورند. 
اين كارش��ناس انرژي ي��ادآوري كرد: م��ا دو نوع 
تحقيقات داريم. يك مدل تحقيقات كاربردي است 
كه در عمل مش��كلي را از صنايع حل مي كند. نوع 
ديگري از تحقيقات جنب��ه تئوريك دارند و نتيجه 
تحقيقات تبدي��ل به مقاله، كتاب و اين طور چيزها 
مي شود و زياد در عمل مورد استفاده قرار نمي گيرد. 
بايد دقت داشته باشيم كه امروز ما نياز به تحقيقاتي 
داريم كه جنبه عملياتي داشته باشند و بتوانيم در 

عمل از نتايج اين تحقيقات استفاده كنيم. تحقيقاتي 
كه بتوانند مشكلي از صنايع را حل كنند، ارزشمند 
خواهند بود. در سياس��ت گذاري هايي مانند اعتبار 
ماليات��ي كه به منظور تقويت تحقيق و توس��عه در 
كشور داريم، بايد به اين موضوع دقت داشته باشيم. 
تحقيقات اينچنين��ي بايد مورد حمايت جدي قرار 
بگيرند تا در نهايت ش��اهد توس��عه زنجيره ارزش 

محصولات باشيم.
مدير اس��بق امور بين الملل ش��ركت ملي نفت در 
ادامه گفت: به واسطه اعمال سياست هايي همچون 
اعتب��ار مالياتي مي توانيم ش��ركت ها را به س��مت 
توس��عه زنجيره ارزش محصولاتشان سوق دهيم. 
در اين راستا شركت هاي دانش بنيان مي توانند به 
كمك صنايع بيايند. بنابراين، فرصتي براي فعاليت 

شركت هاي دانش بنيان در كشور ايجاد مي شود.
خطيبي در پايان گفت: در صورتي كه صنايع بتوانند 
با كمك اين شركت ها توانمند شوند، توان رقابت در 
بازارهاي جهاني را پيدا مي كنن��د و ارزآوري براي 
كشور خواهند داش��ت. در نتيجه تقويت تحقيق و 
توسعه در صنايع و دس��تيابي به فناوري هاي نوين 
مي توانيم حجم زيادي از محصولات وارداتي را در 
داخل كشور توليد و از خروج ارز از كشور جلوگيري 
كنيم. توس��عه زنجيره ارزش محص��ولات مزاياي 
زيادي براي كشور دارد و ضروري است اين موضوع 

با جديت پيگيري شود.

تحليل
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روسيه در جايگاه نخست 
صادرات نفت به هند

با افزايش صادرات نفتي روسيه به هند، عراق در ماه 
فوريه در رتبه دوم صادركنندگان نفت به اين كشور 
 The« جاي گرفت. به گزارش ايلنا از نشريه هندي
Economic Time«، هند كه سومين واردكننده 
بزرگ نفت بعد از چين و امريكاس��ت، در ماه فوريه 
روزانه 1.62 ميليون بشكه نفت از روسيه وارد كرده 
كه 35 درصد كل واردات نفتي اين كشور را تشكيل 
مي دهد. بدين ترتيب، روسيه در فروش نفت به هند 
از فروش��ندگان س��نتي نفت به هند، يعني عراق و 
عربس��تان پيش افتاده است. اين گزارش افزوده كه 
عراق نيز در اين ماه روزانه 921.39 هزار بشكه نفت 
به هند صادر كرده و در مقام دومين صادركننده بزرگ 
نفت به هند جاي گرفته است. عربستان نيز با صادرات 
813.47 هزار بشكه در روز در رتبه سوم جاي گرفته 
اس��ت. در اين گزارش آمده كه صادرات نفت عراق و 
عربستان به هند به كم ترين ميزان در 16 ماه گذشته 
رسيده است. همچنين امارات با صادرات 570 هزار 
بشكه در روز در رتبه چهارم و امريكا با صادرات 248 

هزار بشكه در رتبه پنجم قرار گرفته است.

وزارت نفت بايد براي توسعه 
زيرساخت ها به دريافت بودجه 

دولتي اكتفا نكند
نايب رييس كميسيون عمران مجلس گفت: وزارت 
نفت بايد براي توس��عه زيرساخت هاي نفتي، گازي و 
پتروش��يمي به دريافت بودجه دولتي اكتفا نكرده و 
سرمايه گذار داخلي و خارجي جذب كند. كمال علي پور 
خنك��داري در گفت وگو با خانه مل��ت به راهكارهاي 
تامين مالي براي توسعه صنعت نفت، گاز و پتروشيمي 
اش��اره كرد و گفت: وزارت نفت نبايد در تامين مالي 
مجموعه خودش مشكلي داش��ته باشد چراكه 14 و 
نيم درصد از فروش نفت به هر قيمتي، به وزارت نفت 
براي توسعه زيرساخت ها تعلق مي گيرد، ضمن آنكه 
وزارت نفت بايد به دريافت بودجه دولتي براي توسعه 
اين زيرساخت ها اكتفا نكرده و سرمايه گذار جذب كند. 
نماينده مردم قائم شهر، سوادكوه، جويبار، سيمرغ و 
سوادكوه شمالي در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: 
كشورهاي كه مانند ايران منابع عظيم نفتي و گازي 
دارند از طريق »قراردادهاي بيع متقابل« شركت هاي 
خارجي را دعوت به همكاري مي كنند، بدين صورت 
كه شركت هاي خارجي در قبال زيرساخت هاي ايجاد 
كرده از تولي��دات نفتي و گازي آنها طي چند س��ال 
استفاده مي كنند، همچنين وزارت نفت مي تواند براي 
جذب سرمايه گذار از طريق فايناس نيز اقدام كند. وي 
با بيان اينكه وزارت نفت سال گذشته در بحث اوراق 
مالي مشاركت ضعيف عمل كرد، افزود: همچنين 
وزارت نفت براي توسعه زيرساخت هاي نفتي، گازي 
و پتروشيمي مي  تواند از روش هاي ديگر تامين مالي 
و مرسوم در جهان همچون بي اوتي )BOT(، قرارداد 
BOO، B.L.T  و... استفاده كند. علي پور خنكداري 
به موانع سرمايه گذاري خارجي در ايران اشاره كرد 
و توضيح داد: موانع و مشكلات اقتصادي همچون 
گسترش بيش از حد بخش دولتي، نوسانات ارزي 
و نبود ثبات اقتصادي، ماليات ها، و خدمات پس از 
سرمايه گذاري ازجمله اين موانع به شمار مي آيند. 

بررسيبودجه۱۴۰۲
تعيين تكاليفي براي وزارت نيرو 

جهت توسعه تبادلات انرژي
با كشورهاي همسايه

با تصميم نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي وزارت 
نيرو مكلف شد تا نسبت به سياست گذاري و نظارت بر 
توسعه تبادلات انرژي با كشورهاي همجوار اقدام نمايد. 
به گزارش ايسنا، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در 
جلسه علني نوبت )دوشنبه( و در جريان بررسي بخش 
هزينه اي لايحه بودجه س��ال 1402 كل كش��ور، بند 
الحاقي 1 تبصره 15 اين لايحه را به ش��رح زير تصويب 
كردند:  »بند الحاقي 1- وزارت نيرو مكلف است نسبت 
به سياست گذاري و نظارت بر توسعه تبادلات انرژي با 
كشورهاي همجوار و پياده سازي تفاهم نامه هاي متبادله 
با همسايگان درخصوص آب هاي مشترك، برنامه ريزي 
و كاهش خسارت هاي ناشي از تداوم خشكسالي هاي 
متوال��ي، به كارگي��ري فناوري هاي نوي��ن آب و برق و 
پياده سازي حكمراني آب و برق اقدام نمايد. براي اجراي 
اين تكاليف همه ش��ركت هاي زيرمجموعه مكلفند با 
اعلام وزير نيرو سالانه تا هفت درصد )7%( از درآمدهاي 
وصولي خود )عملياتي و غير عملياتي( را به حساب درآمد 
اختصاصي وزارت نيرو كه به همين منظور نزد خزانه داري 
كل كشور ايجاد مي شود واريز نمايند. صددرصد )%100( 
منابع واريزي بابت هزينه هاي ياد شده مصرف مي شود.«

بررسيبودجه۱۴۰۲
مجوز مجلس به دولت براي 

اصلاح ساختار شركت هاي برق
نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي به دولت اجازه 
دادند تا نسبت به اصلاح ساختار شركت هاي برق اقدام 
كند. نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در جلسه 
علني نوبت )دوش��نبه( و در جريان بررس��ي بخش 
هزينه اي لايحه بودجه 1402 كل كشور، بندهاي ط 
و ي تبصره 15 را به تصويب رس��اندند. بر اساس بند 
ط تبصره 15؛ به دولت اجازه داده مي شود نسبت به 
اصلاح ساختار شركت هاي برق اقدام نمايد. اساسنامه 
اين شركت ها به پيشنهاد وزير نيرو به تصويب   هيات 
وزيران مي رس��د. بر اس��اس بند ي تبصره 15؛ برق 
دريافتي نيروگاه هاي اتمي و تجديدپذير در مقابل برق 
دريافتي اين واحدها از ساير  نيروگاه ها در هر نقطه اي از 

كشور، مشمول هزينه انتقال نخواهد شد.

مديراسبقاموربينالمللشركتملينفتدرگفتوبا»تعادل«:

مزاياي زياد توسعه زنجيره ارزش در حوزه انرژي

سبقت خورشيدي از همه منابع انرژي

۴تفاوتگواهيسپردهنفتباطرحگشايشنفتيدولتدوازدهم

بيش از يك دهه قبل، خورشيدي در رقابت انرژي جهاني، 
يك بازنده بود و بين منابع بزرگ توليد نيرو، با كمتر از 
يك درصد، كمترين سهم را از نظر ظرفيت توليد داشت.

به گزارش ايس��نا، اما وضعيت خورشيدي تغيير كرده 
است؛ طبق پيش بيني آژانس بين المللي انرژي، ظرفيت 
فوتوولتاييك خورش��يدي از ظرفيت برق آبي در سال 
آينده جلو خواهد زد و تا سه سال ديگر، از توليد نيروي 
گازسوز سبقت خواهد گرفت و تا چهار سال آينده، زغال 
سنگ را پشت س��ر خواهد گذاشت و بزرگ ترين سهم 
ظرفيت نيرو را در ميان منابع بزرگ توليد نيرو خواهد 
داش��ت. اكنون كه جنگ اوكراين، نگراني هاي امنيت 
انرژي را به دغدغه اصلي تبديل كرده اس��ت، توس��عه 
خورشيدي س��رعت مي گيرد و پيش بيني مي شود در 
پنج س��ال آينده، ركورد بالايي نصب شود. هيمي بهار، 
تحليلگر ارش��د بازارهاي انرژي تجديدپذير و سياست 
در آژانس بين المللي انرژي مي گويد: رونق وجود دارد. 
رشد سريع تري وجود دارد. خورشيدي تقريبا 60 درصد 
از تاسيسات نيروي جديدي خواهد بود كه ظرف مدت 
پنج سال آينده ساخته خواهد شد. اگرچه ماهيت متناوب 
خورشيدي، به معناي آن است كه خورشيدي فورا برق 
بيشتري نسبت به زغال سنگ يا گاز توليد نخواهد كرد و 
ممكن است فعال و غيرفعال شود و فعاليت آن به وضعيت 
آب و هوا بستگي دارد، گستردگي رشد نصب خورشيدي 

منعكس كننده تغيير يك باره در توليد برق است. كاهش 
س��ريع هزينه ها، عامل اصلي توس��عه خورشيدي در 
سال هاي اخير بوده است. به گفته مشاوران مالي لازارد، 
ميانگين هزينه ساخت و اداره بدون يارانه خورشيدي 
در ابعاد نيروگاه در سال 2021، تنها 36 دلار به ازاي هر 
مگاوات ساعت بود كه كمتر از 90 درصد از سال 2009 
است. در مقابل، اين هزينه براي زغال سنگ، 108 دلار به 
ازاي هر مگاوات ساعت، براي نيروگاه گاز سيكل تركيبي 
60 دلار به ازاي هر مگاوات ساعت و براي بادي، 38 دلار 
به ازاي هر مگاوات ساعت است. هزينه ها سال گذشته كه 
قيمت قطعات به خصوص پلي سيليكون، افزايش يافت، 
صعود كردند. اما نيروگاه خورشيدي همچنان ارزان ترين 
گزين��ه براي توليد برق جديد در اكثر نقاط دنياس��ت. 
طبق آمار شركت مشاوره اس اند پي گلوبال كاماديتي 
اينسايتس، نرخ نصب سال گذشته بيش از نيمي افزايش 
يافت. اهداف اقليمي جدي و سياست هاي همراه آن به 
همراه يارانه هاي س��خاوتمندانه در حوزه هاي قضايي 
سراسر جهان، كمك كرده است. اسلحه سازي صادرات 
گاز توسط پوتين، تعيين اهداف سختگيرانه تر در اتحاديه 
اروپا را تشويق كرده و اين بلوك تلاش مي كند خود را از 
وابستگي به سوختهاي فسيلي روسيه تا سال 2027 رها 
كند. روسيه در سال 2021 براي اين قاره 155 ميليارد 
متر مكعب گاز فراهم كرد كه معادل 40 درصد از مصرف 

اروپا در بخش ني��رو و گرمايش بود. تحت طرح بازيابي 
اتحاديه اروپا كه ماه مه گذش��ته منتشر شد، اين بلوك 
اكنون مي خواهد 45 درصد از نيروي مورد نيازش را تا 
سال 2030 از تجديدپذيرها تامين كند و تمركزش روي 
افزايش بيش از دو برابري تاسيسات خورشيدي به 320 
گيگاوات تا سال 2025 و 600 گيگاوات تا سال 2030 
است. طبق برآورد بروكسل، اين اقدام مصرف گاز را به 
ميزان 9 ميليارد متر مكعب تا سال 2027 كاهش خواهد 
داد. طبق گزارش اس اند پي، خورشيدي با هزينه هاي 
اندك و امكان س��اخت در هر ابع��ادي، عمده افزايش 
ظرفيت نيروي اتحاديه اروپا در سال هاي آينده خواهد 
بود. به گفته ادورن زوكو، مدير اجرايي »اس اند پي براي 
فناوري انرژي پاك«، در گذش��ته كربن زدايي محرك 
رشد تجديدپذيرها بود و از سال 2022 اين امنيت انرژي 
است كه پيشران بزرگ سياست براي تجديدپذيرها به 
خصوص خورشيدي بوده است. فقط اروپا نيست كه به 
دليل دغدغه امنيت انرژي، به دنبال توسعه تاسيسات 
خورش��يدي اس��ت. چين در چهاردهمين برنامه پنج 
ساله كه آوريل گذشته منتش��ر كرد، تجديدپذيرها را 
يك اولويت اصلي ق��رار داد. به گفت��ه گراهام پرايس، 
همكار ارشد تحقيقات براي تجديدپذيرها در بانكداران 
سرمايه گذاري ريموند جيمز، با وجود اينكه چين قادر 
بوده است نفت را به قيمت نسبتا ارزان در مقايسه با نفت 

برنت، از روس��يه وارد كند، هدف پكن براي حركت به 
س��مت تجديدپذيرها و زغال سنگ، بر مبناي اقتصاد 

انرژي است كه آنها دسترسي داخلي دارند.
و نفوذ چيني زنجيره تامين انرژي پاك و به خصوص 
خورشيدي، باعث حمايت دولتي عظيم در بخش هاي 
ديگر جهان از توسعه صنايع توليد خورشيدي بومي 
ش��ده اس��ت. در امريكا، قانون اقليم��ي تاريخي جو 
بايدن، رييس جمهور امري��كا، 369 ميليارد دلار به 
يارانه هاي انرژي سبز در يك دهه آينده تزريق خواهد 
كرد. طراحان خورشيدي براي نخستين بار 10 سال 
اطمينان نسبت به توليد فراوان و اعتبارهاي مالياتي 
س��رمايه گذاري دارند كه به آنها اجازه مي دهد براي 
بلندمدت و س��اخت در ابعاد گس��ترده، برنامه ريزي 
كنند. با اين حال، همزمان با س��رعت گرفتن رشد، 
خورشيدي با فهرست رو به رشد از چالش ها روبرو شده 
است. كسب مجوز، به مشكل فزاينده براي طراحان 
در سراسر جهان تبديل شده و محدوديت هايي را به 
وجود آورده و هزينه ها را بالا مي برد. همچنين مشكل 
نيروي كار ماهر و تورم دستمزد، هزينه هاي اضافي 
ايجاد كرده كه بعضي از كاهش هزينه هاي سرمايه 
را تحت الش��عاع ق��رار مي دهد. بر اس��اس گزارش 
فايننش��يال تايمز، با اين همه، تحليلگران نسبت به 

چشم انداز توسعه خورشيدي، خوش بين مانده اند.

مديرعام��ل بورس ان��رژي اي��ران گفت: تف��اوت در 
ن��وع تعهدات، تضمي��ن تحويل دارايي پاي��ه )نفت و 
ميعانات(، حضور خريداران بالقوه و فعالان حوزه نفت 
و سرمايه گذاران بازارهاي مالي و نبود سود تضميني از 
تفاوت هاي معاملات گواهي سپرده نفت خام با طرح 
گش��ايش اقتصادي دولت دوازدهم است. به گزارش 
فارس به نقل از سازمان بورس، سخنان چند روز پيش 
»محسن خجسته مهر«، مديرعامل شركت ملي نفت 
ايران درباره فروش نفت از طريق انتشار گواهي سپرده 
نف��ت خام در ب��ورس انرژي ايران موج��ي از حدس و 
گمان ها درباره اين اقدام نفتي جديد دولت را در رسانه ها 
به راه انداخت. به نظر مي رسد وجود اشتراك هايي ميان 
گواهي سپرده نفت خام با طرح گشايش نفتي دولت 
دوازدهم كه به دنبال انتش��ار اوراق س��لف نفتي بود، 
موجب بروز شبهاتي مبني بر يكي بودن اين دو طرح 
و اهداف آنها شد و برخي گفتند كه دولت باز هم قصد 

دارد كسري مالي خود را با تكيه بر ابزارهاي بورسي و به 
پشتوانه نفت تامين كند. در چنين شرايطي و در راستاي 
ارتقاي شفافيت در حوزه معاملات نفت در بورس، »علي 
نقوي«، مديرعامل بورس انرژي ايران گفت كه دو طرح 
مذكور در اهداف، سازوكار و كاركردها با هم تفاوت هاي 
عم��ده اي دارند. مديرعام��ل بورس ان��رژي ايران در 
خصوص تفاوت هاي گواهي س��پرده نفت خام و طرح 
گشايش اقتصادي دولت دوازدهم، اظهار داشت: گواهي 
سپرده نفت يك ابزار اس��تاندارد و شفاف براي فروش 
است كه به پشتوانه نفت موجود در مخازن يا انبارهاي 
شركت ملي نفت منتشر شده و به صورت فروش قطعي 
نفت بوده و سررس��يد ندارد، در حالي كه اوراق سلف 
موازي اس��تاندارد بر مبناي عقد سلف منتشر شده و 
براي تامين مالي پروژه ها در چهارچوب پيش فروش 
نفت در سررسيد مش��خصي در آينده انجام مي شود. 
نقوي با تاكيد بر اهمي��ت توجه به نوع اين قراردادها و 

تفاوت هاي عملي شان، افزود: اوراق سلف جز ابزارهاي 
تامين مالي محسوب شده و سبب ايجاد تعهدات براي 
ناشر آن مي شود كه حجم و ميزان انتشار آن مي تواند 
تبعاتي را براي ايفاي تعهدات در آينده داشته باشد؛ اما در 
گواهي سپرده، ناشر )انباردار( ضامن تحويل كالا طبق 
شرايط اعلامي است. وي تضمين تحويل دارايي پايه را 
به عنوان دومين تفاوت عمده گواهي سپرده نفت خام با 
اوراق سلف نفتي عنوان كرد و گفت: گواهي سپرده نفت 
خام طبق شرايطي كه در اطلاعيه گشايش انبار منتشر 
مي شود منجر به تحويل شده و اشخاصي كه به ميزان 
معيني از گواهي ها را در اختيار داشته باشند درخواست 
تحويل خود را به ش��ركت ملي نفت ارايه و نس��بت به 
تحويل اقدام مي كنند، همچنين ش��ركت ملي نفت 
ايران اين قابليت را هم ايجاد كرده براي ساير اشخاصي 
كه توانايي تحويل ندارند در قالب ايجاد كنسرسيومي 
اين شركت به وكالت از دارندگان گواهي فرآيند تحويل 

را انجام دهد و براي اين ابزار مالي امكان تسويه نقدي 
وجود ندارد؛ اما در قراردادهاي سلف موازي استاندارد 
امكان اعمال اختيار خريد يا فروش و تسويه بر مبناي 
نرخ اختيار ديده شده است. مديرعامل بورس انرژي 
ايران در خصوص تفاوت در نوع خريداران بالقوه اين 
دو طرح نيز بيان كرد: »عمده خريداران قراردادهاي 
سلف موازي استاندارد نهادهاي مالي از صندوق هاي 
سرمايه گذاري و شركت هاي تامين سرمايه هستند؛ 
اما در گواهي سپرده فعالان حوزه نفت و فرآورده هاي 
نفتي و سرمايه گذاران بازارهاي مالي حضور دارند«. 
نقوي در پايان با اش��اره به اينكه گواهي سپرده فاقد 
س��ود تضميني اس��ت گفت در طرح قبلي قرار بود 
حداقلي از سود براي خريداران اوراق تضمين شود. 
اما گواهي چنين نيست و سرمايه گذاران با توجه به 
قيمت هاي نفت خام مي توانند به صورت روزانه نسبت 

به خريد يا فروش گواهي ها تصميم گيري نمايند.

نفت از صعود بازماند

قيمت نفت پس از اينكه چين اهداف رش��د اقتصادي 
پايين تر از حد انتظار براي امسال تعيين كرد، در معاملات 
روز دوشنبه، روند كاهشي در پيش گرفت. بهاي معاملات 
نفت برنت با 58 س��نت مع��ادل 0.7 درصد كاهش، به 
85 دلار و 25 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با 0.7 درصد كاهش، 
به 79 دلار و 12 سنت در هر بشكه رسيد. واندانا هري، 
موسس شركت تحليلي واندا اينسايتس نوشت: نفت بين 
خوش بيني نسبت به بازگشايي چين و نگراني نسبت به 
مواضع تحكيم سياست پولي بانك مركزي امريكا كه به 
رشد اقتصادي لطمه خواهد زد، همچنان گرفتار مانده 
است. دورنماي رشد اقتصادي چين كه روز يكشنبه اعلام 
كرد، كمتر از نرخ رشد توليد ناخالص داخلي 5.5 درصد 
هدف گذاري شده براي سال 2022 بود. توليد ناخالص 
داخلي چين سال گذشته تنها سه درصد رشد كرد. منابع 
آگاه به رويترز گفته بودند نرخ هدف گذاري شده براي 
سال 2023 مي تواند به شش درصد برسد اما اكنون پنج 
درصد تعيين شده است. با اين حال، تحليلگران بانك 
سرمايه گذاري يو بي اس، پيش بيني خود از رشد توليد 
ناخالص داخلي چين در س��ال 2023 را از 4.9 درصد، 
به 5.4 درصد و براي س��ال 2024 را از 4.8 درصد به 5.2 
درصد ارتقاء دادند. تائو وانگ، مدير واحد تحقيقات چين 
اين بانك، گفت: بازگشايي اقتصادي چين بهتر از آنچه 
در ابتدا پيش بيني كرده بوديم، پيش مي رود و موج دوم 
شيوع كوويد اتفاق نيفتاد و نشانه كمتري از اختلالات 
عرضه وجود دارد. هر دو ش��اخص بازار نفت روز جمعه 
پس از اينكه رويترز به نق��ل از منابع آگاه گزارش كرده 
بود امارات متحده عربي در حال بررسي خروج از اوپك 
است، با بيش از يك دلار افزايش، بسته شده بودند. در اين 
بين، سرمايه گذاران منتظر شنيدن اظهارات جروم پاول، 
رييس فدرال رزرو هستند كه روز سه شنبه و چهارشنبه 
در برابر كنگره حاضر خواهد شد. وي احتمالا در خصوص 
اينكه آيا افزايش بيشتر نرخ بهره در بزرگ ترين كشور 
مصرف كننده نفت در جهان ضروري است، مورد پرسش 
قرار مي گيرد. افزايش بعدي نرخ بهره در امريكا احتمالا به 
گزارش اشتغال فوريه بستگي خواهد داشت كه روز جمعه 
منتشر مي شود. بر اس��اس گزارش رويترز، كريستين 
لاگارد، رييس بانك مركزي اروپا آخر هفته گذشته گفت: 
احتمال زيادي وجود دارد كه نرخ بهره در ماه جاري براي 

محدود نگه داشتن تورم، افزايش داده شود.

نشست مشترك شركت هاي
نفت و گاز ايران و روسيه برگزار شد

نشست مشترك شركت هاي نفت و گاز ايران و روسيه با 
حضور نمايندگاني از انجمن شركت هاي صادرات محور 
برق و انرژي روس وابسته به وزارت انرژي روسيه و بعضي 
از شركت هاي دانش بنيان ايراني به ميزباني پارك نوآوري 
و فناوري نفت و گاز برگزار ش��د. به گزارش وزارت نفت، 
محمداسماعيل كفايتي، رييس پارك نوآوري و فناوري 
نفت و گاز امروز )دوشنبه، 15 اسفندماه( در اين نشست 
گفت: ايران دوران تحريم زيادي را سپري كرده اما تا حد 
زيادي از كش��ورهاي غربي بي نياز شده است. وي افزود: 
روزي بود كه ش��ركت هايي مانند توتال و شل در ايران 
محوريت داشتند، اما اكنون ما مستقل از آنها صنعت نفت 
كشور را حفظ كرديم و با چندهزار شركت نفتي ايراني اين 
صنعت را اداره مي كنيم. رييس پارك نوآوري و فناوري 
نفت و گاز با بيان اينكه تا 85 درصد نيازهاي صنعت نفت 
ايران داخلي سازي شده است، تصريح كرد: در بعضي موارد 
هم داخلي سازي انجام نشده و مي توانيم تبادلات خوبي 
با كشورهايي مانند روسيه داشته باشيم كه نقشه راهي 
براي آن در وزارت نفت ايران تدوين شده است. كفايتي 
ادامه داد: پارك فناوري و نوآوري صنعت نفت و گاز نوپا 
و در حال جذب شركت هاي دانش بنيان و فناور است و 
بنا داريم در تحولات بين المللي در موضوعات فناوري و 
خدمات مهندسي به جد ورود كنيم. وي اعلام كرد كه 
ايران به دنبال برپايي نمايشگاهي با حضور شركت هاي 
نفتي و گازي توانمند دو كشور است. برزو قنبري عديو، 
مدير پشتيباني ساخت و تأمين كالاي شركت ملي نفت 
ايران نيز در سخناني با تأكيد بر ضرورت همكاري هاي دو 
كشور ايران و روسيه، گفت: شركت ملي نفت ايران ظرفيت 
و توانمندي هاي خوبي دارد كه مي تواند با شركت هاي 
بين المللي كشورهاي ديگر به اشتراك بگذارد. وي افزود: 
ايران در بعضي از زمينه هاي ساخت تجهيزات و توسعه 
فناوري پيش��رفت هاي خوبي داشته اس��ت و در برخي 
موارد، نياز به استفاده از فناوري هاي روزآمد كشورهاي 
ديگري مانند روسيه دارد. مهديا مطهري، رييس پژوهش 
و فناوري شركت ملي نفت ايران هم با بيان اينكه پارك 
نوآوري و فناوري نفت و گاز متولي هماهنگي شركت هاي 
دانش بنيان در حوزه نفت و گاز است، اظهار كرد: انتظار ما 
اين است كه فهرستي از شركت هاي فناور و دانش بنيان 
و حوزه فعاليتشان در روسيه داشته باشيم تا ارتباطات 
سريع تر و منس��جم تر ش��كل بگيرد. وي تصريح كرد: 
ش��ركت ملي نفت ايران نيز 12 ش��ركت تابعه دارد كه 
توانمندي هاو نيازمندي هايي دارند كه به نظر مي رسد با 
تبادل بانك هاي اطلاعاتي دو كشور بتوان از توان متقابل 
يكديگر بهره برد و اميدواريم با همكاري بيشتر، زودتر به 
توليد محصولات مشترك برسيم. در بخش ديگري از اين 
نشست، نمايندگان شركت هاي روس و ايراني به تشريح 

حوزه فعاليت، توانمندي ها و نيازهاي خود پرداختند.



رقيه ندايي| 
از روز ورود گروسي به ايران بارها درخصوص، حضور 
و گزارش وي نوشته ايم؛ اما اين بار به وضعيت حضور 
گروسي عميق تر نگاه مي كنيم. جمعه هفته گذشته 
يعني 12 اسفند ماه بود كه رافائل گروسي، مديركل 
آژانس بين المللي انرژي اتمي وارد تهران شد و در نهايت 
روز 13 اسفند ماه نيز تهران را به مقصد وين ترك كرد. 
تنها ساعاتي پيش از حضور گروسي در تهران قيمت 
دلار بازار آزاد در روز تعطيل تا حدودي كاهشي شد و 
پس از با شروع اولين روز كاري هفته تمامي بازارهاي 

سرمايه گذاري روند نزولي به خود گرفتند.
بورس كه به ورود گروس��ي واكنش منفي نشان داد 
و اولين روز كاري س��ومين هفته اسفند ماه را با روند 
نزولي و اصلاحي شروع كرد و در ادامه مسير هفته نيز 
ش��اخص تا حدودي مثبت شد اما اين مثبت چندان 
قوي نبود چراكه در روزهاي قبل شاخص تغيير كانال 
داده و برخي از سهامداران نسبت به كليت بازار سرمايه 

نااميد شده بودند.

   گره كور سياست و اقتصاد
 روزهاي نخس��تي بود كه ابراهيم رييسي به عنوان 
سيزدهمين رييس دولت كش��ور انتخاب شد اعلام 
كرد كه اقتصاد به سياست گره نخواهد خورد؛ اما دقيقا 
عكس اين موضوع پيش آمد و جزء به جزء كش��ور به 

اخبار سياسي گره خورد.
براي نمونه كوچك ترين خبر سياسي نرخ دلار بازار 
غيررسمي يا همان بازار آزاد را به صورت خيلي سري 
بالا يا پايين مي برد )البته در 98 درصد اوقات نرخ دلار 
افزايش مي يابد و تنها به واسطه اخبار كمي نرخ دلار 
كاهش پيدا مي كند كه برخي از فعالان مي گويند كه 
كاهش واقعي نيست و دستوري است!( بقيه بازارها 
نيز به واسطه همين موضوع واكنش نشان مي دهد. 
ب��راي نمونه در حال حاضر كس��ي نمي تواند ازدواج 
كند چراكه قيمت دلار سر به فلك برداشته و از سوي 
ديگر خانه اي حتي در حاشيه تهران كمتر از 2 ميليارد 
تومان نيست و در مقابل آن حقوق جوان با اضافه و كار 
پاداش به 6 تا 7 ميليون تومان مي رسد. يك بررسي 
س��اده نمودارها نش��ان مي دهد پس از هجوم اخبار 
سياس��ي و اقتصادي با رشد نرخ دلار مواجه بوديم و 
درنهايت بازارهاي موازي نيز همس��و با دلار حركت 

كردند. البته بورس زياد همگام با نرخ دلار نبود زيرا 
نرخ دلار نيمايي روي صورت مالي شركت ها و رشد 
آنها تاثير دارد كه آن رشد 36 درصدي داشته است 
اما در مقابل ب��ورس تهران مجموعا 10 يا 15 درصد 
رشد كرده است كه اين رشد در مقابل نرخ دلار نيمايي 
عددي نيست و عمد رشد بازار سرمايه به واسطه پايان 
سال است؛ چرا كه طبق رسوم كهنه بورس هميشه 
اسفند ماه خصوصا آخرين هفته مثبت مي شود اين 

روند تا حدودي طبيعي است.
البته تنها بازارهاي سرمايه گذاري به سياست گره 
نخورده بلكه حيات نيز به اين موضوع گره خورده؛ 
در گزارش هاي قبلي »تعادل« درخصوص نرخ دلار 
صحبت كرديم و گفتي��م در مقطعي نرخ بازار آزاد 
به 60 هزار تومان رس��يد و به نوعي ركورد ش��كني 
كرد و اين ركوردش��كني باعث شد كه همه بازارها 
افزايش قيمت داش��ته باش��ند براي نمونه اكنون 
قيمت گوش��ت به بيش از 500 هزارتومان رسيده 
است؛ قيمت مرغ نيز بين 50 تا 65 هزار تومان است 
و ديگر نمي توان قيمت ماهي و ميگو را گفت چراكه 
ساده ترين خوراك ها به سقف قيمتي خود رسيده اند 
و با حقوق هاي عادي به سختي مي توان زندگي كرد. 
كارشناسي در صداوسيما ميگفت اگر مرغ و گوشت 

گران است مردم برنج خالي بخورند اما معمولي ترين 
برنج ايراني نيز به 60 تا 70 هزارتومان رسيده و اگر 
شما برنج مرغوب مي خواهيد بايد به قيمت بيش از 

100 هزار تومان فكر كنيد.
تك تك كلمات ثابت مي كند كه كل اقتصاد به اخبار 
سياس��ي و مذكرات گره خورده است و اگر گروسي 
نتيجه خوبي از بازديد ايران نداشته شرايط اقتصادي 

مردم نيز وخيم تر از گذشته خواهد بود. 

   خروج گروسي از تهران 
بالاخره گروسي تهران را ترك كرد و اين موضوع برخي 
از فعالان سياس��ي را نگران كرده كه ش��ايد گروسي 
گزارش��ي نه چندان مطلوب از ش��رايط ايران دهد و 
وضعيت كش��ور را وخيم تر كند؛ ام��ا در مقابل برخي 
از كارشناسان سياسي اميدوار هستند و مي گويند با 
خروج گروسي از تهران و مشخص شدن نتيجه شرايط 
تحريمي كشور بهتر خواهد شد و شاهد گشايش هاي 

سياسي خواهيم بود.
اكنون دو س��ناريو پيش روي ماس��ت؛ اگر تحريم ها 
افزايش يابد ش��رايط كش��ور و اوضاغ اقتصادي مردم 
بسيار بدتر خواهد شد يعني مردم بيش از گذشته فقير 
مي ش��وند. اكنون اغلب قشر متوسط جامعه زير خط 

فقر هستند و اگر تحريم ها افزايش يابد شرايط نيز بدتر 
خواهد شد. تحريم ها نتيجه س��نگيني براي كشور 
دارند براي مثال اگر صنعتي تحريم شود درآمدها، 
فروش و طر ح هاي توسعه آن به خطر ميفتند و حتي 
ممكن اس��ت براي ثابت ش��رايط برخي از كاركنان 
خود را اخراج كند كه اين موضوع نيز ضربه اي براي 
مردم اس��ت. از س��وي ديگر احتمالا با تحريم هاي 
جديد افزايش نرخ دلار را خواهيم داشت كه نتيجه 
افزايش نرخ دلار و گره خوردن سياست و اقتصاد را 
كمي بالاتر توضيح داديم. به سناريوي دوم مي رسيم 
يعني كاه��ش تحريم ها و بهبود ش��رايط اقتصادي 
كشور؛ در اين ش��رايط قيمت دلار به تدريج كاهش 
خواهد يافت و درنهايت با ي��ك فاصله زماني كوتاه 
بازارهاي سرمايه گذاري و اقتصاد نيز واكنش نشان 
خواهد داد و همه بازارها نيز بهبود خواهد رسيد. اين 
سناريو باعث مي شود مردم نيز زندگي مطلوب تري 

داشته باشند.
اما بورس دو واكنش متفاوت به اين موضوع نش��ان 
خواهد داد؛ در اصل ش��ركت هاي ص��ادرات محور 
بورس��ي خود را با تحريم و قيمت دلار وقف داده اند 
و كاه��ش نرخ دلار و بهبود ش��رايط مي تواند كمي 
وضعيت اين ش��ركت ها را تغيير دهد؛ يعني ممكن 
اس��ت برخي از شركت ها س��ود و برخي ديگر زيان 
كنند اما اين سود زيان بستگي به ماهيت شركت ها 
دارد چرا كه هزينه توليد و فروش شركت ها متفاوت 
است و بايد خود را با كاهش تحريم ها و كاهش نرخ 
دلار وف��ق دهند ك��ه با توجه به ف��روش بلندمدت 
شركت ها متفاوت است اما به طور كلي در بلندمدت 
كاه��ش تحريم ها مي تواند به س��ودآوري صنايع و 

شركت هاي بورسي كمك كند.
در مقاب��ل تحريم  بيش��تر ديگر تاثي��ر چنداني روي 
ش��ركت ها و صنايع بورس��ي ندارد؛ چراكه صنايع و 
ش��ركت ها خود را با افزايش ن��رخ دلار و تحريم وفق 
داده اند نس��بت به ترحيم هاي جديد واكنشي نشان 
نمي دهند و شايد روي برخي از شركت ها اثر كوچكي 
داشته باشد. به طور كل سفر گروسي به تهران و اعلام 
نتيجه آن مي تواند به صورت در وهله صورت هيجاني و 
پس از آن به صورت واقعي روي بازارهاي مالي خصوصا 
بازار سرمايه تاثير بگذارد؛ اما اغلب فعالان بازار انتظار 

داند كه نتيجه اين سفر مثبت باشد.

بازار سرمايه4اخبار   Tue. Mar 7. 2023  2450   سهشنبه 16 اسفند 1401    14 شعبان 1444  سال نهم    شماره

روزهاي خوبي
در انتظار بورس است

مهر| جواد فلاحيان كارشناس ارشد بازار سرمايه به 
وضعيت كلي بازار سرمايه پرداخته و تشريح كرد: اگر 
نگاه كلي به روند بازار سرمايه در 10 سال اخير داشته 
باشيم، رشد بازار سرمايه از دو منبع نشأت مي گيرد كه 
عبارتند از: وضعيت بنيادي شركت ها بوده كه زماني 
آنان ارزنده مي شوند، عامل دوم نيز افزايش انتظارات 
تورمي اس��ت، در تمامي سال هايي كه شاهد افزايش 
نرخ دلار به دلي��ل افزايش انتظ��ارات تورمي بوديم، 
بازار س��رمايه در همزمان با رش��د يا بعد از رشد دلار 
ش��روع به حركت كرده اس��ت، تفاوت بازار سرمايه با 
بازارهاي موازي مانند ارز، طلا و سكه، مسكن اين بوده 
كه روندهاي بازار سرمايه با سرعت بسيار بيشتري از 
روندهاي بازارهاي موازي رخ داده و رش��د و ريزش در 
بازار سرمايه بسيار س��ريع تر از بازارهاي موازي است. 
فلاحي��ان افزود: هميش��ه بازدهي كه بازار س��رمايه 
نس��بت به بازارهاي موازي دارد بسيار بيشتر است، از 
شهريور ماه سال 1۴01 شاهد افزايش نرخ دلار بوديم 
كه به علت تأخير زماني بازار سرمايه رشد آن چناني 
نكرد، اما با رسيدن دلار به كانال 50 هزار تومان شاهد 
افزايش ارزش و حجم معاملات بوديم، بازار سرمايه در 
اين روزها يك��ي از جاماندگان بازارها در بازدهي بوده 
و همين علت باعث شده بس��ياري از سرمايه گذاران 
س��رمايه هاي خود را به سمت بازار س��رمايه بياورند 
تا بتوانند پول خود را در براب��ر تورم حفظ كنند. اين 
كارشناس ارشد بازار سرمايه به وضعيت معاملات اين 
روزهاي بازار سرمايه اشاره كرده و تصريح كرد: ميزان 
هيجان هاي بازار و حركت بازار از منفي به مثبت خوب 
بوده و اين نشان مي دهد در آغاز روند صعودي بوده و 
در ماه هاي آتي شاهد شكستن ركوردهاي جديدي در 
بازار سرمايه خواهيم بود، در اين ميان سرمايه گذاران 
بايد بس��يار آگاهانه رفتار كنند زيرا برخي از سهم ها 
نسبت به بازارهاي موازي جلوتر بوده و بايد در خريد 
آنان احتياط كرد اما به جرأت مي توان گفت 60 تا 70 
درصد از سهم هاي موجود در بازار سرمايه از بازارهاي 
موازي خود عقب هستند و شايد يك سوم ارزش واقعي 
خود باشند. فلاحيان ادامه داد: سهامداران بايد دقت 
كرده و هر سهمي را خريد نكنند تا خاطرات منفي سال 
99 دوباره تكرار نش��ود، اخبارهاي خوبي اين روزها از 
صنايع خودرويي شاهد هستيم، سهم هاي صادرات 
محور مانند پتروشيمي، پالايش��ي، فلزات اساسي با 
توجه به افزايش نرخ دلار مي توانند در سودآوري آنان 
تأثيرگذار باشد و نرخ هاي بازار مبادله خود را با نرخ هاي 

بازار آزاد هماهنگ خواهد كرد. 

رويداد

بدون مجوزها رقيب شركت هاي 
پردازش اطلاعات مالي

جلس��ه اي ب��ه دع��وت دبي��ركل كان��ون نهادهاي 
س��رمايه گذاري اي��ران و با حضور عليرض��ا ناصرپور، 
معاون نظ��ارت بر نهاده��اي مالي س��ازمان بورس و 
محس��ن عرب زاده، مدي��ر نظارت ب��ر نهادهاي مالي 
س��ازمان بورس در محل اين س��ازمان برگزار شد. اين 
جلسه هم انديشي با حضور مديران عامل شركت هاي 
رتبه بندي، گروه خدمات بازار س��رمايه، شركت هاي 
مشاوره س��رمايه گذاري و پردازش اطلاعات مالي بود 
كه با هدف بيان و تش��ريح معضلات و مش��كلات اين 
شركت ها و همچنين بررسي راهكارها برگزار شد. رسول 
سعدي، دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران از 
برگزاري اين جلسه اظهار اميدواري كرده تا معضلات و 
مشكلات شركت هاي رتبه بندي مطرح و سازوكاري 
براي آن انديشيده شود. مديرعامل رتبه بندي اعتباري 
پارس كيان گفت: از سال 1396 شركت هاي رتبه بندي 
فعاليت خود را به صورت جدي آغاز كردند. شركت هاي 
رتبه بندي اعتباري با تمركز بر ناشران هزينه هاي تامين 
مالي اوراق را كاهش داده اند. درجه بندي صندوق ها و 
كارگزاري ها از ديگر اقدامات ش��ركت هاي رتبه بندي 
بوده و از سويي رتبه بندي پروژه ها نيز در دستور كار است. 
بايد بگويم كه درجه بندي صندوق ها به دو روش انجام 
مي شود كه در درجه نخست عملكرد را بررسي كرده و 
ستاره مي دهد؛ در درجه دوم نيز ارزيابي نحوه مديريت 
صندوق ها صورت مي گيرد. تركيب اين دو مي تواند از 
اهميت بسياري برخوردار شود. رتبه بندي شركت هاي 
تامين سرمايه تاكنون انجام نشده و مهم است؛ علاوه بر 
اين مي توانيم به رتبه بندي سبدگردان ها نيز ورود پيدا 
كنيم. مديرعامل رتبه بندي اعتباري پايا نيز بيان كرد: 
مباحث مربوط ب��ه رتبه بندي اعتباري بحث جديدي 
بوده و براي بسياري ناآشناس��ت. تا مدت ها انگيزه اي 
براي رتبه بندي وجود نداشت تا اينكه مصوبه سازمان 
مطرح شده و سبب ش��د تا شركت ها براي رتبه بندي 
متقاعد شوند. پيشنهاد من اين است تا براي شركت هاي 
غير بورسي نيز چنين مصوبه اي ايجاد شود تا به رونق 
شركت هاي رتبه بندي اعتباري منجر شود. شركت هاي 
رتبه بندي بنيه مالي كمتري نسبت به ساير نهادهاي 
مالي دارند اما با اين حال خدماتي كه ارايه مي دهند بسيار 
حائز اهميت است. مديرعامل شركت رتبه بندي اعتباري 
برهان در ادامه تاكيد كرد: مي توان براي توسعه تامين 
مالي از شركت هاي رتبه بندي استفاده كرد. پيشنهاد من 
اين است تمامي اوراق با رتبه بندي امكان انتشار يابند. 
مديرعامل شركت پردازش اطلاعات نوآوران امين گفت: 
از زماني كه بحث پردازش اطلاعات مالي مطرح ش��ده 
اين شركت هنوز به سودي دست نيافته است. اطلاعاتي 
كه ارايه مي دهيم بسياري از شركت ها بدون مجوز و با 
قيمت بسيار پايين آن اطلاعات را به فروش مي رسانند. 
معتقدم پردازش اطلاعات نتوانسته رونق بگيرد. هم در 
دريافت اطلاعات و هم در پردازش و فروش با مشكلات 
بسياري مواجه هستيم از سويي هزينه نيروي انساني 
بسيار سرسام آور است. اميدوارم سازمان اين اجازه را به 
شركت هاي پردازش اطلاعات مالي بدهد تا با انجام ساز 
و كارهايي حداقل هزينه پرسنل نرم افزاري را پوشش 
بدهيم. همچنين مديرعامل شركت پردازش اطلاعات 
مالي مبنا نيز بيان كرد: عمده ترين مشكل ما اين است 
كه يك نهاد مالي دولتي مجوز پردازش دارد. مديرعامل 
گروه خدمات بازار سرمايه كاريزما در نشست مديران 
عامل ش��ركت هاي گروه خدمات بازار سرمايه اظهار 
كرد: معتقدم اكوسيستم مالي در كشور در حال بزرگ 
شدن است؛ بر همين اساس نيز گروه خدمات مالي بازار 
سرمايه سهم فعاليت بيشتري از تامين مالي ها دارند. 
معتقدم بايد دامنه فعاليت هاي كاري و حوزه خدمات 
مالي گسترش يابد. اگر عمليات اين شركت ها ادغام نشود 
هم افزايي نيز رخ نخواهد داد بايد تسهيل گري در حوزه 
قوانين و مق��ررات صورت پذيرد. همچنين مديرعامل 
گروه خدمات بازار سرمايه سهم آش��نا در ادامه گفت: 
از مهم ترين مشكلات ش��ركت هاي گروه خدمات بازار 
سرمايه اين است كه چنانچه بخواهيم در يك شهر ديگر 
شعبه اي داشته باشيم بايد براي هر گروه مجددا تمامي 
مجوزها را دريافت كنيم كه اين مساله محدوديت ايجاد 
مي كند. عليرضا ناصرپور معاون نظارت بر نهادهاي مالي 
سازمان بورس اوراق بهادار بيان كرد: نمي خواهيم گروه 
خدمات تنها يك مدير بالا س��ري براي چند مجموعه 
باشد، تصور ما اين است كه آن مجموعه بتواند علاوه بر 
مديريت يكسري كارهاي مس��تقل نيز انجام دهد. در 
پايان برگزاري اين سلسله نشست ها جلسه هم انديشي 
با حضور مديران عامل 11 شركت  مشاور سرمايه گذاري 
نيز برگزار شد. در اين نشست مديران عامل شركت هاي 
مشاوره سرمايه گذاري پاداش سرمايه، خط ارزش، آواي 
آگاه، نيكي گس��تر، ايرانيان تحليل فارابي، ايده مفيد، 
ترنج، معيار، فاينتك، كاريزما و آيكو حضور داش��تند. 
ابتدا مديرعامل شركت مشاور سرمايه گذاري ايده مفيد 
گفت: وظايفي براي شركت هاي مشاور سرمايه گذاري 
تعيين شده كه با ساير نهادهاي مالي همپوشاني دارد. 
در حقيقت شركت هاي تامين سرمايه توان رقابت را از ما 
گرفته اند. با اتفاقاتي كه در سال 99 در بازار سرمايه ايران 
رخ داد قدرت شركت هاي تامين سرمايه دوچندان شد. 
همچنين مديرعامل شركت مش��اوره سرمايه گذاري 
ايرانيان تحليل فارابي عنوان ك��رد: تمامي اقدامات در 
حوزه بازار سرمايه از سوي شركت هاي تامين سرمايه 
انجام مي شود، پيشنهاداتي در همين راستا عنوان خواهم 
كرد؛ در درجه نخست تدوين گزارش هاي ارزش گذاري 
از سوي ش��ركت هاي مشاور س��رمايه گذاري صورت 
گيرد. در درجه دوم گزارش توجيهي افزايش س��رمايه 
از سوي حس��ابرس نباشد و مشاور رسمي در مجامع از 
سوي شركت ها انتخاب شوند. همچنين مشاوره عرضه 
و پذيرش از س��وي اين شركت ها انجام ش��ود. در ادامه 
مديرعامل شركت مشاوره سرمايه گذاري آواي آگاه گفت: 
مشاوره سرمايه گذاري حلقه مفقوده بازار سرمايه است. 
مديريت درگاه هاي غيرمجاز بسيار مهم بوده و از سويي 
معتقدم از مشاوره سرمايه گذاري به عنوان ركن صندوق ها 
استفاده نمي شود. در حوزه تحليلگري با چالش جدي 
مواجه هستيم چرا كه همه گرايش به سبدگرداني دارند.

سود سنواتي و جاري
۲۴ شركت با سجام پرداخت شد

اطلاعات منتشر ش��ده حاكي از آن است كه در هفته 
دوم اسفند ماه 16 شركت س��ود جاري و 8 ناشر سود 
سنواتي س��هامداران خود را با استفاده از سامانه جامع 
اطلاعات مشتريان »سجام« واريز كرده اند. اين گزارش 
مي افزايد: 8 ش��ركت )بيمه پارس��يان »پارس��يان«، 
داروس��ازي دانا »ددان��ا«، بيم��ه دي »ودي«، آلومراد 
»فمراد«، بانك گردشگري »وگردش«، شير پاستوريزه 
پگاه اصفهان »غشصفا«، مبين وان كيش »اوان« و گروه 
سرمايه گذاري توسعه صنعتي ايران »وتوصا«( مطالبات 
سنواتي سهامداران خود را با استفاده از سامانه سجام 
در هفته دوم اسفند ماه امسال واريز كرده اند. همچنين 
در اين بازه زماني، 16 ش��ركت )لامپ پارس ش��هاب 
»بش��هاب«، دليجان طلايي شكوه پارس »حشكوه«، 
نيروكلر »ش��كلر«، مهندس��ي صنعتي روان فن آور 
»خفناور«، سيمان لارستان »سلار«، ذوب آهن اصفهان 
»ذوب«، سرما آفرين »لسرما«، سرمايه گذاري و خدمات 
صندوق بازنشستگي كش��ور»مديريت«، كاشي الوند 
»كلوند«، ليزينگ صنعت و معدن »ولصنم«، سيمان 
هرمزگان »سهرمز«، سرمايه گذاري ساختمان نوين 
»وثنو«، گلوكوزان »غگل«، سيمان كارون »سكارون«، 
توليدي كاشي تكس��رام »كترام« و شيشه سازي مينا 
»كمينا«( نيز سود جاري سرمايه گذاران خود را از طريق 

سامانه سجام پرداخت كرده اند.

چه خبر از كدال؟
اكو ايران| در خصوص اطلاعيه هاي منتشر شده در 
سامانه كدال، شركت پلي اكريل ايران اعلام كرد؛ پيرو 
اخبار منتشر شده در فضاي مجازي، مبني بر تعيين 
تكليف بدهي به اداره تعزيرات حكومتي ماهش��هر با 
پرداخت ح��دود 20 درصد بدهي و تقس��يط مابقي 
آن، دس��تور رفع بازداشتي از همه اعم از دفتر مركزي 
اصفهان و زمي��ن كارخانه را اخذ گرديد. بانك آينده از 
ارزيابي تعدادي از املاك شركت ارزش آفرينان آينده 
)ملك الوند و زمين آتي ساز( و همچنين ارزيابي ملك 
شركت آتيه اميد پارس تابا )مجتمع احيا و فولاد دنا(، 
ملك شركت توسعه عمران فردا گستر و ملك متعلق به 
شركت بازرگاني همراه عرشيا پارسيان خبر داد. شركت 
مجتمع صنايع و معادن احياء س��پاهان )واحيا( هم از 
فسخ قرارداد فروش 600 هزار تن كنسانتره مربوط به 
شركت معادن سنگ آهن احيا سپاهان به دليل عدم 
پرداخ��ت وجه يا ارايه اوراق گام حس��ب موضوع ماده 
5 قرارداد توسط خريدار و به تبع آن عدم تحويل كالا 
به ايشان، خبر داد. ش��ركت سرمايه گذاري خوارزمي 
)وخارزم( نيز از پذيرش ش��ركت گ��روه خدمات بازار 
س��رمايه الگوريتم در بازار دوم فراب��ورس ايران خبر 
داده است. اما شركت فولاد افزا سپاهان )فافزا( دو باب 
آپارتمان اداري ب��ه ارزش كلي 18 ميليارد تومان و به 
ترتي��ب با متراژ ه��اي 108 و 83 متر به منظور حذف 
هزينه هاي اجاره ومديريت نقدينگي خريداري كرده 
است. شركت عمران و توسعه فارس )ثفارس( از انتقال 
چهار و نيم دانگ باقيمانده از اسناد مرتبط به مجتمع 
باران و تملك شش دانگ اطلاع رساني كرد. نمادهاي 
وفردا، سكرما، چكاپا و گلديرا در خصوص علت تغييرات 

سود، در صورت هاي مالي خود شفاف سازي كرده اند.

»تعادل«بررسيميكند

بازار در انتظار گروسي

چرا تورم براي سهام بد است؟ 
گروه بازار سرمايه| 

افزايش قيمت كالاها و خدمات، عدم اطمينان را به 
بازاره��ا تزريق مي كند. در ط��ول دوره هاي افزايش 
تورم، حاشيه هاي سود و رشد شركت ها ممكن است 
تحت تأثير قرار گيرد و اعتماد سرمايه گذاران را تحت 
تأثير ق��رار دهد كه به نوبه خود ب��ر تمايل آنها براي 
پذيرش ريسك با نگهداري س��هام تأثير مي گذارد. 
پيوند بين تورم و س��هام پيچيده اس��ت و هر سهم 
بايد بر اساس شايستگي خود ارزيابي شود. دريابيد 
كه چگونه تورم بر بازار س��هام تأثير مي گذارد هم در 

بلندمدت و هم در كوتاه مدت.
س��ايتIG  بررس��ي كرد تورم ميزان كاهش قدرت 
خريد پول را در طول زمان اندازه گيري مي كند. پول 
به عنوان واحد حساب، وسيله مبادله و ذخيره ارزش 
عمل مي كند. قدرت خريد پول به عنوان يك ذخيره 
ارزش، كاملًا به سطح قيمت بستگي دارد. با افزايش 
قيمت ها، ارزش ه��ر واحد پول به ط��ور فزاينده اي 

كاهش پيدا مي يابد.
پول ب��ه عنوان ي��ك ذخيره ارزش منحص��ر به فرد 
نيست مردم اغلب ترجيح مي دهند ثروت را در ساير 
دارايي ها مانند سهام، اوراق قرضه و دارايي نگهداري 
كنند. با اين حال، اي��ن دارايي ها معمولًا بايد به پول 
تبديل ش��وند تا ثروتي كه در اختيار دارند با كالاها 
و خدمات ديگ��ر مبادله ش��ود.اثرات منفي تورم به 
راحتي قابل مش��اهده است. از دس��ت دادن درآمد 
واقعي - درآمدي كه به عنوان مجموعه اي از كالاها 
و خدمات اندازه گيري مي ش��ود و نه مبلغ اسمي ارز 
براي كساني كه درآمد ثابت دارند، به ويژه برجسته 
است. علاوه بر اين، از آنجايي كه مردم براي معاملات 
و هزينه هاي پيش بيني نشده نياز دارند مقداري ثروت 
در پول نگهداري كنند، تورم در نهايت باعث كاهش 
اين بخش از ثروت تا زماني كه دس��تمزدها افزايش 
يابد، عمل مي كند.با اين ح��ال، در جهت صعودي، 
س��طوح باثبات تورم با كاهش بيكاري مرتبط است 
)اين مي تواند به اين دليل باشد كه قيمت هاي بالاتر 
مورد انتظار سرمايه گذاري تجاري را تحريك مي كند، 
يا به اي��ن دليل كه تقاض��ا براي كالاه��ا و خدمات 
مصرفي افزايش يافته است(. علاوه بر اين، بسياري 
از اقتصاددانان استدلال مي كنند كه براي اثربخشي 
سياست پولي به سطح پايين تورم )بين 1 تا 3 درصد( 
نياز است. در نهايت، وام گيرندگان در صورت داشتن 
وام با نرخ بهره ثابت از تورم سود مي برند: تورم بالاتر 

به معناي كاهش هزينه واقعي وام است.

   تورم بالاتر براي سهام چه معنايي دارد؟
متأس��فانه، رابطه بين تورم و قيمت س��هام مستقيم 
نيس��ت و نمي توان هيچ قاعده اي را اعمال كرد. يك 
سرمايه گذاري محتاطانه يا استراتژي معاملاتي مستلزم 
تجزيه و تحليل كامل ويژگي هاي خاص هر سهام تحت 
بررسي است.با اين گفته، حكمت غالب نشان مي دهد 
كه دستورالعمل هاي خاصي وجود دارد كه مي تواند در 

چنين تحليلي كمك كند.

  تورم و سهام در بلندمدت
براي سرمايه گذاران سهام، سهام مي تواند در بلندمدت 
به عنوان پوشش��ي در برابر تورم عمل كند. اين بدان 
معناس��ت كه ارزش پولي يك س��هام يا سبد سهام 
مي تواند در يك دوره تورمي افزايش يابد، به طوري كه 
ثروت »واقعي« كه ذخيره مي كند - كالاها يا خدماتي 
كه مي توان با آنها مبادل��ه كرد - عليرغم قيمت هاي 
بالاتر ثابت بماند.براي مثال، در مواردي كه تورم ناشي 
از هزينه هاي ورودي بالاتر باشد )معروف به تورم فشاري 
هزينه(، زماني كه كسب وكارها زمان كافي براي انطباق 
با فش��ارهاي تورمي و تعديل قيمت هاي خود داشته 
باشند، درآمدها افزايش مي يابد و ممكن است نرخ هاي 
سود عادي از س��ر گرفته ش��ود. هزينه هاي ورودي 
بالاتر به س��ادگي پس از يك دوره بازنگري قيمت به 
مصرف كنندگان منتقل مي شود. منطق اقتصادي در 
اينجا همچنين نشان مي دهد كه اين احتمالاً براي يك 
سبد داراي تنوع به خوبي واقعي تر است تا يك سهام 

فردي كه ريسك خاص خود را دارد.

  تورم و سهام در كوتاه مدت
تحليلگران پيشنهاد مي كنند كه پويايي كوتاه مدت 
كمتر مطلوب اس��ت و رابطه بين قيمت سهام و تورم 
)اغلب( يك همبستگي معكوس است يعني با افزايش 
تورم، كاهش قيمت س��هام، يا با كاهش تورم، قيمت 
س��هام افزايش مي يابد. اثر نامطل��وب تورم بر قيمت 
س��هام در كوتاه مدت مي تواند ناشي از مجموعه اي از 

عوامل از جمله: 

   كاهش درآمد و سود كوتاه مدت
 باعث كاهش قيمت سهام مي شود

 ركود اقتصادي عمومي، كه منجر به ايجاد يك محيط 
اقتصاد كلان نامطلوب براي بازار س��هام و هزينه هاي 
مصرف كننده به طور كلي مي شود. يك واكنش سياست 
پولي كه باعث افزايش نرخ بهره كوتاه مدت مي شود و 
باعث مي شود سرمايه گذاران سهام را جايگزين اوراق 

قرضه با قيمت پايين تر كنند.چشم انداز كاهش يا حتي 
منفي بازده واقعي كه تقاضا براي سرمايه گذاري سهام را 
كاهش مي دهد. در محيط هاي تورمي، سرمايه گذاران 
بايد بازدهي بالاتري از سبد س��هام داشته باشند تا از 
بازده واقعي مثبت اطمينان حاصل كنند. براي مثال، 
اگر سالانه ۴ درصد سود از پرتفوي خود به دست آوريد، 
بازده واقعي 3 درصد زماني است كه تورم 1 درصد باشد. 
اما اگر تورم تا 5 درصد افزايش يابد، بازده واقعي منفي 
كس��ب خواهيد كردتئوري هايي كه به همبس��تگي 
منفي بين تورم و سهام مي پردازند همچنين استدلال 
مي كنند كه از آنجايي كه قيمت سهام توسط برآورد 
بازار از ارزش سهام تعيين مي شود، كاهش تقاضا احتمالًا 
مي تواند محصول جانبي روش هاي ارزش گذاري سهام 

شركت كنندگان در بازار باشد.

   وقتي تورم بالاتر است
 چه سهامي را بايد تماشا كرد؟

سهام هاي ارزشي در دوره هاي تورم بالا در كوتاه مدت 
از سهام رشد و درآمد بهتر عمل كرده اند. با اين حال، 
پاسخ شما به افزايش نرخ تورم بستگي به اين دارد كه آيا 
ديدگاهي بلندمدت يا كوتاه مدت داريد.به عنوان يك 
سرمايه گذار بلندمدت، مي توانيد در برابر تورم محافظت 
كنيد و از ارزش ثروت ذخيره شده تان محافظت كنيد و 
به پرتفوي خود اجازه دهيد در طول زمان هزينه هاي 
بيش��تري را به مصرف كنندگان منتق��ل كند. براي 
معامله گراني كه ديدگاه كوتاه مدت دارند، شواهدي 
وجود دارد كه نش��ان مي دهد تورم بالاتر نيز منجر به 
افزايش نوسانات بازار سهام مي شود و فرصت هايي براي 

خريد يا فروش كوتاه سهام ايجاد مي كند.

   عملكرد سهام ارزشي در طول تورم بالا
تحقيقات حاكي از آن اس��ت كه س��رمايه گذاران در 
ش��رايطي كه تورم بالاست، س��هام ارزشي را ترجيح 
مي دهند. سهام ارزشي سهامي هستند كه ارزش ذاتي 
بالاتري نسبت به قيمت فعلي معاملاتي خود دارند. آنها 

اغلب سهام شركت هاي بالغ و با سابقه اي هستند كه 
جريان هاي نقدي آزاد قوي دارند كه ممكن اس��ت در 
طول زمان كاهش يابد. در دوره هاي تورم بالا، س��هام 
مرتبط با جريان هاي نقدي جاري بيشتر از سهام رشدي 
كه بازدهي دورتر را وعده مي دهند، ارزشمندتر هستند. 
اين مي تواند به دليل اثر تركيب نرخ تنزيل در فرمول 
ارزش فعلي باشد. هنگام ارزش گذاري حقوق صاحبان 
سهام از نظر تنزيل جريان هاي نقدي آتي، جريان هاي 
نقدي جاري قاب��ل توجه كمتر از جريان هاي نقدي با 

مقادير قابل مقايسه در ادامه مسير كاهش مي يابد. 

   چگونه در برابر تورم محافظت كنيم
از آنجايي كه تورم ثروت ذخيره شده در هر واحد پول را 
از بين مي برد، پوشش ريسك در برابر تورم تلاشي براي 
انتقال ثروت به دارايي هايي اس��ت كه در برابر كاهش 
ارزش مقاومت مي كنند ي��ا در بهترين حالت، در واقع 
با نرخ��ي بالاتر از تورم افزاي��ش مي يابند. هنگامي كه 
به دنبال پرچين هس��تيد، چند گزينه وجود دارد كه 
باي��د در نظر بگيريد:  اگر ش��ركت ها بتوانند با افزايش 
قيمت هاي خود يا با تغيير به نهاده هاي جايگزين، خود 
را با هزينه هاي ورودي بالاتر تطبيق دهند، يك س��بد 
س��هام با تنوع خوب مي تواند در درازم��دت به عنوان 
يك محافظ عمل كند. اگ��ر اين اتفاق بيفتد، درآمدها 
و جريان هاي نقدي آزاد افزايش مي يابد )با اطمينان از 
اينكه درآمد واقعي دوباره ايجاد مي شود(، و همچنين 
سود سهام. با بازگشت جريان هاي تعديل شده بر اساس 
تورم و سود سهام به سطوح واقعي عادي، قيمت سهام 
مي تواند افزايش ياب��د تا منعكس كننده ارزش گذاري 
بالاتر باش��د. كالاها يك پوشش سنتي تورم هستند و 
طلا اغلب به عنوان پناهگاه امن براي ثروت در دوره هاي 
تورمي استفاده مي شود. با اين حال، قبل از اينكه فرض 
كنيم كالاها از ساير دارايي هاي احتمالي عملكرد بهتري 
دارند، بايد چندين عامل در نظر گرفته ش��ود. يك راه 
خوب براي قرار گرفتن در معرض بازارهاي كالا از طريق 
صندوق هاي قابل معامله در بورس )ETF( است كه از 
سبدي از سهام مختلف تشكيل شده است.  تراست هاي 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات )REIT( يك گزينه 
پوششي احتمالي هستند زيرا قيمت املاك و مستغلات 
و نرخ ه��اي اجاره به ش��دت به تورم پاس��خ مي دهند. 
تحليلگران نشان مي دهند كه بازده املاك و مستغلات 
به طور مداوم ثابت شده است كه در برابر افزايش سطح 
قيمت مصرف كننده مقاوم است. در واقع، بازده املاك 
و مس��تغلات مشابه بازده بازار س��هام بوده است، اما با 
نوسانات كمتر و چرخه اي كمتر. REIT مجموعه اي از 
دارايي هاي مستغلات است كه سود سهام به دست آمده 
از دارايي هاي مولد درآمد را بين سهامداران قابل اعتماد 
توزي��ع مي كن��د. در كوتاه مدت، س��هام كوتاه فروش 
مي تواند به عنوان يك محافظ عمل كند، اگر تقاضاي 
بازار براي آن سهام كاهش يابد در حالي كه تورم افزايش 
يابد. سهام در حال رشد و سهام درآمدي ممكن است به 
دليل كاهش ارزش فعلي سود سهام و جريان هاي نقدي 

آزاد آتي، از قيمت كاهش يافته رنج ببرند.



گروه راه و شهرسازي|
شايد نوروز امسال، ناوگان فرسوده حمل و نقل عمومي 
اعم از ناوگان هوايي، جاده اي و ريلي طعم اولين محك 
جدي در دوران پسا كرونا را بچشد. چه آنكه از سويي، 
مراودات اجتماعي در سال 1401 مانند دوران قبل از 
كرونا عادي شده است و پيش بيني مي شود تقاضاي 
كل براي س��فر در نوروز س��ال جاري 20 درصد رشد 
داشته باشد. همزمان، ميزان فرسودگي ناوگان حمل 
و نقل عمومي در پي يك دهه تحري��م و تورم و البته 
رش��د منفي تش��كيل س��رمايه و به عبارت روشن تر 
عدم س��رمايه گذاري و عدم نوس��ازي ناوگان به اوج 
خود رس��يده اس��ت. اگر چه درباره ناوگان هوايي به 
دليل سيستم شركتي و نوعي بنگاهداري صرفا بحث 
پول و تامين مالي مطرح نيس��ت و ريشه اصلي عدم 
نوسازي ناوگان هوايي را بايد در تحريم هاي يك جانبه 
عليه ايران جست وجو كرد اما درباره ناوگان جاده اي 
)مس��افري و باري( پ��اي اقتصاد كس��ب و كارهاي 
كوچك فردي نيز دركنار عدم واردات ناوگان به كشور 

در ميان است.
در چنين شرايطي اس��ت كه يك خبرگزاري داخلي 
در گزارشي ميداني شكاف ميان قيمت هاي مصوب 
پروازهاي داخلي با قيمت هاي ارايه شده در درگاه هاي 
فروش اينترنتي را مقايس��ه كرده و نش��ان داده است 
كه بليت پروازهاي داخلي با قيمت هاي چند برابري 
فروخته مي ش��ود. به گزارش تس��نيم، جعفر يازرلو 
سخنگوي سازمان هواپيمايي به تازگي با بيان اينكه 
قيم��ت بليت هواپيم��ا كنترل ش��ده و در چارچوب 
دامنه نرخ مصوب فروخته مي ش��ود، گفته كه عامل 
گرانفروشي ايرلاين ها نيستند و بازيگران و نرم افزارهاي 

موبايلي دليل گرانفروشي بليت هواپيما هستند.
اين در حالي اس��ت كه بررس��ي نرخ بليت پروازهاي 
داخلي در آستانه نوروز نشان مي دهد، قيمت ها نه تنها 
كنترل شده نيست بلكه بسيار بالاتر از نرخ هاي مصوب 

فروخته مي شود. 
بر اساس اين گزارش، قيمت مصوب اعلامي از سوي 
انجمن شركت هاي هواپيمايي كه 11 بهمن امسال 
به روز رساني شده براي مس��ير پروازي تهران-اهواز 
935 هزار و 700 تومان است. اما قيمت همين پرواز 
در س��ايت علي بابا )در تاريخ 18 اس��فند ماه 1401( 
يك ميلي��ون و 670 هزار تومان اس��ت، يعني حدود 
78 درصد بالاتر از قيمت مص��وب! نرخ مصوب پرواز 
تهران-شيراز نيز يك ميليون و 27 هزار و 900 تومان 
است. سايت علي بابا اين پرواز را با قيمت يك ميليون 

و 478 ه��زار و 500 تومان عرضه مي كند. براي پرواز 
تهران-مشهد نيز هم داستان برقرار است. در اين بين 
برخي شركت هاي عرضه كننده بليت هواپيما از حربه 
جديدي براي جلوگيري از جريمه احتمالي از سوي 
دستگاه هاي نظارتي رونمايي كرده اند. اين شركت ها 
بليت پرواز تهران-مشهد را با قيمت 3.1 ميليون تومان 
و البته يك شب اقامت به فروش مي رسانند، اقامتي كه 

اساسا وجود خارجي ندارد.
بر اساس اين گزارش، در وضعيت نابسامان حمل ونقل 
هوايي س��ازمان هواپيمايي كش��وري بايد در آستانه 
تعطيلات نوروزي نظارت بر حمل ونقل هوايي مسافري 
را تش��ديد كند، انتظاري كه تا امروز نش��اني از آن در 

متولي حمل ونقل هوايي به چشم نمي خورد.

    صدور ۳۵۰ مجوز پرواز فوق العاده 
براي ايام نوروز

در همين حال، سازمان هواپيمايي كشوري از صدور 
350 مجوز پرواز فوق العاده ب��راي ايام نوروز 1402 و 

كاهش پروازهاي خارجي خبر داد.
بر اس��اس اعلام س��ازمان هواپيمايي براي عمليات 
پروازه��اي نوروزي س��ال 1402 )25 اس��فند تا 20 
فروردين 1402( 5 هزار و 500 پرواز برنامه اي و منظم 
در مسيرهاي داخلي براي ايرلاين ها برنامه ريزي شده، 
ضمن اينكه در اين بازه مج��وز 350 پرواز فوق العاده 

صادر شده است.

همچني��ن 2200 مجوز پروازه��اي برنامه اي و 250 
پرواز فوق العاده براي پروازهاي خارجي صادر ش��ده 
است. يازرلو سخنگوي سازمان هواپيمايي نيز گفته 
است: چنانچه ايرلاين ها تقاضاي افزايش پرواز بيشتر 
در بازه زماني ذكر ش��ده را داشته باشند با آن موافقت 

خواهد شد.
وي يادآور شد: پروازهاي خارجي نه تنها افزايش نيافته 
بلكه به دلايل افزايش نرخ ارز و تحولات بازار و شرايط 
تركيه بعد از وقوع زلزله، در مقايسه با مدت مشابه سال 

گذشته با كاهش مواجه بوده است.

   مانع تحريم پيش پاي صنعت هوايي
به گ��زارش »تعادل«، پي��ش از اين، محمد محمدي 
بخش، رييس سازمان هواپيمايي كشوري گفته بود: 
به دلايل مختلف كه مهم ترين آن بحث تحريم بوده 
است ما در اين سال ها از اين انتقال تكنولوژي از سوي 
صاحبان اصلي هواپيماسازي يا هلي كوپترسازي دنيا 
يا بي بهره يا كم بهره بوده ايم و اين مهم ترين موضوعي 
بوده است كه در اين چند سال از بعد از انقلاب در حوزه 
تحريم با آن دست به گريبان بوده ايم. در خصوص انتقال 
تكنولوژي، فروش قطعات، نشريات و پشتيباني هايي 
كه كشورهاي سازنده هواپيما انجام مي دهند و جزو 
وظايف اصلي آنها براساس قوانين  ايكائو است، اما ايران 
را تحريم كرده اند. از ابتداي انقلاب مردان بزرگ و زنان 
بزرگ همت كرده ان��د و كارهاي متعددي را در حوزه 

هوايي انجام داده اند كه امروز علي رغم همه اين فشارها 
و تحريم ها صنعت ما روي پاي خود ايس��تاده است و 

ماموريت خودش را انجام مي دهد.
وي با بيان اينكه امروز 330 فروند هواپيما در كش��ور 
داريم ك��ه 175 فروند از آنها فعال اس��ت، افزوده بود: 
در دوران كرون��ا اقتصاد دنيا در حوزه هوايي آس��يب 
ج��دي اي ديد و طبيعتاً ما هم اين آس��يب را ديديم؛ 
بنابراين به دليل كاهش سفرها و موضوعاتي كه كرونا 
بر صنعت هوانوردي تحميل كرد، اين ميزان به كمترين 
مق��دار خود رس��يد و عددي نزديك ب��ه 100 فروند 
هواپيما عملياتي بود. بعد از كرونا و گشايشي كه حاصل 
ش��د در اين حوزه اقداماتي صورت گرفت. براي مثال 
حوزه نهضت تعمير قطعات و استفاده از شركت هاي 
دانش بنيان و راهبردهاي چندگانه اي كه براي صنعت 
گذاشته شد. براساس كار علمي متناسب با 90 فرودگاه 
ما و 80 ميليون جمعيتي كه داريم، 550 فروند هواپيما 
در تيپ ها و كلاس هاي مختلف مورد نيازمان است كه 

بايستي در كشور فعاليت كنند.

   هشدار درباره توقف فعاليت ايرلاين ها
در چنين شرايطي است كه مقصود اسعدي ساماني، 
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي نيز نسبت به وارد 
شدن شوك ارزي به ايرلاين ها هشدار داده و گفته است، 

فعاليت شركت هاي هواپيمايي متوقف خواهد شد.
اسعدي ساماني درباره تصميم بانك مركزي براي تغيير 
ارز اختصاصي ايرلاين ه��ا از 28 هزار و 500 تومان در 
سامانه نيما به دلار حدود 45 هزار تومان متشكل ارزي 
اظهار كرده است: شنيده ها حاكي از اين است كه بانك 
مركزي تصميم گرفته نرخ ارز تخصيصي به ايرلاين ها 
را از دلار نيمايي به دلار بازار متشكل تغيير دهد و در 
صورت اعمال اين تغيير اين هش��دار را مي دهيم كه 

فعاليت شركت هاي هواپيمايي متوقف خواهد شد.
وي ادام��ه داده اس��ت: بخش��ي از هزينه هاي جاري 
ش��ركت هاي هواپيمايي از جمله پرداخت دستمزد 
كروي خارجي و مهندس��ان پ��رواز خارجي، حقوق 
ماموريت خارجي كروي پروازي، س��يميلاتور پرواز، 
حق عضويت ش��ركت ها در ياتا، خريد قطعات و... به 
دلار است و س��اير هزينه هاي ش��ركت ها با توجه به 
افزايش دستمزد و نرخ تورم افزايش پيدا كرده اين در 
حالي است كه ستاد تنظيم بازار با افزايش 30 درصدي 
قيمت بليت هواپيما كه در دوره دلار كمتر از 30 هزار 
تومان با آن در شوراي عالي هواپيمايي موافقت شد، 

مخالفت كرده   است.

در شهر 

ادامه از صفحه اول
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معماي احياي كوپن
 از سوي ديگر در هزينه هاي جاري خانوار نيز با آن 
پول نه امكان خريد يك كيلو برنج وجود داشت و نه 
دو كيلو گوشت مرغ. روند صعودي قيمت دلار باعث 
شده كه در حال حاضر با آن يارانه حتي امكان خريد 

يك دلار نيز وجود نداشته باشد. 
با اين وجود اما روند ت��ورم در اقتصاد ايران متوقف 
نش��ده و بر اساس گزارش مركز آمار در حال حاضر 
به قله بيش از 47 درصدي رس��يده و تورم نقطه به 
نقطه ني��ز بالاي 50 درصد اس��ت. به عبارت ديگر 
يعني مردم براي خريد يك س��بد كالايي خاص، 
امسال بايد 50 درصد بيشتر از سال گذشته خريد 
كنن��د. اين يعني منطق اقتص��ادي حكم مي كند 
كه مردم حماي��ت كالايي را بايد ترجيح دهند تا با 
وجود تورم پس از چند ماه نيز همچنان يك س��بد 
كالايي مشخص را دريافت كنند اما محدوديت هاي 
درآمدي و عدم اعتمادي كه در جامعه وجود دارد، 
سبب شده كه يارانه نقدي همچنان پرطرفدار باشد 
و دولت حتي اعلام كرده كه در صورت نبود تقاضاي 
كافي، احتمال بازگش��ت به پرداخت يارانه نقدي 

وجود خواهد داشت. 
آنچه ك��ه در نگاه كلان اهميت دارد اما اين اس��ت 
كه چند ده ميليون ايراني در خانوارهاي مختلف از 
نظر اقتصادي به شرايطي رسيده اند كه براي ادامه 
زندگي به حمايت هاي دولتي نياز دارند و اين زنگ 
خطر مي تواند در آينده به تشديد فقر منجر شود و 
از اين رو صرف نظر از آنكه مردم كدام شيوه حمايتي 
را انتخاب مي كنند، راهكار كلان بايد بهبود وضع 
اقتصاد و كاه��ش گروه هايي از مردم باش��د كه به 

حمايت هاي دولتي نياز دارند. 

بهترين محرك بازار سرمايه
 اخبارشان ليدري بازار سرمايه را بر عهده گرفتند 
و پس از آنكه خبرهاي مرتبط با خودرويي ها آمد 
كه قرار نيست در بورس كالا عرضه شوند ريزشي 
را تجربه مي كرديم در بازار اما ريزش��ي كه تجربه 
كرديم باعث ش��د كه ليدري باع��ث تغيير كند و 
گروه فل��زات ليدري بورس را برعه��ده گرفتند و 
بازار حركت كرد براي شكستن سقف يك ميليون 
و 600 هزار واح��دي. اكنون به جايي رس��يديم 
كه قيم��ت دلار در بازار آزاد كاه��ش پيدا كرده و 
تقريبا حدود 8 تا 10 هزار تومان اصلاحي در بازار 
داشتيم و طبيعتا بازار س��رمايه نيز با اين شرايط 

اصلاح مي كند.
به نظر مي رس��د با اين قيمت دلار، بازار سرمايه در 
همين محدوده باقي بماند و اگر هم قرار باشد روند 
اصلاحي داش��ته باشد، اصلاحات عجيب و غريبي 
نيس��ت و تنها اصلاح زماني اس��ت. بازار در س��ال 
آتي جذابيت هاي خاص خود را خواهد داش��ت و از 
سوي ديگر ما رشدي براي قيمت دلار فعلا متصور 

نيستيم.
بنابراين بازار سرمايه منتظر است كه ببيند اخبار 
توافق و قيمت دلار به كجا مي رسد و اگر رشد و افتي 
دارد با اين نرخ تطبيق بدهد؛ فعلا حالت خلأ را در 
ماه هاي ابتدايي سال آينده خواهيم داشت تا ببينيم 
در ادامه بازار سرمايه چه مي شود. اما اكنون بهترين 

زمان براي اصلاح پرتفوي سهامداران است.

عدم توافق برسر نرخ
كرايه  حمل و نقل در ۱۴۰۲

عضو كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران از 
عدم توافق نهايي شورا و شهرداري بر سر نرخ كرايه 
حمل و نقل عمومي خبر داد. به گزارش ايسنا، علي 
اصغر قائمي در حاشيه نوزدهمين كنفرانس حمل 
و نقل با حضور در جمع خبرنگاران در مورد بررسي 
لايحه نرخ كرايه حمل و نقل عمومي در سال آينده 
در جلسه عصر روز يكش��نبه كميسيون حمل و 
نقل شوراي ش��هر گفت: لايحه نرخ كرايه بررسي 
ش��د اما به جمع بندي نهايي نرسيديم و مقرر شد 
ش��هرداري روي مدل هاي پيشنهادي نرخ كرايه 

بيشتر كار كند.

مجازات مالياتي براي عدم 
پرداخت وام به مسكن دولتي

نماين��دگان مجل��س در لايحه بودج��ه 1402 براي 
بانك هايي كه به تكاليف قانوني خود در قانون جهش 
توليد مسكن عمل نكنند مجازات مالياتي تعيين كردند.

به گزارش تسنيم، نمايندگان در نشست علني صبح 
دوشنبه )15 اسفند( مجلس شوراي اسلامي در روند 
بررس��ي بخش هزينه اي لايحه بودجه س��ال 1402 
كل كش��ور، با بند الحاقي )3( تبص��ره 16 ماده واحده 
اين لايحه موافقت كردند. براس��اس بن��د الحاقي )3( 
تبصره 16 ماده واحده اين لايحه؛ بانك ها و موسسات 
اعتباري مكلفند حس��ب ماده )4( قانون جهش توليد 
مسكن نسبت به پرداخت تسهيلات مسكن )مطابق 
سهميه تعيين ش��ده توس��ط بانك مركزي براي هر 
بانك( اقدام نمايند. درصورت عدم پرداخت تسهيلات 
مسكن مطابق تبصره )5( ماده )4( قانون جهش توليد 
مسكن، نسبت به أخذ ماليات به ميزان بيست درصد 
)20%( تعهد انجام نشده )تا سقف سيصد هزار ميليارد 
)300.000.000.000.000( ريال اقدام مي شود و به 
رديف تعيين شده در جداول درآمدي جهت تخصيص 
به صندوق ملي مس��كن با اولويت تامين مسكن براي 
زنان سرپرست خانوار در مناطق محروم و تأمين اعتبار 
جهت تكميل خطوط ريلي شهرهاي جديد واريز نمايد.

پيش بيني افزايش ۲۰ درصدي 
سفرها

معاون اداره  كل راهداري و حمل ونقل جاده اي خراسان 
رضوي گفت: پيش بيني مي كنيم كه در زمينه جاده اي، 
ريلي و هوايي افزايش 20 درصدي حضور زائران را شاهد 
باشيم. همچنين اعتباري بالغ بر 3 هزار و 317 ميليارد 
تومان براي آس��فالت جاده ها در نظر گرفته شده است 
و اين مبلغ براي روكش آس��فالت، لكه گي��ري و ... در 

محورهاي استان استفاده خواهد شد.
رضا صحراگرد در گفت وگو با ايسنا در خصوص اقدامات 
راهداري در نوروز 1402، اظهار كرد: ما امس��ال نوروز 
متفاوتي را نسبت به نوروزهاي گذشته خواهيم داشت؛ 
به اين علت كه نيمه شعبان و چراغ برات خراساني ها را 
در پيش داريم كه حجمي از مس��افران و زائران درون 
استاني و استان هاي ديگر را به مشهد مقدس خواهيم 
داشت. همچنين ما مس��افراني را به صورت پيك وار از 
24 اسفند ماه تا اول فروردين در زمان سال تحويل و ماه 
مبارك رمضان در مشهد خواهيم داشت كه اين عوامل 
باعث افزايش زائران در اين روزها خواهد شد. وي با بيان 
اينكه ناوگان ها در 3 قسمت اتوبوسراني، ميني بوس و 
سواري فعاليت مي كنند، افزود: در اين ناوگان ها 1527 
اتوبوس ، 2555 ميني بوس و 1540 س��واري كرايه اي 
مشغول فعاليت هس��تند. همچنين 8041 راننده در 
استان و 4020 نفر در مشهد فعال هستند كه به عنوان 
راننده هاي مسافربري داراي كارت هوشمند هستند و در 
بخش جاده اي نيز فعاليت خواهند كرد. معاون اداره كل 
راهداري و حمل ونقل جاده اي خراسان رضوي تصريح 
كرد: ما 100 درصد با كمبود ن��اوگان مواجه خواهيم 
ش��د، اما براي اين كمبود تدابير ويژه اي اتخاذ كرديم و 
با جلساتي كه در استانداري و فرمانداري برگزار شد به 
اين نتيجه رسيديم كه از شهرداري مشهد حدود 100 
دستگاه اتوبوس براي س��هولت حمل و نقل مسافران 
دريافت كنيم، همچنين قرار اس��ت شهرداري تهران 
هم به م��ا در اين زمينه كمك كن��د. وي در خصوص 
يكي ديگر از اقدامات راهداري براي نوروز را شناسايي 
مس��يرهاي پرتردد و تقاضاي شهرهاي مختلف براي 
سفر به مش��هد، عنوان كرد: اصفهان، تهران، مازندران 
و 2 الي 3 كلان شهر ديگر بيشترين تقاضا را براي سفر 
به مشهد دارند. همچنين به ناوگان و ادارات كل راهداي 
استان تاكيد شده مسافراني كه قصد عزيمت به مشهد 
را دارند حتما بليت رفت و برگشت خود را همزمان تهيه 
كنند تا مشكلي براي تهيه بليت، ازدحام در پايانه و تهيه 
ناوگان نداشته باشند. صحراگرد بيان كرد: استفاده از 
ناوگان مراكز توليدي مانند اي��ران خودرو، باجگيران 
س��رخس، ذوب آهن اصفه��ان و... از ديگر روش هايي 
است كه در پيك سفرهاي اربعين نيز از آن بهره برديم؛ 
چراكه اين ناوگان قابليت ت��ردد در جاده ها را دارند و از 
آنها در مسيرهاي مورد نظر استفاده مي كنيم. همچنين 
ناوگان ش��هرداري ها را براي مسافت هاي كوتاه مانند 
تربت حيدريه، سبزوار، نيشابور، گناباد و... كه مسافت هاي 

درون استاني و كوتاه است، به كار خواهيم گرفت.

علت»پروازقيمتبليتسفرهايهواييبالاترازنرخهايمصوب«چيست؟

اوج سفرها در حضيض امكانات

مديركلتشخيصووصولدرآمدشهرداريتهراناعلامكرد

جرايم عوارض نوسازي ۵۲ سال گذشته بخشيده شد
مديركل تش��خيص و وصول درآمد شهرداري تهران 
گفت: امس��ال براي اولين بار در كش��ور تمام جرايم 
عوارض نوس��ازي از س��ال 48 تا 1400 بخشيده شد 
يعني اگر كسي همان عوارض را پرداخت كند بدهي آن 

تسويه شده و نبايد جرايمش را پرداخت كند.
به گزارش ايرنا، علي خش��نود روز دوش��نبه در يك 
نشس��ت خبري از اختصاص 10 درصد جايزه خوش 
حسابي به پرداخت كنندگان عوارض خبر داد و گفت: 
امس��ال در صدور قبوض عوارض كسب و پيشه هيچ 
گونه جرايمي محاسبه نشده و تمام عوارض كسب و 

پيشه كليه مشاغل بدون جريمه بوده است.
وي افزود: در حوزه پس��ماند نيز هر فردي در هر سال 
عوارض پسماند شركت يا محل كسب خود را پرداخت 
نكند در سالي كه اين عوارض را پرداخت كند با نرخ روز 
محاسبه مي شود يعني اگر كسي بدهي حوزه پسماند 
خود در سال 95 را ندهد وقتي بخواهد در سال 1401 
اين بدهي را پرداخت كند بايد بر اساس نرخ روز 1401 
بدهي اش را پرداخت كند كه از سال 99 به بعد شاهد 
افزايش 30 درصدي اين نرخ بوديم اما تصميم گرفته 

شد كه در اين شرايط سخت اقتصادي پسماند كسبه 
با نرخ 99 محاسبه شود تا كسبه بتوانند بدهي سال 99 
به قبل خود را پرداخت كنند كه اين حداقل 50 درصد 

تخفيف را شامل مي شود.
خش��نود در خصوص مي��زان بدهي ش��هروندان به 
مجموعه ش��هرداري در قالب قب��وض عوارض پايدار 
نيز گفت: سال گذشته از ابتداي سال 10 هزار ميليارد 
تومان محاس��به عوارض داش��تيم كه از اين 10 هزار 
ميليارد تومان تنها 1970 ميليارد تومان پرداخت شد 
و جالب اس��ت بدانيد كه از اين 1970 ميليارد تومان 
حدود 1200 ميليارد تومان مربوط به عوارضي است 
كه افراد بايد بابت نقل و انتقال ملك پرداخت كنند و 
از 700 ميليارد باقيمانده 200 ميليارد تومان مربوط 
به عوارض ش��ركت ها و ارگان هايي بود كه در حساب 
و كتاب هايشان با ش��هرداري تهران تهاتر كردند و به 
عبارت س��اده تر ش��هروندان تهراني در سال گذشته 
در حوزه پرداخت ع��وارض پايدار حدود 6 تا 7 درصد 

مشاركت داشتند.
وي تاكيد كرد: در سال جاري بيش از 3 ميليون و 300 

هزار فيش صادر شده است كه مبلغ آن حدود 12 هزار 
ميليارد تومان مي ش��ود كه با اعمال بخشودگي ها و 
جايزه خوش حسابي برآورد ما اين است كه شهرداري 
تهران امسال بايد 9400 ميليارد تومان درآمد كسب 

كند.
مديركل تش��خيص و وصول درآمد شهرداري تهران 
ادام��ه داد: از 3 ميليون و 300 ه��زار فيش صادره 2 
ميليون و 800 هزار فيش مربوط به مردم عادي و 599 

هزار فيش مربوط به عوارض كسب و پيشه بود.
خش��نود ادامه داد: از اواس��ط بهمن ماه در خصوص 
عوارض چهار كد كه شامل عوارض نوسازي، خدمات 
پسماند مسكوني و عوارض پس��ماند كسب و پيشه 

است اقدام شد. 
به گفته وي، كار طراحي و چاپ را شروع و از 10 اسفند 
توزيع قبوض شروع شد با توجه به قوانيني كه امسال 
در حوزه پرداخت عوارض مصوب شد تخفيفاتي براي 
ش��هروندان در نظر گرفته شد به همين دليل در نظر 
داش��تيم تا قبوض را به دست ش��هروندان برسانيم و 

اطلاع رساني خوبي داشته باشيم.

مديركل تش��خيص و وصول درآمد شهرداري تهران 
تاكيد كرد: در سال هاي گذش��ته قبوض با اطلاعات 
مالك و بدهي گذش��ته و عوارض سال جديد نوشته 
مي شد مي خواستيم مردم بدانند عوارضي كه پرداخت 
مي كنند در چه زمينه اي هزينه مي ش��ود بر همين 
اساس تاكيد ش��هردار تهران نيز اين بود تا بخشي از 
طرح هاي 1402 و برنامه هايي كه در سال 1401 انجام 

شده در پشت قبض شرح داده شود.
به گفته وي، اصناف باي��د بدانند كه فرصت خوبي را 
شهرداري تهران ايجاد كرده است تا عوارض پسماند 

خود را بر اساس مبالغ سال 1399 پرداخت كند.
خشنود يادآور شد: توزيع قبوض در سال هاي گذشته 
توسط اداره پست انجام مي شد اما برخي از شهروندان 
گلايه داشتند كه قبض ها به دستشان نرسيده و اكنون 

توسط شهرداري هاي نواحي توزيع مي شود.
وي تاكيد كرد: از 9 هزار ميليارد تومان قبوض عوارض 
شهري كه صادر شده 2 هزار ميليارد تومان از آن براي 
اصناف است كه از اين مبلغ نيز 1300 ميليارد تومان 
متعلق به ارگان هاي دولتي، نظامي و خصوصي است.
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تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ایرج 
نامداری قشلاقی فرزند محمد به شماره شناسنامه 214  شماره ملی  3358610861 
صادره از س�نقر در یک باب ساختمان مس�احت 49.67 مترمربع واقع در محدوده 
اراضی پلاک 5 اصلی ، که اداره اوقاف به عنوان مالک عرصه نس�بت به صدور سند 
اعیانی به نام متقاضی موافقت خود را اعلام نموده اس�ت.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود درصورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشارنوبت اول: 1401/11/30               تاریخ انتشارنوبت دوم: 1401/12/16

هيأت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت
 ثبتی اراضی  و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سجاد مؤیدی
رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده ی ۳ قانون و ماده ۱۳  آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

2863/م الف/12
1401/11/20

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 



پيش نويس س��ند ريال ديجيتال به منظ��ور تنوير افكار 
عمومي و تبيين سياست هاي بانك مركزي در حوزه پول 
ديجيتال آبان ماه امس��ال منتشر شد و روز گذشته نهايتا 
رييس سازمان فناوري اطلاعات از همكاري بانك مركزي 
به منظور ارايه خدمات پرداخت بانكي به كسب و كارهاي 
اينترنتي داخلي به شكل فراهم كردن پرداخت مبتني بر 
ريال ديجيتال خبر داد. جلسه بررسي آيين نامه حمايت 
از كسب و كارهاي اقتصاد ديجيتال روز گذشته برگزار شد. 
در اين جلسه محمد خوانس��اري، معاون وزير ارتباطات و 
رييس سازمان فناوري اطلاعات در گزارشي ابعاد آيين نامه 
حمايت از كسب و كارهاي اقتصاد ديجيتال را تشريح كرد 
و گفت: براس��اس اين آيين نامه وزارت ارتباطات تكاليفي 
را برعهده دستگاه هاي مختلف گذاشته است. وي با اشاره 
به برخي تكاليف دس��تگاه هاي اجرايي درباره حمايت از 
كسب و كارهاي فضاي مجازي گفت: اين وزارتخانه انجام 
مكاتبات به منظور معرفي نماينده تام الاختيار با كليه وزراي 
دستگاه هاي داراي تكليف را مدنظر قرار داده و تاكنون ۱۰ 
جلسه به صورت منظم با نمايندگان معرفي شده برگزار كرده 
است. خوانساري با بيان اينكه تدوين شاخص هاي ارزيابي 
سكوهاي مش��مول و برگزاري فراخوان و ارزيابي و معرفي 
سكوهاي مشمول از جمله نكات آيين نامه فوق است، گفت: 
براساس اين آيين نامه سايت ۱۶۴۹ راه اندازي و مركز تماسي 
در اين بخش مستقر شده است. همچنين تاكنون ۳ جلسه 
براي تدوين دستورالعمل ارسال پيامك تبليغاتي و استفاده 
از ظرفيت كانون هاي تبليغاتي برگزار شده است. علاوه بر 
اين جلسات متعددي ميان هر يك از دستگاه ها با سكوهاي 
مش��مول داوطلب، اجراي پايلوت تكاليف مربوطه انجام 
شده است. معاون وزير ارتباطات و رييس سازمان فناوري 
اطلاعات در ادامه با اشاره به شناسايي سكوها و سطح بندي 
آنها در آيين نامه ف��وق اظهار كرد: پيرام��ون اين مبحث 
بانك مركزي با هم��كاري وزارت امور اقتصادي و دارايي از 
طريق شركت هاي ارايه دهنده خدمات پرداخت بانك ها، 
خدماتي نظير پرداخت مستقيم، حساب اماني، كيف پول 
الكترونيك را در اختيار سكوها قرار خواهد داد. خوانساري 
افزود: همچنين در اين بخش موضوع فراهم كردن امكان 
پرداخت مبتني بر ريال ديجيتال مدنظر است. در اين بخش 
نسخه آزمايشي آماده شده و در حال گذراندن مراحل تست 
براي نسخه عملياتي است. همچنين سه بانك به صورت 
پايلوت اين موضوع را در اپليكيشن هاي خود پياده كرده اند. 
وي در ادامه با اش��اره به تكاليف سازمان صداوسيما جهت 
حمايت از توسعه س��كوهاي داخلي گفت: صداوسيما به 
واسطه آيين نامه فوق، موظف است تبليغ و معرفي سكوهاي 
مشمول را مدنظر قرار دهد، همچنين در اين آيين نامه مقرر 

شده انتقال كليه تعاملات سازمان صداوسيماي ايران با 
مردم در سكوهاي داخلي مدنظر قرار گيرد كه اين مساله 
به نسبت خوبي انجام شده و اما در برخي موارد به طول 
انجاميده است. وي با اشاره به همكاري وزارت ارتباطات با 
شركت ملي پست در راستاي حمايت از كسب و كارهاي 
فضاي مجازي گفت: در اين راستا بسته هاي تشويقي 
براي خدمات پستي مدنظر قرار گرفته و براساس تعامل 
صورت گرفته شركت پست ۲۰ درصد به كسب و كارهاي 
داخلي در راستاي ارسال مرسولات تخفيف خواهد داد.

    ضرورت تقويت آيين نامه 
حمايت از كسب و كارهاي اقتصاد ديجيتال

عضو كميسيون اجتماعي مجلس گفت: اينكه كسب و كارها 
نمي توانند ارتباط خوبي با آيين نامه حمايت از كس��ب و 
كارهاي اقتصاد ديجيتال بگيرند، نش��ان مي دهد كه اين 
آيين نامه بايد به درستي تقويت شود. فاطمه قاسم پور، عضو 
كميسيون اجتماعي در اين جلسه گفت: يكي از مسائلي 
كه در حال حاضر كسب و كارهاي خرد و مشاغل خانگي 
با آن درگير هستند، بسترهاي فروش و تبليغات در فضاي 
مجازي است كه با نوسانات تصميم گيري هاي صورت گرفته 
در زمينه فضاي مجازي، اين كس��ب و كارها بالا و پايين 
مي شوند. اخيراً دولت براي حمايت و ساماندهي كسب و 
كارها در فضاي مجازي آيين نامه اي طراحي و تصويب كرده 
كه متاسفانه بدون دقت نظر كارشناسي صورت گرفته و 
نتوانسته رافع مسائل باشد. ضمن آنكه فعالان اين عرصه و 
صاحبان كسب و كارها هم از آن استقبال نكرده اند. رييس 
كميته آسيب هاي اجتماعي كميسيون اجتماعي مجلس 

شوراي اسلامي افزود: اولين جلسه درباره بررسي آيين نامه 
حمايت از كسب و كارهاي اقتصاد ديجيتال در كميسيون 
اجتماعي برگزار ش��د تا اين آيين نامه م��ورد ارزيابي قرار 
گيرد و مشخص شود به چه ميزان قرار است رافع مسائل 
كسب و كارهاي فضاي مجازي باشد. رييس فراكسيون 
زنان و خانواده مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره به برخي 
از مهم ترين مسائل كسب و كارها گفت: تأمين زيرساخت 
پايدار و مطمئن، تدوين س��ازوكارهاي شفاف حمايت از 
حقوق مش��تريان، طراحي فرآيندهاي مشخص مربوط 
به اخذ ماليات، سازوكارهاي حفاظت از حريم خصوصي 
كاربران و حمايت و تسهيل فعاليت شاغلين آزاد برخي از 
مسائل اين كسب و كارهاست. قاسم پور خاطرنشان كرد: 
آيين نامه دولت اگرچه س��عي كرده دغدغه هاي فعالان 
كسب و كار اقتصاد ديجيتال را رفع كند اما نيازمند بازنگري 
كلي و اصلاحات متعددي اس��ت كه تاكنون در جلسات 
كميس��يون اجتماعي به اين موارد پرداخته ايم. در حال 
حاضر هم مقرر ش��د نكات و ملاحظات اصلاحي توسط 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس تكميل ش��ده و در تعامل با 

وزارت خانه هاي مربوطه اصلاحات لحاظ شود.
همچنين فاطمه رحماني، عضو كميس��يون اجتماعي 
مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات نقش محوري را در اين بخش ايفا مي كند، 
تصريح كرد: طبق گفت وگوهايي كه با صاحبان كسب و 
كارها داشته ايم، آنها تاكيد داشتند كه اين آيين نامه مسائل 
ما را رفع نمي كند، همچنين صاحبان كس��ب و كارهاي 
مجازي تاكيد داش��تند كه تنها ارايه تس��هيلات به آنها 
نمي تواند در اين بخش پيشران باشد. وي با بيان اينكه با 

اين آيين نامه وضعيت كسب و كارها تغيير چنداني نداشته 
اس��ت، گفت: نگاه ما همواره بر اين اساس است كه از اين 

سكوها در حوزه اقتصاد حمايت شود.
ايمان تهراني، مدير گروه كس��ب و كار مركز پژوهش هاي 
مجلس با اش��اره به آيين نامه حمايت از كسب و كارهاي 
اقتصاد ديجيتال، گفت: اين موضوع بس��يار حائز اهميت 
است و به همين دليل به ۳ دفتر مركز پژوهش هاي مجلس 
ارجاع داده شده است. وي افزود: اين آيين نامه با ارايه يكسري 
تسهيلات قرار اس��ت مشكلات برخي سكوهاي خاص را 
برطرف كند. با در نظر گرفتن اين مس��اله بايد گفت اين 
آيين نامه رافع مشكلات كسب و كارهاي فضاي مجازي 
نيست. همچنين ظاهراً قبل از اينكه اين آيين نامه تدوين 
شود، مشاوره لازم صورت نگرفته است. ايماني با بيان اينكه 
مشكل كس��ب و كارهاي فضاي مجازي تنها تسهيلات 
نيس��ت، گفت: اين در حالي است كه تنها مشكل كسب 
و كارها در آيين نامه فوق، مس��اله تس��هيلات بوده است. 
وي ضمن انتقاد از ارزيابي صورت گرفته در اين آيين نامه 
گفت: بنده بايد تاكيد كنم كه كسب و كارهاي ديجيتال، 
زيرساخت و اينترنت مي خواهند، لذا اين آيين نامه نشان 
مي دهد كه دولت در زمينه اقتصاد ديجيتال به نتيجه گيري 
مناس��بي دس��ت پيدا نكرده اس��ت. در ادامه اين جلسه 
موسوي، فعال حوزه كارآفريني اجتماعي گفت: اصولًا نام 
كارآفريني اجتماعي در كشور شنيده نشده و ما مصوبه اي 
در اين بخش نداريم، اينكه به سكوهاي داخلي اعتماد لازم 
صورت نمي گيرد، دليلش اين است كه بسياري از صاحبان 
اين كس��ب و كارها تاكيد دارند كه مشتريان شان حاضر 
نيستند به اين سكوها وارد شوند كه ما بايد بستري براي 
انتقال مشتريان به اين سكوها پيش بيني كنيم. در ادامه 
اين جلسه ابراهيم صيامي مديركل وزارت اقتصاد و امور 
دارايي گفت: به نظر مي رسد تنها انتقاد مركز پژوهش ها 
به آيين نامه فوق مربوط به آمار شفاف از كسب و كارها در 
فضاي مجازي است، با اين حال وزارت اقتصاد آماده است 
تا هر گونه كمكي را در راستاي ايجاد جامعه اطلاعاتي در 
اين بخش انجام دهد. در ادامه ليلي حبيبي، معاون تجارت و 
خدمات وزارت صمت با اشاره به آيين نامه حمايت از كسب 
و كارهاي اقتصاد ديجيتال گفت: حال كسب و كارها خوب 
نيست و ما جلسات متعددي را در رابطه با اين مساله برگزار 
كرديم، در اين آيين نامه زحمات خوبي كشيده شده است، 
اما ما از وزارت ارتباطات و مركز پژوهش ها تقاضا داريم كه 
اين اقدامات را تقويت كنند. حبيبي همچنين تاكيد كرد: 
بايد ضمانت اجراي��ي اقدامات در اين بخش يعني بخش 
حمايت از كسب و كارهاي فضاي مجازي به درستي مدنظر 

قرار گيرد تا بتوانيم مشكلات را برطرف كنيم.
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چگونه از حملات »در پشتي« 
جلوگيري كنيم؟

انواع حملات سايبري روز به روز در حال افزايش است 
و داشتن اطلاعات كافي و مناسب درباره آنها مي تواند 
كاربران را در برابر اين حملات مقاوم و مجهز كند و يكي 
از اين حملات، »درپش��تي« يا Back Door   است. 
به گزارش ايس��نا،  Back Door يا درپشتي يك نوع 
نرم افزار مخرب يا يك ضعف امنيتي است كه دسترسي 
هكرها را به سيس��تم كاربران ميس��ر مي كند. در اين 
روش هكرها با دور زدن مكانيزم هاي امنيتي به صورت 
غيرمجاز به سيستم كاربران دسترسي پيدا مي كنند به 
نحوي كه كاربران حتي متوجه نفوذ هكرها نمي شوند 
چون كه آنها در پس زمينه سيس��تم كاربران فعاليت 
مي كنند و شناسايي آنها براي كاربران عادي كار سختي 
است. درحقيقت Back Door يا درپشتي، از راه هاي 
مختلف به هكرها اين امكان را مي دهد كه به سيستم 
كاربران نفوذ كنند و اطلاعات آنها را دستكاري كنند. 
معمولاً هكرها براي كنترل سيستم كاربران از بدافزارها 
اس��تفاده مي كنند؛ آنها از راه دور مي توانند اطلاعات 
ش��خصي كاربران را به س��رقت ببرند يا دس��تكاري 
كنند. همين طور آنها مي توانند بدون اطلاع كاربران، 
فرمان هاي مختلفي را روي سيستم كاربر اجرا كنند و 
هر تغييري را در سيستم كاربران اعمال كنند. مثلًا نام 
كاربري، پسوردهاي نرم افزارهايي كه استفاده مي كنند 
و مهم تر از آنها اطلاعات حساسي مانند اطلاعات بانكي 
كاربران را از روش Back Door  يا درپشتي به سرقت 

ببرند و آنها را لو بدهند.

    اما راه هاي مقابله با درپشتي چيست؟
علي اصغر زارعي-كارشناس ارشد مديريت سيستم هاي 
اطلاعاتي _ مهندسي فناوري اطلاعات در اين زمينه به 
ايسنا گفت: حتماً نرم افزارهاي آنتي ويروس و ضد بدافزار 
را روي سيستم خود نصب داشته باشيد. آنتي ويروس 
مناسب براي امنيت دستگاه خيلي مهم و ضروري است 
 Anti Malware ولي كافي نيست و در كنار آن يك
امن را هم براي شناسايي اپليكيشن هاي مخرب روي 
سيس��تم تان نصب كنيد. وي ادام��ه داد: همچنين از 
نرم افزارهاي متن باز ي��ا Open Source كه معمولًا 
رايگان هم هس��تند اس��تفاده كنيد، چون كه كد اين 
برنامه ها در دسترس عموم هست و عده اي متخصص 
آنها را بررسي مي كنند كه آيا Back Door يا درپشتي 
يا كد مرجع آنها وجود دارد يا خير. پس Back Door يا 
درپشتي به سراغ اپليكيشن هايي مي رود كه خيلي راحتر 

و مناسب تر براي هك هستند.

    چگونه اپليكيشن هاي متن باز را پيدا كنيم؟
اين كارشناس مي گويد در يك موتور جست وجو مانند 
 Open Source گوگل نام نرم افزار را به همراه عبارت
Alternative  جست وجو كنيد و معادل كد باز آن را 
پيدا و نصب كنيد. فراموش نكنيد نسخه هاي شكسته 
ويندوز و مابقي نرم افزارها هميشه Back Door يا 
در پش��تي دارند. اما نكته اي كه وجود دارد اين است 
ك��ه برنامه هاي م��ورد نياز خود را فق��ط از ماركت ها 
و منابع معتب��ر، دانلود كنيد چون ك��ه ماركت هاي 
غيررسمي ممكن است اپليكيشن هايي را عرضه كنند 
كه داراي Back Door يا درپش��تي باشند يا اينكه 
اپليكيشن هاي مخربي باشند. دركنار موارد گفته شده 
براي مقابله با درپشتي، بايد سيستم عامل و برنامه هاي 
خود را هميشه به روزرساني كنيد و هميشه مطمئن 
باش��يد كه از آخرين نسخه اپليكيش��ن ها استفاده 
مي كنيد. همچني��ن از امنيت وب س��ايت هايي كه 
استفاده مي كنيد مطمئن شويد زيرا وب سايت هاي كه 
امنيت پايين تري دارند، مي توانند آلوده به ابزار خاصي 
باشند كه راه را براي ورود به Back Door يا درپشتي 
مهيا كنند. هيچ وقت فايل هاي مش��كوك دريافتي 
را روي سيس��تم خود باز نكنيد؛ فايل هاي مشكوكي 
كه از طرف افراد ناش��ناس برايتان ارسال مي شود را 
به هيچ عن��وان باز نكنيد زيرا اي��ن فايل ها مي توانند 
 حاوي وي��روس و بدافزار باش��ند و راه را براي ورود به 
Back Door ي��ا در پش��تي مهي��ا كنن��د. كليك 
روي لينك هاي آل��وده و مخرب حريم خصوصي تان 
را ب��ه خط��ر مي اندازد و سيس��تم تان را ويروس��ي و 
آل��وده مي كن��د ك��ه راه را ب��راي Back Door يا 
درپش��تي باز مي كند. پس بيش از هر چي��ز از آلوده 
نبودن لينك هاي ارس��الي اطمين��ان حاصل كنيد. 
براي تش��خيص لينك هاي مش��كوك، وارد سايت 
Virustotal.com  شويد و روي تب  URL كليك 
  Enter كنيد و بعد از وارد كردن لين��ك روي دكمه
 يا آيكون ذره بي��ن بزنيد، در ص��ورت دريافت پيغام  
No Engines flagged This URL، لينك مورد 
نظر امن و فاقد تهديد امنيتي اس��ت؛ يعني هيچ يك 
از موتورهاي جست وجوگر آنتي ويروس اين سايت، 
لينك مورد نظر را آلوده تش��خيص ندادند. بنابراين 
مراقب Back Door يا درپشتي باشيد تا هيچ كس 

به جز خود شما وارد سيستم تان نشود.

عقب نشيني دلار
اين رسانه به كسري بودجه دولت در سال آينده اشاره كرد 
و افزود: دولت تصميم دارد نرخ ارز گمركي مبناي واردات 
را كه بانك مركزي افزايش داده بود به سطح ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان كاهش دهد. اين سطح قيمتي براي محاسبه 
تعرفه واردات، درآمدهاي دولت را از محل حقوق گمركي 
كاهش مي دهد و بر اساس بررسي ها اين سطح براي سال 

بعد، بودجه را با كسري مواجه خواهد كرد.
قيمت دلار در مركز مبادله ارز و طلا كاهش هزار و ۳۷۴ 
توماني نسبت به ديروز داشت. قيمت دلار ۱۵ اسفند در 

اين مركز ۴۳ هزار و ۴۴۲ تومان كشف شد.
    راهي غير از صعود داريم؟

در همين راستا مجتبي  ديبا كارشناس اقتصادي با اشاره 
به تعيين قيمت دلار در بلند مدت به تجارت نيوز گفت: 
»برمبناي حجم نقدينگي و چشم انداز دولت براي فروش 
نفت، قيمت دلار در بلندمدت تعيين مي شود. اما فعلا 
با اخبار و اطلاعاتي كه ش��اهد آن هس��تيم نمي توانيم 
بلندمدت را پيش بيني كنيم و بايد قدم به قدم حوادث 
را تحليل كني��م.« وي افزود: »با توجه به اخبار متفاوت 
در فضاي سياس��ي و اخبار بي ش��مار اي��ران در فضاي 
بين المللي، بايد ديد روند قيمت دلار در بازار با توجه به 
ارزپاشي و تلاش دولت براي مهار قيمت دلار، چگونه رقم 
مي خورد. در غير اين صورت بازار به روال طبيعي خود 
ادامه مي دهد.« اين كارش��ناس بازارهاي مالي پيش از 
اين پيش بيني كرده بود كه: »قيمت دلار تا پايان سال 
به محدوده ۴۵ ت��ا ۴۶ هزار تومان ورود مي كند و آمدن 
خبرهاي نامساعد بين المللي يا خبرهاي خوب، مي تواند 
اين كفه را به سمت بالا يا پايين سوق دهد.« وي همچنين 
با اشاره به لايجه بودجه ۱۴۰۲ در مجلس خاطرنشان 
كرد: »با توجه به كسري بودجه و حداقل تورم ۴۰ تا ۶۰ 
درصدي در سال آينده، به نظر مي رسد راهي جز صعود 

در بازارهاي مالي نمي توان متصور بود.«
    سقف قيمتي درهم در نيما برداشته شود

رييس كانون صرافان مي گويد: در حال حاضر نرخ دلار 
پتانسيل كاهش قيمت و تعادل قيمتي را دارد كمااينكه 
همين ام��روز دلار در صرافي ها با نرخ ۴٨ هزار تومان به 

فروش مي رسد و با اين قيمت معامله مي شود.
كامران سلطاني زاده به ايلنا گفت: در حال حاضر نرخ دلار 
پتانسيل كاهش قيمت و تعادل قيمتي را دارد كمااينكه 
همين ام��روز دلار در صرافي ها با نرخ ۴٨ هزار تومان به 

فروش مي رسد و با اين قيمت معامله مي شود. 
وي ادام��ه داد: عل��ت ريزش ن��رخ ارز در ب��ازار اصلاح 
سياست ها و تصميمات اتخاذ شده بانك مركزي است. 
در نحوه عرضه و تقاضاي ارز هم در بخش اسكناس و هم 
حواله نيمايي و در واقع افزايش ن��رخ دلار در اين مدت 
منطقي نبود. رييس كانون صرافان تاكيد: بانك مركزي 
متاس��فانه در يك بازه زماني بازار توافقي كه روزانه ٣٠ 
ميليون دلار حجم معاملات و عرض��ه آن را به يك باره 
متوقف كرد و وقتي به يك باره بازاري با حجم معاملات 
حدودا ٣٠ ميليون دلاري بازار توافقي صرافي ها حذف 
ش��ود معلوم اس��ت كه نرخ دلار افزايش پيدا مي كند.  
سلطاني زاده ادامه داد: از سوي ديگر بانك مركزي عرضه 
ارز نيمايي به صرافي ه��ا را قطع كرد و تنها به بانك ها و 
صرافي هاي بانكي اختص��اص گرفت. بنابراين دو اقدام 
محدودكننده عرضه ارز به طور پي در پي اعمال شد كه 
باعث التهاب در بازار ارز ش��د.  وي گفت: در نهايت پس 
از مذاكرات پي در پي، اصلاحات به موقع توس��ط بانك 
مرك��زي صورت پذيرفت و رون��د عرضه و تقاضا بهبود 
پيدا كرد.  رييس كانون صراف��ان گفت: در حال حاضر 
مش��كلي كه وجود دارد عدم ام��كان معاملات توافقي 
صرافان و صادركنندگان است و اگر اين روند مديريت 
شود، وضعيت بازار ارز بهتر و قيمت ها متعادل تر خواهد 
شد. سلطاني زاده تاكيد كرد: نكته قابل تامل اين است كه 
هرچند صادركنندگان تمايل به عرضه ارز در سامانه نيما 
دارند اما با توجه به محدوديت سقف نرخ و تعيين سقف، 
به صورت دستوري در سامانه نيما براي درهم؛ بسياري از 
صادركنندگان فعلا در انتظار اصلاح نرخ هستند و اگر نرخ 
توافقي در سامانه نيما يا سقف نرخ با حاشيه نزديك تري 
از نرخ واقعي تعيين شود شاهد افزايش سقف عرضه ارز 

صادركنندگان خواهيم بود.

بابك زنجاني ها و فروش نفت 
توسط اشخاص غير

بدون ش��فافيت نمي توان توقع بهبود ش��اخص ها را 
داش��ت. نبود ش��فافيت فرصت را در ختيار كاس��بان 
تحريم، رانتخواران و س��وداگران قرار مي دهد تا از آب 
گل آلود مش��كلات اقتص��ادي و تحريم ها، ماهي هاي 
س��وداگرانه صيد كنند. اما در اقتصاد ايران آن گونه كه 
بايد به اين ضرورت توجه نمي شود. نمونه بارز اين عدم 
شفافيت در مشخص نبودن ميزان صادرات نفتي هم 
مشاهده مي شود. در شرايطي دولت اعلام مي كند كه 
به دليل تحريم هاي اقتصادي از آم��ار دقيق صادرات 
نفتي رونمايي نمي كند كه غربي ها كاملا مي دانند كه 
ايران چه اندازه نفت مي فروشد، با كدام نفتكش ها نفت 
مي فروش��د و مقاصد صادرات نفتي اش چيست. بايد 
بدانيم، عدم شفافيت اطلاعات اقتصادي در يك كشور، 
مي تواند منجر به بروز دور باطلي شود كه به ضرر مردم 
و سيستم اس��ت. اين دو باطل فقط به نفع سوداگراني 
است كه تلاش مي كنند از ابهامات سوءاستفاده كنند. 
نفت يك ثروت ملي است و تك تك ايرانيان بايد بدانند 
اين ثروت ملي چگونه به فروش مي رسد. وقتي شفافيت 
وجود نداشته باشد، محيط كسب  و كار مساعد نخواهد 
بود و بخش هاي غيرمولد و غيرشفاف از رونق بيشتري 
برخوردار مي شوند. در اين دور باطل، هم حوزه توليد، به 
 دليل بي توجهي و توان دولت در مبارزه با فساد و رانت 
بخ��ش غيرمولد، روز به روز ضعيف تر مي ش��وند و هم 
درآمدهاي مالياتي دولت، به  دليل ناتوانايي در شناسايي 
و رهگيري فعاليت هاي سوداگري و نيز به علت كم شدن 
تعداد و حجم فعاليت هاي مولد، مدام كمتر مي شوند. در 
واقع عدم شفافيت نه فقط ساختارهاي كلان اقتصادي را 
تحت الشعاع قرار مي دهند، بلكه به كسب و كار عمومي 
و مشاغل خرد را هم آسيب مي زنند. بنابراين هر حركت 

شفافي رشد مي آفريند و هر حركت مبهمي، رانت.
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ريال ديجيتال در آستانه تولد

پلتفرم هايي كه مي خواهند توييتر بعدي باشند
از زماني كه ايلان ماسك، توييتر را خريداري كرده است، 
سايت هاي شبكه اجتماعي شاهد افزايش شمار كاربران 
جديد بوده و پلتفرم هايي مانند »كوهاس��ت« و »هايو«، 
براي پاس��خگويي به كاربران، توس��عه پي��دا كرده اند. به 
گزارش ايسنا، پس از اينكه ايلان ماسك، قرارداد خريد ۴۴ 
ميليارد دلاري توييتر را اكتبر گذشته تكميل كرد، شماري 
از اينفلوئنسرهاي مشهور و كاربران عادي اعلام كردند در 
اعتراض به سياس��ت هاي نظارت محتواي مالك جديد و 
اخراج هاي گسترده در سراسر اين شركت به خصوص در 
تيم هاي مسوول اعتماد و ايمني، اين پلتفرم را ترك خواهند 
كرد. اين مهاجرت كه ش��امل كاربران روزانه و صدها هزار 
هوادار آنها بوده است، به اپليكيشن هاي شبكه اجتماعي 
فعلي و جديدي ختم شده كه بعضي از آنها آماده پذيرفتن 
موج جديد پناهندگان توييتري نبودند. وب سايت بيزنس 
اينسايدر در گزارشي، پلتفرم هاي شبكه اجتماعي را بررسي 

كرده كه به دنبال تبديل شدن به توييتر بعدي هستند.
ديس�كورد: ديسكورد در ابتدا به عنوان پلتفرمي براي 
ارتباط گيمرها با يكديگر توصيف شد اما از آن زمان رشد 
كرده و شامل مجموعه گسترده اي از سرورها به خصوص 
چت روم هاي مبتني بر علايق كاربران است. اين پلتفرم 
مبتني بر چت، ب��ه جاي اينكه مانند توييتر، يك ميدان 
عمومي بزرگ فراهم كند كه در آن كاربران آمده و درباره 
موضوعات مختلفي صحبت مي كنند، كاربران را بر اساس 
علايقشان، در سرورهايي تقسيم كرده كه در آنها مي توانند 
مستقيما با يكديگر صحبت كرده يا از قابليت هاي متني 
استفاده كنند. جيسون س��يترون، مديرعامل و يكي از 
موسسان ديسكورد در سال ۲۰۲۱ به نيويورك تايمز گفته 
بود توسعه سريع ديسكورد در چند سال گذشته پس از 
اينكه در ابتدا كاربران معدودي داشت، غافلگيركننده و 
مبهوت كننده بوده است. طبق گزارش يورونيوز، جذابيت 

اصلي اين اپليكيشن اين است كه به كاربران اجازه مي دهد 
با استفاده از متن، ويدئو و صورت، با يكديگر تماس فوري 
بگيرند. وب سايت فناوري تِك كرانچ، ديسكورد را كه يكي 

از بهترين اپليكيشن هاي شبكه اجتماعي خوانده است. 
ماستودون: اوژن روچكو به عنوان يك كاربر فعال پس از 
چند سال، از وضعيت و مسير توييتر ناراضي شد و تصميم 
گرفت ماس��تودون را راه اندازي كند. اين پلتفرم شبكه 
اجتماعي كد باز و غيرمتمركز، امكانات مشابه توييتر دارد 
و به كاربران اجازه مي دهد پيام هايي با محدويت ۱۵۰۰ 
كاراكتر ارسال كنند كه توس��ط كاربر در مجموعه اي از 
چت روم ها، قابل مش��اهده خواهد بود. با اين حال، طبق 
گزارش پي سي مگزين، سخت ترين بخش ماستودون، 
آغاز فعاليت در آن است زيرا هميشه مشخص نيست كه 
از كجا بايد ش��روع كرد. از زماني كه توييتر توسط ايلان 
ماس��ك خريداري ش��د، روزانه بيش از ۱۳۰ هزار نفر به 
ماستودون ملحق مي ش��وند. با اين حال، طبق گزارش 
روزنامه گاردين، فعاليت در ماستودون كاهش پيدا كرده 
كه نشان مي دهد كاربران فعال نيستند. از زمان راه اندازي، 
كد اوپن سورس ماستودون براي ايجاد سايت هاي شبكه 
اجتماعي بيشتري شامل تروت سوشال مورد استفاده قرار 
گرفته است. تِك كرانچ، ماستودون را يكي از جايگزين هاي 
توييتر مي داند اما يورونيوز آن را گيج كننده خوانده است.

هايوسوش�ال: هايو سوش��ال به دنبال سرگرم كننده 
كردن پست آنلاين بوده است. كاساندرا پاپ، برنامه نويس 
خودآموخته ۲۴ س��اله، فضايي را ايجاد كرده كه در آن 
كاربران مي توانند پروفايل خود را با رنگهاي سفارش��ي، 
تزئين كنند و ويدئو و متن با هوادارانش��ان به اش��تراك 
بگذارند و عرضه يك جا بهترين بخش هاي چندين پلتفرم 
اجتماعي را مد نظر دارد. به گفته موسس هايو، اين پلتفرم 
در خصوص نظارت بر محتوا، رويكرد سخت گيرانه تري 

نسبت به توييتر دارد تا پلتفرم را عاري از آزار و اذيت و نفرت 
پراكني نگه دارد كه از زمان خريد آن توسط ايلان ماسك 
در توييتر، افزايش پيدا كرده اس��ت. پس از خريد توييتر 
توسط ماسك، هايو سوشال شاهد استقبال موج بزرگي 
از كاربران به خصوص نسل زد و نسل هزاره جوان تر بود. 
اگرچه اين پلتفرم چند سال است كه تاسيس شده است 
و قادر بوده اس��ت سر پا بماند، براي مدت كوتاهي تحت 
تاثير موج فعاليت جديد، كه هزينه هاي سرور و نيازهاي 
كاركنان را افزايش داده بود، دچار مشكل شده بود. با اين 
حال، پاپ مي گويد رنج رش��د كردن، ارزشش را داست و 
افق ديد او بلندتر شده است. او گفت: ما قطعا مي خواهيم 
رشد كنيم و يكي از چهار اپليكيشن بزرگ بعدي باشيم. 
سايت ورج، هايو را نسخه تميزتر و بهتر توييتر خوانده كه 

اپليكيشن جذابي با رابط كاربري آشنا دارد.
كلابه�اوس: اپليكيش��ن صوت��ي كلاب ه��اوس، 
قابليت هايي نظير پخش زنده و عمومي دارد و شنوندگان 
و سخنرانان در اتاق هاي موضوع محور، گردهم آمده و به 
صحبت يا سخنراني مي پردازند. طبق گزارش يورونيوز، 
كلاب هاوس ك��ه در دوران پاندمي محبوبيت پيدا كرد، 
تا حد زي��ادي به گفت وگوهاي مرتبط به كس��ب و كار 
تغيير جهت پيدا كرده اس��ت. پل ديويسون، مديرعامل 
كلاب هاوس گفته است اين شركت روي تغيير به سوي 
چت روم هاي خصوصي تر كار مي كند. پي سي مگزين 
مي گويند كلاب هاوس در مسير خروج است چرا كه اين 
اپليكيشن در شش ماه گذشته، شاهد كاهش ۶۰ درصدي 

دانلود بوده است.
كوهاست:كوهاست، نسخه متفاوتي براي شبكه اجتماعي 
است. كاپلان به اينسايدر گفت: من واژه جايگزين توييتر را 
مي پسندم زيرا ما در تلاش هستيم كار متفاوتي انجام دهيم 
نه اينكه فقط توييتر بدون بخش هاي بد آن باشيم. پست ها 

در كوهاست، با استفاده از كدينگ اچ تي ام ال يا سي اس اس، 
به طور كامل مي توانند تنظيم شوند. به حدي كه اسكرين 
شاتهاي به اشتراك گذاري شده در اين سايت ممكن است 
لي اوت كاملا متفاوتي بر اس��اس آنكه كدام كاربر پست را 
توليد كرده است، داشته باش��ند. تِك كرانچ، كوهاست را 
پلتفرم تقريبا جديدي توصيف كرد كه مي تواند براي افرادي 
كه تنها مي خواهند گزينه جايگزيني داشته باشند كه در 

بعضي از جهات مشابه توييتر است، جذاب باشد. 
تروتسوشال:سايت شبكه اجتماعي متعلق به ترامپ 
كه به عنوان پناهگاهي در برابر سانسور تبليغ شده بود، 
پس از اينكه توسط رييس جمهور سابق امريكا راه اندازي 
شد، محبوبيت پيدا كرد. تروت سوشال براي مدت كوتاهي 
توييتر را از نظر تعداد دانلود در فروشگاه اپليكيشن، كنار 
زد اما اين پلتفرم سال گذشته با كاهش مخاطبان، ضرر 
مالي و مش��كل علامت تجاري روبرو شد. طبق بررسي 
مركز تحقيقات پيو، در حالي كه تروت سوش��ال خود را 
يك پلتفرم غيرحزبي معرفي مي كند اما تقريبا نيمي از 
۲۰۰ حس��اب محبوب برتر آن اشاره به راستگرا بودن يا 
طرفدار ترامپ بودن دارند كه بالاتر از س��ايتهاي شبكه 
اجتماعي ديگر است. مهم ترين موضوعات در اين پلتفرم، 
اسلحه، حمله به ساختمان كنگره و واكسن ها است. كد 
متن باز ماس��تودون براي ايجاد كد بيس تروت سوشال 

استفاده شده است.
اسپيل:موسسان اس��پيل مي گويند هدفشان، فراهم 
كردن بهترين هايي است كه در توييتر اتفاق افتاده است. 
اسپيل قصد دارد به توليدكنندگان محتوا براي درآمدزايي 
از پستهاي خود كمك كرده و اينفلوئنسرها را تشويق كند 
در اين پلتفرم نوآوري كنند. به گفته تررل، پس از اعلام 
زمان راه اندازي اس��پيل، اين پلتفرم ۲۰ هزار درخواست 

رزرو دريافت كرد.
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تعادل|
همايش تجاري ايران و قطر برگزار شد. »مشكلات 
جدي در ح��وزه مبادلات مس��تقيم پولي، گران تر 
بودن هزينه حمل ونقل دريايي در قطر نس��بت به 
كشورهاي ديگر و مشكلات مجوز اقامت براي تجار 
ايراني« را مي توان از عمده ترين موانع عمده تجارت 
دو كشور دانست كه در اين همايش مورد اشاره قرار 
گرفت. نايب ريي��س اتاق بازرگاني ايران تاكيد كرد 
كه با وجود رشد تجارت مشترك ميان ايران و قطر 
در ماه هاي گذش��ته همچنان تا رس��يدن به نقطه 
مطلوب در تجارت مشترك فاصله زيادي داريم. از 
آنسو، رييس سازمان توسعه تجارت هم عنوان كرد 
كه مقدمات همكاري هاي مش��ترك ميان فعالان 
قطري و ايراني براي حضور در اقتصاد ايران فراهم 
شده و مي توان انتظار داشت كه از سرمايه آنها براي 

توسعه زيرساخت ها استفاده شود.

   تجارت با قطر مطلوب نيست
حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق ايران در همايش 
بزرگ تجاري و سرمايه گذاري ايران و قطر با تأكيد بر 
اينكه بخش خصوصي و اتاق ايران با درك رابطه عميق 
سياسي و استراتژيك بين دو كشور با جديت به دنبال 
توس��عه روابط تجاري ميان ايران و قطر است، گفت: 
متأس��فانه با وجود اشتراكات فرهنگي و روابط بسيار 
خوب سياسي بين دو كشور و ظرفيت بالقوه اقتصادي 
ميان ايران و قطر، اما حجم روابط تجاري تناس��بي با 
اين ظرفيت ها ندارد. هرچند در 11 ماه گذشته حجم 
مبادلات ايران و قطر رش��د 22 درصدي داشته اما تا 

نقطه مطلوب فاصله زيادي داريم.
او با اشاره به مزيت هاي تجاري ايران ادامه داد: علاوه بر 
اينكه جمعيت 83 ميليون نفري ايران مي تواند زمينه 
خوبي براي سرمايه گذاري باشد، موافقت نامه تعرفه 
ترجيحي ايران با اوراسيا كه به زودي به موافقت نامه 
تجارت آزاد تبديل خواهد ش��د، مي تواند براي تجار 
قطري، امكان دسترسي خوب به بازار منطقه اوراسيا 
فراهم كند و امكان س��رمايه گذاري در اين حوزه ها را 

گسترش دهد.
س��لاح ورزي تأكيد كرد: پتروش��يمي، محصولات 
كش��اورزي، صنايع غذايي، صنايع دستي، مصالح 
س��اختماني و به خصوص خدمات فني و مهندسي 
از جمله مزيت ه��اي مهم تجاري ايران اس��ت كه 
مي توان از اين مس��ير براي حض��ور در بازار داخلي 
قطر و همين طور صادرات مجدد به كشورهاي ثالث 

برنامه ريزي كنيم.
او با طرح چند پيشنهاد براي بهبود حجم روابط تجاري 
ايران و قطر بيان كرد: با توجه به برنامه چشم انداز 2030 
قطر ما در بخش خصوصي ايران مي توانيم در خيلي از 
زمينه هاي صنعتي، نفت و گاز و پتروشيمي، صنعت 
برق و انرژي، گردش��گري و موضوعات زيرس��اختي 

فعال شده و با توجه به توان خوبمان در خدمات فني 
و مهندس��ي در طرح هاي زيربناي��ي قطر همكاري و 

مشاركت كنيم.
س��لاح ورزي بر ضرورت انجام سرمايه گذاري هاي 
مشترك در دو كش��ور و همين طور سرمايه گذاري 
مش��ترك دو كشور در كشورهاي ثالث تأكيد كرده 
و گفت: اي��ن امر با توجه به ظرفي��ت بالاي منطقه 
اوراس��يا مي تواند به توسعه روابط تجاري دو كشور 
كم��ك كند. او به قطري ها توصي��ه كرد به ايران به 
عن��وان دروازه ورود به كش��ورهاي حوزه آس��ياي 
ميانه، س��ي اي اس نگاه كرده و استفاده از ظرفيت 
ترانزيتي خوب ايران هم از نظر امنيت و هم از حيث 
كوتاهي مسير براي دسترسي به اين بازارها را بيش 

از گذشته مد نظر قرار دهند.
به گفته نايب ريي��س اتاق ايران هم��كاري در حوزه 
گردشگري سلامت يكي ديگر از حوزه هاي همكاري 
س��ودآور براي و كشور ايران و قطر محسوب مي شود. 
او در اين زمينه تأكيد ك��رد: در ايران امكانات خوبي 
در حوزه پزشكي شامل كادر پزشكي، بيمارستان ها و 
مراكز درماني وجود دارد كه مي توانيم خدمات خوبي 

به قطري ها ارايه كنيم.
او با اش��اره به وجود مش��كلات جدي در حوزه روابط 
بانكي و مبادلات مس��تقيم پولي ادام��ه داد: در قطر 
هزينه حمل ونقل دريايي نسبت به كشورهاي ديگر 

قدري بالاست و اين امر براي تجار ايراني مشكل ساز 
شده است.  همچنين مجوز اقامت براي تجار ايراني هم 
مورد گلايه است كه توجه به اين مشكلات و رفع آنها 
مي تواند دو كشور را به دست يابي به اعداد هدف گذاري 

شده تجاري سوق دهد.

    جذب سرمايه قطري ها 
براي توسعه زيرساخت هاي ايران

عليرضا پيمان پاك رييس س��ازمان توسعه تجارت 
هم در حاش��يه اين همايش گفت: جلس��ات خوبي 
برگزار خواهد شد و در كنار اين، با مسوولان صنعت و 
تجارت قطر مسائل مربوط به حمل ونقل دريايي، بيمه، 
مباحث بانكي، حوزه ضمانتنامه و مسائل امنيت غذايي 

مذاكرات دقيق تري خواهيم داشت.
او افزود: برخي از اين كارها صورت گرفته اس��ت و به 
عنوان مثال خطوط حمل ونقل فعال ش��ده منتهي 
بحث اين است كه چطور بتوانيم علاوه بر اين خطوط، 
رفت وآمد كش��تي ها و مراودات كانتينري را افزايش 

دهيم.
پيمان پاك اضافه كرد: همچنين به دنبال اين هستيم 
كه از ظرفيت صادرات مجدد در قطر استفاده كنيم و 
همه ظرفيت ها را در امارات متمركز نداش��ته باشيم. 
به هر حال مذاكرات انجام ش��ده و اميدواريم به نتايج 

خوبي هم برسد.

رييس سازمان توس��عه تجارت ايران در مورد سطح 
تجارت ايران و قطر گفت: سطح تجارت ايران و قطر بين 
200 تا 2۵0 ميليون دلار اس��ت كه واقعاً عدد پاييني 
است و بايد با برنامه ريزي هاي انجام شده، اين عدد را 

افزايش دهيم.
پيمان پاك گفت: بيشترين تمركز ما استفاده از ظرفيت 
صادرات مجدد و س��رمايه گذاري مش��ترك اس��ت؛ 
صحبت هاي خوبي هم صورت گرفته و يكي دو هفته 
پيش هيات بزرگي از قطر به منظور سرمايه گذاري در 

ايران به كشور آمدند. 
معاون وزي��ر صمت اظهار كرد: تمرك��ز اين هيات 
بر بحث ايجاد امنيت غذاي��ي، فعال كردن جايگاه 
ژئوپليتيك اي��ران به عنوان هاب غ��لات منطقه با 
حضور و مشاركت و س��رمايه قطري ها و استفاده از 
ظرفيت بندر حمد ب��ود كه صحبت هاي خوبي هم 

صورت گرفته است.
همچنين در اين نشس��ت س��يد مهدي نيازي قائم 
مقام وزي��ر صمت نيز يكي از حاضران بود و در جريان 
صحبت هاي خود تاكيد كرد كه دولت و وزارت صمت 
ايران به شكل جدي بر توسعه همكاري ها با قطر تاكيد 
دارد و با حمايت از بخش خصوصي و پشتيباني از آنها 
به دنبال آن اس��ت كه در يك مدت زماني چهار ساله 
حجم تجارت مشترك ميان دو كشور را به حدود سه 

ميليارد دلار برساند.

رويداداخبار
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توضيحات آل اسحاق درباره 
حواشي  حضورش در انتخابات 

حذف يحيي آل اسحاق از فهرست »ائتلاف براي فردا« 
و حواشي به وجود آمده پيرامون انتخابات اتاق بازرگاني 
موجب صدرو بيانيه اي از سوي او شد. يحيي آل اسحاق 
در بيانيه اي با تاكيد بر »اولويت قراردادن مصالح كشور 
و ايجاد فضاي لازم براي فعاليت هاي بخش خصوصي 
با هماهنگي لازم و دوري از تفرقه« درباره حواش��ي به 
وجود آمده در انتخابات اتاق بازرگاني نوش��ت: »براي 
انتخابات اتاق از هيچ تشكل و گروهي تقاضا نكردم نام 
اينجانب را در ليس��ت خود قرار دهد يا از ليس��ت خود 
حذف كند«. متن كامل اين بيانيه به اين ش��رح است: 
مردم عزي��ز و گرامي به ويژه فعالين محترم اقتصادي، 
با توجه به موضوعات و مطالب مطرح شده در رابطه با 
حضور اينجانب در انتخابات اتاق بازرگاني همانطور كه 
مستحضر هستيد كشور از لحاظ اقتصادي در شرايط 
ويژه و خاصي است و فرصت ها و تهديدهاي موجود به 
گونه اي است كه برهمه لازم است با همدلي و وحدت 
و زمينه سازي اعتماد لازم، تلاش كنيم بهترين نتيجه 
حاصل ش��ود. اتاق هاي بازرگاني با توجه به ظرفيت و 
تجربه و توانايي ه��اي خود مي توانن��د در اين مهم به 
شرط اينكه به اقتضائات توجه كرده، با دوري از تفرقه 
و با هماهنگي نقش لازم را داشته باشند. به نظرم رسيد 
اينجانب هم در اين رابطه وظيفه اي دارم كه بايد به آن 
عمل كنم. لذا براي انتخاب��ات اتاق اعلام حضور كردم. 
و ليكن از هيچ تش��كل و گروهي تقاض��ا نكردم كه نام 
اينجانب را در ليس��ت خود قرار دهد يا از ليس��ت خود 
حذف كند. تعدادي از تشكل ها نام اينجانب را با تشخيص 
خود در ليست خود قرار داده يا تغيير دادند كه مربوط به 
خودشان است. آنچه به نظرم امروز ضروري است و بايد 
در اولويت قرار گيرد مصالح كشور و زمينه سازي اعتماد 
وايجاد فضاي لازم براي فعاليت هاي بخش خصوصي و 
بالا بردن توان توليد و اقتصاد كشور و مقابله با تهديدهايي 

است كه براي كشور ايجاد شده است.

صادرات ۳۷ ميليون دلاري 
شركت هاي دانش بنيان

رييس كل گمرك با بيان اينك��ه ۷0 درصد اظهارنامه 
شركت هاي دانش بنيان از مسير سبز گمركي ترخيص 
مي شود، گفت: اين شركتها امس��ال 3۷ ميليون دلار 

صادرات و 308 ميليون دلار واردات داشته اند. 
 محمد رضواني فر در يازدهمين جلس��ه پيگيري رفع 
موانع سرمايه گذاري و توليد با موضوع درخواست هاي 
پارك هاي علم و فناوري اظهار كرد: طبق لايحه بودجه 
سال آينده ورود ماشين آلات و تجهيزات خطوط توليد 
مش��مول حقوق و عوارض گمركي مي ش��وند اما نرخ 
عوارض از ۴ درصد به يك درصد كاهش پيدا مي كند. 
رييس كل گمرك ايران افزود: ۷0 درصد اظهارنامه هاي 
شركت هاي دانش بنيان از مسير سبز گمركي ترخيص 
مي ش��ود. وي ادامه داد: در 11 ماه سال جاري به مبلغ 
3,۵02 ميليارد ريال ضمانتنامه بانكي براي ۶0 شركت 
دانش بنيان اخذ ش��ده اس��ت. رضواني فر اضافه كرد: 
همچنين طي اين مدت پرونده ۶3 شركت دانش بنيان 
در هيات هاي حل اختلاف مورد رسيدگي قرار گرفته 
است. وي به وضعيت تجارت شركت هاي دانش بنيان 
اش��اره كرد و با بيان اينك��ه تراز تجاري ۶0 ش��ركت 
دانش بنيان كشور در سال جاري منفي بوده است، گفت: 
حجم صادرات اين شركت ها 3۷ ميليون دلار و حجم 
وارداتشان 3۷۵ ميليون دلار بوده است كه 308 ميليون 
دلار داراي تراز منفي هستند. رييس كل گمرك ايران 
افزود: دستگاه هاي آشكارساز يا ايكس ري از شركت هاي 
دانش بنيان ايراني خريداري مي شود كه امسال ۹ قرارداد 
با شركت هاي دانش بنيان داخلي منعقد كرديم و سال 
آينده 20 قرارداد براي خريد آشكارساز كاميوني گمرك 

با شركت هاي داخلي منعقد مي كنيم.

انعقاد ۸۵۰ ميليون دلار قرارداد 
بين ايران و ۱۰ كشور آفريقايي

سيدرضا فاطمي امين گفت: امروز بين ايران و 10 
كشور آفريقايي نزديك به 8۵0 ميليون دلار قرارداد و 
بيش از يك ميليارد دلار تفاهم نامه در حوزه صادرات 
خودرو، خدمات فني و مهندسي و ... امضا مي شود.

س��يدرضا فاطمي امين امروز در حاشيه همايش 
ايران و كش��ورهاي غرب آفريقا اظه��ار كرد: يكي 
از كانون ه��اي توجه ما قاره آفريقاس��ت كه داراي 
ظرفيت هاي بالايي اس��ت. در سال گذشته ميزان 
صادرات كالاهاي ما به آفريقا امس��ال 100 درصد 
افزايش يافته اس��ت و امس��ال هم 1۵ درصد رشد 
صادرات داشتيم. وزير صمت افزود: اجلاس امروز 
براي اولين بار در اين س��طح برگزار شد؛ 10 كشور 
آفريقاي��ي عمدت��اً از غرب آفريق��ا در اين اجلاس 
حضور دارند. همين امروز نزديك به 8۵0 ميليون 
دلار قرارداد و بيش از يك ميليارد دلار تفاهم نامه 
امضا مي شود. فاطمي امين ادامه داد: امروز يكي از 
قراردادها مربوط به صادرات خودرو است؛ همچنين 
در مورد ساخت كشتي و قايق، صادرات بخش هاي 
مختلف صنعت ساختمان، تجهيزات پزشكي، دارو، 
صنايع نفت و گاز، ماشين آلات كشاورزي، خدمات 
فني و مهندسي و… ظرفيت هاي خوبي وجود دارد. 
وي با بيان اينكه اجلاس سه روزه است، گفت: علاوه 
بر حضور در اجلاس، يك هيات ۵0 نفره از واحدهاي 
صنعتي فولاد، كشتي س��ازي و نف��ت و گاز بازديد 
خواهند كرد تا از توانمندي هاي ايران مطلع شوند.

فاطمي امين در مورد توسعه روابط اقتصادي گفت: 
ما به دنبال كار كردن با كشورهايي هستيم كه مكمل 
اقتصاد ما باشند؛ در كشورهاي آفريقا ذخاير بسيار 
خوب معدني وجود دارد و شركت هاي معدني ايراني 
نيز توانمندي هاي بالايي دارند. وي افزود: به عنوان 
مثال بوكيست كه ماده اوليه آلومينيوم است را وارد 
مي كنيم و چه بهتر كه از كشورهاي آفريقايي وارد 
كنيم و در عوض صادرات ماشين آلات و… به اين 

كشورها داشته باشيم.

دبيرانجمنموبايلمطرحكرد

دبير انجمن واردكنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبي 
گفت: در حال حاضر مقرر شده همه موبايل هاي زير ۶00 
دلار با ارز تالار دوم مركز مبادله ارز و طلا وارد ش��ود، اما 
هنوز موبايل هاي بالاي ۶00 دلار با ارز حاصل از صادرات 
خود وارد مي شوند. مهدي عبقري در گفت وگو با ايسنا، 
با بيان اينكه بعد از آغاز به كار مركز مبادله ارز و طلا مقرر 
شد موبايل هاي زير 300 دلار با ارز نيمايي، 300 تا ۶00 
دلار با ارز تالار دوم مركز مبادل��ه و بالاي ۶00 دلار با ارز 
حاصل از صادرات خود وارد شود، گفت: اما انجمن موبايل 
طي نامه اي از بانك مركزي خواست همه موبايل ها با ارز 
تالار دوم مركز مبادله وارد شود كه فعلا موافقت شد همه 
موبايل هاي زير ۶00 دلار با ارز تالار دوم مركز مبادله ارز 
و طلا وارد ش��ود. اما هنوز موبايل هاي بالاي ۶00 دلار با 
ارز حاصل از صادرات خود وارد مي شوند و در اين رابطه 
تصميم جديد گرفته نشده است. وي با اشاره به اختلاف 
قيمت بيش از 10 هزار توماني ن��رخ ارز تالار دوم مركز 
مبادله با ارز نيما، تصريح كرد: ما اين وعده را مي دهيم كه 
اگر سه تقاضاي انجمن از بانك مركزي شامل تخصيص ارز 
تالار دوم مركز مبادله به تمام موبايل ها، حذف ارز حاصل از 
صادرات خود براي موبايل هاي بالاي ۶00 دلار و تسهيل 
در تخصيص و تامي��ن ارز در تالار دوم مركز مبادله اجرا 
شود، بازار رقابتي ايجاد مي شود و قيمت موبايل در بازار با 
تغيير ارز نيمايي به ارز مركز مبادله، افزايش نخواهد يافت.

   شرط گران نشدن موبايل
به گفته دبير انجمن موبايل، اگر تامين ارز تسريع شود، 
شركت هاي واردكننده موبايل به دليل رقابت بالا، حداقل 
سود، يعني سه تا چهار درصد، دريافت مي كنند. اما در 
حال حاضر به دليل تاخير در تامي��ن ارز واردكنندگان 
ممكن اس��ت تا سقف 18 درصد كه سود قانوني است را 
دريافت كنند. بنابراين اگر درخواست هاي واردكنندگان 

برآورده شود، شاهد افزايش قيمت موبايل نخواهيم بود.
وي همچنين درباره مشكلاتي كه تخصيص ارز با نرخ هاي 
مختلف به موبايل هاي متف��اوت ايجاد مي كند، گفت: 
دريافت ارز نيمايي به سختي و در نهايت با كارمزد ميسر 
مي ش��د. همچنين تفاوت نرخ ارز براي موبايل هاي زير 
300 دلار و بالاي آن و همچنين بين 300 تا ۶00 دلار و 
بالاي ۶00 دلار، مشكلاتي در نرخ گذاري براي شركت ها 
و عمده فروشان ايجاد مي كند. از طرف ديگر تفاوت نرخ 
ارز ممكن است مفس��ده ايجاد كند و همچنين ممكن 
است فرصت طلبان موبايلي كه با ارز نيمايي وارد شده را 
قاچاق معكوس كنند. به گزارش ايسنا، از دوم اسفند ماه 
مركز مبادله ارز و طلاي ايران بر اس��اس مصوبه شوراي 
پول و اعتبار فعاليت رس��مي خود را در حوزه معاملات 
ارزي )اسكناس و حواله( آغاز كرد. در مرحله نخست تالار 
ارز خدماتي و تالار حواله در آن گش��ايش شده است. با 
راه اندازي اين مركز اعلام شد كه منابع لازم ارزي از محل 
صادرات شركت هاي صنايع پتروشيمي، مس، معادن، 
فولاد، پالايش نفت، قير و ساير صادركنندگان در تالار 
حواله ارزي مركز مبادله ارز و طلاي ايران تامين و جهت 
فروش به واردكنندگان عرضه مي شود. اما تامين ارز بابت 
واردات دارو، لوازم و تجهيزات پزشكي و كالاهاي اساسي 
همچنان با نرخ 28 هزار و ۵00 تومان بر بستر سامانه نيما 
كماكان ادامه خواهد يافت. نرخ معاملات ارزي در مركز 
مبادله ارز و طلاي ايران در دو تالار نقد و حواله ارز بر مبناي 
منابع و مصارف ارزي كشور و بر اساس متغيرهاي بنيادي 
اقتصادي كشف و مبناي معاملات فيمابين قرار مي گيرد. 
امروز در مركز مبادله ارز نرخ دلار اسكناس ۴3 هزار و ۴۴2 
و دلار حواله 38 هزار و ۷8۷ تومان قيمت خورد. نرخ ارز 
نيما نيز از دي ماه 28 هزار و ۵00 تومان تعيين شده است. 
بر اين اساس موبايل هاي زير ۶00 دلار كه در اين مدت با 
ارز نيمايي، يعني 28 هزار و ۵00 تومان وارد مي شدند، در 
حال حاضر با نرخ دلار حواله مركز مبادله كه در روزهاي 

اخير بيش از 38 هزار تومان بود وارد مي شود.

پاسخ تك تورمي با پاتك 
سودآوري

 اگر فردي بتواند كمي كه تبحر پيدا كند از اين موج ها 
سود هم كسب مي شود..

به عنوان مثال اگر يك ايراني دلار داشت و در محدوده 
۶0 هزار تومان اقدام به فروش مي كرد الان به اصطلاح 
نوسان دلار را گرفته بود! حالا فرض كنيد همين فرد اين 
مبلغ را وارد بازار سهام مي كرد و همراه يك موج صعودي 
حركت مي كرد و مجددا سودهاي حاصله را در بازارهاي 
ديگر مانند مسكن و... سرمايه گذاري مي كرد. البته انجام 
يك چنين فعاليت هايي بسيار دشوار است و درعمل كار 
پيچيده اي است، اما امكان پذير است. در واقع ايرانيان 
مي توانند با اگاهي بخشي و كسب اطلاعات درست، از 
حفره هاي موجود در بازارها به نفع بهبود معيشت خود 
بهره بگيرند. يك فعال اقتصادي معقول بايد موج هاي 
احساسي بازارها را پيدا كرده و تا زماني كه اين احساسات 
در اوج هس��تند آن را ترك نكنند. موج احساسي ارز و 
خودرو دو موج اخير اقتصاد ايران هستند و اين در حالي 

است كه مسكن و بورس در ركود به سر مي برند. 
علائم خروج بازيگران از ارز و خودرو و طلا و ورودش��ان 
به بورس كم كم پديدار خواهد شد. مردم مي توانند اين 
موج را حس كرده و با آنها همراه شوند. در يادداشت هاي 
قبلي هم تاكيد كردم بعد از پايان اين شاخه  اصلاحي 
بورس، يكي از بزرگ ترين صعود هاي بورس در 20 سال 
اخير رقم خواهد خورد و به نظر من همه ايرانيان فرصت 
بزرگي براي جبران عقب ماندگي از ساير بازارها و بهبود 
وضعيت اقتصادي خود و خانواده شان را پيدا خواهند 
كرد، اگر آگاهي هاي اقتصادي خود را از طرق مختلف 
افزايش بدهند. اين موج اما تنها منحصر به بازار سرمايه 
نيس��ت، بعد از بورس يك موج تورمي ديگر در انتظار 
مسكن و زمين خواهد بود. مسكن هم به سمت اوج گام 

برمي دارد و بالا مي رود.

درهمايشتجاريايرانوقطرمطرحشد

ورود قطري ها به اقتصاد ايران 

خطتوليدكدامخودروهامتوقفميشود؟نايبرييسشورايرقابتاعلامكرد
 چرامبنايقيمتگذاريخودرو
بايدخودروهايخارجيباشد؟

وزارتدفاع
مجازبهتوليدوفروشخودروشد

نايب رييس ش��وراي رقابت توضيحات��ي را درمورد نحوه 
قيمت گذاري پاي��ه خودروهاي داخلي ارايه كرد. محمود 
دودانگه در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه در دستورالعمل 
تنظيم بازار دو مبنا براي قيمت گذاري در نظر گرفته شده 
اس��ت، اظهار كرد: يكي از مباني دس��تورالعمل سازمان 
حمايت بوده كه بر مبناي هزينه تمام شده است. مبناي 
دوم قيمت پايه رقابتي است كه بر اساس آن رقابت پذيري 
خودروه��اي تولي��د داخل از منظ��ر معيارهاي مختلف 
سنجيده مي شود. در اين راستا سه خودروي خارجي هم 
رده و مش��ابه هر يك از خودرو هاي توليد داخل انتخاب و 
ميانگين قيمت آنها با قيمت محاسباتي سازمان حمايت 
مقايسه مي شود. وي با تاكيد بر اينكه قيمت خودروهاي 
مشابه خارجي قيمت كارخانه و توليدكننده است، گفت: 
به عبارت ديگر قيمت خودرو بدون در نظر گرفتن عوارض، 
سود بازرگاني و... مبنا قرار مي گيرد و با قيمت محاسباتي 
سازمان حمايت مقايسه مي شود. قيمت بالاتر، پايين تر 
يا معادل نشان مي دهد وضعيت رقابت پذيري خودروي 
داخلي از نظر قيمت چگونه است. در نهايت شوراي رقابت 
متناسب با آن تصميم خواهد گرفت. نايب رييس شوراي 
رقابت در ادامه در پاسخ به اين سوال كه مبناي قيمت گذاري 
خودروها از چه زماني اجرايي خواهد شد، پاسخ داد: براي 
اين منظور در كارگروه خودرو ش��وراي رقابت جلس��ات 

مختلفي با خودروسازان، سازمان حمايت، وزارت صمت، 
انجمن خودروس��ازان و تمام ذينفعاني كه نقش دارند و 
همچنين با نهادهايي كه مي توانستند در تعيين خودروهاي 
مشابه خارجي كمك كنند، جلسات مختلف و متعددي 
برگزار شده است و اميدواريم ظرف روزهاي اينده شوراي 
رقابت بتواند جمع بندي نهايي را انجام داده و درمورد اينكه 
اين موضوع چه زماني اجرا شود تصميم بگيرد.  بر اساس 
اين گزارش، 1۶ بهمن بود كه شوراي رقابت، به دنبال اعتقاد 
اين س��ازمان بر انحصاري بودن بازار خودروهاي سواري، 
دستورالعمل تنظيم بازار خودرو را ابلاغ و منتشر كرده و 
فرمول قيمت گذاري خودروهاي سواري را مشخص كرد. در 
اين راستا دودانگه به ايسنا اعلام كرد كه براي تعيين قيمت 
پايه، براي هر خودرويي كه در داخل كشور توليد مي شود 
بايد سه خودروي مشابه خارجي شناسايي و ميانگين قيمت 
سه خودروي خارجي به دلار مشخص شود. سپس قيمت 
با نرخ ارز مركز مبادله به ريال تبديل و با قيمت س��ازمان 
 A حمايت مقايسه شود، اين خودروها درجه بندي شده و از
تا F طبقه بندي مي شوند. متناسب با اين رتبه بندي يا قيمت 
سازمان حمايت انتخاب مي شود يا متناسب با شرايطي كه 
قيمت پايه رقابتي مشخص مي شود، شوراي رقابت تصميم 
بگيرد قيمت ديگري را مبتنا قرار دهد. اين فرايند شامل همه 

خودروهاي داخلي مي شود.

با مصوب��ه مجل��س، وزارت صمت مكلف اس��ت در 
صورت درخواس��ت وزارت دفاع براي توليد انبوه انواع 
خودرو هاي سبك و سنگين و خودرو هاي با كاربري 
خاص، مجوز هاي لازم را صادر و همكاري هاي لازم را 

معمول نمايد.
بر اساس مصوبه جديد مجلس، وزارت صمت مكلف 
است در صورت درخواس��ت وزارت دفاع براي توليد 
انبوه انواع خودرو هاي سبك و سنگين و خودرو هاي با 

كاربري خاص، مجوز هاي لازم را صادر كند.
ب��ه گزارش تابن��اك، نمايندگان مجل��س ديروز 1۵ 
اس��فند درباره توليد و فروش خودرو توس��ط وزارت 
دفاع تصميم گي��ري كردند. با مصوبه مجلس، وزارت 
صمت مكلف است در صورت درخواست وزارت دفاع 
براي توليد انبوه انواع خودرو هاي س��بك و سنگين و 
خودرو هاي با كاربري خاص، مجوز هاي لازم را صادر و 

همكاري هاي لازم را معمول نمايد.
نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در جلسه علني 
نوبت س��وم امروز مجلس و در جريان بررسي بخش 
هزينه اي لايح��ه بودجه 1۴02 با الح��اق يك بند به 

تبصره ۷ موافقت كردند.
با توج��ه به زيرس��اخت ها و ظرفيت ه��اي موجود 
در صنعت دفاعي كش��ور، وزارت دف��اع مي تواند با 

رعاي��ت ملزومات اصل 110 قانون اساس��ي و اخذ 
مجوز هاي لازم مرتبط با همي��ن اصل با همكاري 
س��تاد كل نيرو هاي مسلح نسبت به توليد و فروش 
خودرو ه��اي مذكور اق��دام كند. ب��ه گفته رييس 
سازمان ملي اس��تاندارد قرار اس��ت از سال آينده 
تمام خودرو هايي كه از اصول اس��تاندارد هاي 8۵ 
گان��ه تبعيت نمي كنن��د، از چرخ��ه توليد خودرو 
حذف ش��وند. مهدي اسلام پناه ايجاد مركز آزمون 
تصادف را براي كشور ضروري دانست و گفت: اين 
عزم در بخش خصوصي ديده مي ش��ود و س��ازمان 
ملي اس��تاندارد ايران با هدف بالاب��ردن ايمني در 
بخش خ��ودرو از اين طرح اس��تقبال مي كند. وي 
ادامه داد: الزام استاندارد ها نه تنها كاهش نمي يابد 
بلكه در آينده نزديك در راس��تاي روزآمد ش��دن 

استاندارد هاي 8۵ گانه ارتقا خواهد يافت.
اس��لام پناه از انجام نظارت دقيق و جدي بر عملكرد 
نهاد هاي بازرسي خبر داد و گفت: كارآفرينان، فعالان 
اقتصادي و صاحبان صنايع نيز بايد با توليد ايمن، كيفي 

و رقابتي پاسخگوي انتظار جامعه باشند.
رييس سازمان ملي استاندارد ايران افزود: مردم حق 
دارند از كيفيت خودرو ها راضي نباشند، زيرا هزينه 

زيادي پرداخت مي كنند.

مشاورعاليرييساتاقايران:

دولت بدون دخالت در انتخابات، بر آن نظارت كند
احمد پورف��لاح، مش��اور عالي رييس ات��اق ايران 
مي گويد: از دول��ت انتظار داريم ب��دون هيچ گونه 
دخالتي در امور اجرايي، تصميم گيري و انتخابات 

اتاق هاي سراسر كشور، فقط ناظر انتخابات باشد.
مش��اور عالي رييس اتاق ايران با اشاره به برگزاري 
انتخابات هيات نمايندگان اتاق هاي سراسر كشور 
در روز 20 اس��فند گفت: از دولت انتظار داريم ناظر 
انتخابات اتاق هاي سراسر كشور باشد بدون اينكه 
بخواهد هيچ دخالتي در امور اجرايي و تصميم گيري 

و انتخابات انجام دهد.
احمد پورف��لاح در گفت وگو با ات��اق ايران آنلاين 
افزود: بر اساس قانون اتاق كه مورد تصويب شوراي 

عالي نظ��ارت نيز قرار گرفته به دولت 20 كرس��ي 
داده شده كه از هر وزارتخانه مورد نظر خود مي تواند 
افراد را انتخاب كرده و جزو ۶0 نفر اتاق تهران وارد 

اتاق ايران كند. 
اين بخ��ش در اختيار دولت اس��ت كه هر كس��ي 
را بخواه��د كاندي��د و معرف��ي كند؛ ام��ا در زمينه 
انتخاب ۴0 نفر ديگ��ر در تهران يا اعضاي اتاق هاي 
شهرستان ها اميدواريم شاهد دخالت دولت نباشيم.

او گفت: البت��ه تا الان هم خواس��ته اي از ما مطرح 
نش��ده كه دليل دخالت دولتمردان باش��د. در اين 
انتخابات ظاهراً ش��وراي عالي نظارت س��عي كرده 
همراهي داش��ته باش��د و تا ام��روز حركتي دال بر 

دخالت يا تحميل خواسته اي از آنها نديدم. اميدوارم 
اين روند تا انتها ادامه داشته باشد.

پورفلاح با ابراز اميدواري نس��بت به برگزاري يك 
انتخابات س��الم و در خور جامعه ارزش��مند بخش 
خصوص��ي ادام��ه داد: امي��دوارم ما ب��ا حضور در 
انتخابات خردمندي و پختگي خود را نشان بدهيم 
و از بي اخلاقي هايي كه بعضاً در گذش��ته داشته ايم 

پرهيز كنيم.
مشاور عالي رييس اتاق ايران بيان كرد: دولت ها در 
كشورهاي توسعه يافته صرفاً در زمينه قانون گذاري 
و نظارت ب��ر اجراي قانون ايف��اي نقش مي كنند و 
عمده امور را به بخش خصوصي و نهادهاي مردمي 

واگذار مي كنند تا به خواسته هاي جامعه اقتصادي، 
فرهنگي و ورزشي و ... شكل بدهند.

پورفلاح افزود: در ايران هم مدت ها بخش خصوصي 
به وي��ژه در اتاق ها، خ��ود تصميم گيرنده و مجري 
بوده اس��ت. البته هميش��ه خ��ط قرمزهايي وجود 

داشته است. 
هر دولتي مي تواند حس��اس باشد كه افراد موجه و 
س��الم وارد اتاق شوند؛ افرادي كه چيزي از اتاق كم 
نكنند بلكه با حضورش��ان چيزي به آن بيفزايند. ما 
هم در اين مورد مخالفتي با دولت نداريم. اما اينكه 
دولت بخواه��د در جزييات امور و انتخابات دخالت 

كنند مطلوب نيست.

تغيير ارز واردات موبايل
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خبرروز

افزايشگشتهايويژهدراطرافمدارسوخوابگاهها
سخنگوي پليس اعلام كرد: شناسايي و دستگيري عوامل مسموميت تعدادي از دانش آموزان در دستور كار فوري پليس قرار گرفته كه 
به  محض دستيابي به شواهد و مدارك متقن به اطلاع شهروندان خواهد رسيد. فرماندهي كل انتظامي كشور ضمن ابراز تاسف از مسموم 
ش��دن تعدادي از دانش آموزان دختر، به اطلاع مي رساند بلافاصله پس از دريافت گزارش هاي مربوط به اين موضوع، بررسي تخصصي 
براي شناس��ايي و دستگيري عوامل آن در دستور كار فوري پليس قرار گرفته كه به  محض دستيابي به شواهد و مدارك متقن به اطلاع 
شهروندان عزيز خواهد رسيد. منتظرالمهدي ادامه داد: پليس براي حفاظت و حراست از دانش آموزان و فرزندان عزيزمان در برابر اقدامات 
اخلالگران امنيت عمومي، تعداد گشت هاي ويژه و تخصصي ثابت و سيار را در اطراف مدارس و خوابگاه هاي دانشجويي افزايش داده است.

رويداد

سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور در ماه هاي 
اخير اجراي طرح مردمي كاشت يك ميليارد درخت 
در اي��ران را در دس��تور كار قرار داده و براس��اس اين 
طرح قرار اس��ت در يك برنامه چهارس��اله، از ابتداي 
۱۴۰۲ ت��ا پاي��ان ۱۴۰۵ س��الانه ۲۵۰ ميليون اصله 
نهال توليد ش��ود و با مشاركت دس��تگاه هاي دولتي، 
نهادهاي عمومي غيردولت��ي، كارخانجات صنعتي، 
سازمان هاي مردم نهاد و عموم شهروندان، اين نهال ها 
در مناطق مختلف كشورمان كاش��ته شود. سازمان 
منابع طبيعي اعلام كرده اس��ت ك��ه در هر منطقه از 
كش��ور، گونه هاي متناسب با اقليم آن منطقه كاشته 
خواهد شد. همچنين نگهداشت بخشي از اين درختان 
با سازمان منابع طبيعي خواهد بود و براي نگهداشت 
بخشي ديگر نيز با نهادهاي عمومي، دولتي و صنعتي 
و گروه هاي مردمي توافقنامه هايي منعقد خواهد شد. 
ترسيب كربن يا تبديل كربن دي اكسيد به اكسيژن با 
توسعه درختكاري براي كاهش ميزان انتشار گازهاي 
گلخانه اي در ايران، كمك به احياي جنگل ها و مراتع 
در مناطق آسيب ديده و جبران بخشي از خسارت هاي 
ناشي از تخريب عرصه هاي طبيعي، مقابله با گرد و غبار 
با كاشت درختان بادشكن در كانون هاي توليد ريزگرد، 
گسترش زراعت چوب با كاشت گونه هاي سريع الرشد 
با هدف كاهش وابستگي كشور به واردات و كمتر شدن 
زمينه قاچاق چوب، مقابله با بيابان زايي در عرصه هاي 
جنگلي و مرتعي و افزايش سرانه فضاي سبز شهرها و 
روستاها، از جمله اهداف اعلام شده براي طرح كاشت 

يك ميليارد درخت در كشور هستند. 

وجودتجربه۷۰سالهجنگلكاري
درايران

رسول اشرفي پور، رييس ش��وراي عالي جنگل، مرتع و 
آبخيزداري سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور به 
مناسبت »روز درختكاري« در توضيح بيشتر درباره طرح 
مردمي كاشت يك ميليارد درخت در ايران و گونه هاي 
مورد اس��تفاده در اين طرح اظهار داش��ت: اين اولين بار 
نيست كه س��ازمان منابع طبيعي براي جنگل كاري با 

استفاده از گونه هاي جنگلي و بياباني برنامه اجرا مي كند 
و اين س��ازمان در اجراي طرح هاي جنگل كاري چه در 
عرصه هاي جنگلي و چه در مناطق بياباني كشور، تجربه اي 
۷۰ س��اله دارد و ما در كشورمان با موضوع جنگل كاري 
غريبه نيستيم. او افزود: از گذشته تاكنون، نظام نامه ها، 
شرح خدمات و دس��تورالعمل هاي متعددي در زمينه 
تجهيز نهالستان ها و نحوه توليد نهال انواع درختان جنگلي 
و گونه هاي بياباني در سازمان منابع طبيعي تدوين شده 
است كه اين شيوه نامه ها در مقاطع مختلف اصلاح شده اند. 
در طرح مردمي كاشت يك ميليارد درخت در ايران نيز 
كارشناسان سازمان بار ديگر دستورالعمل هاي مربوطه را 

بررسي و تمام شيوه نامه ها را به روزرساني كرده اند. 

توجهبهاقليمهرمنطقه
برايانتخابگونهها

اش��رفي پور با تاكيد ب��ر توجه به اقلي��م هر منطقه 
براي انتخاب گونه هاي قابل كاش��ت در طرح جديد 
سازمان منابع طبيعي گفت: با توجه به تنوع اقليمي 
و گس��تردگي مناطق رويش��ي موجود در كشور، در 
طرح مردمي كاش��ت يك ميليارد درخت قرار است 
در هر منطقه گونه هاي جنگل��ي يا بياباني مختص 
آن منطقه توليد و كاش��ته شود. همچنين در سطح 
واحدهاي استاني سازمان، تجربه و تخصص زيادي 
در زمينه جنگل كاري وجود دارد و نهالس��تان هاي 
ما در س��ال هاي گذش��ته قابليت خود را براي توليد 
ان��واع گونه هاي جنگلي و بياباني نش��ان داده اند. در 
طرح جديد نيز از تعداد زي��ادي از گونه هاي گياهي 
مختلف با توجه به شرايط اقليمي هر منطقه استفاده 
خواهد ش��د. او ادامه داد: در طرح مردمي كاشت يك 
ميليارد درخت در ايران چند هدف دنبال مي ش��ود 
كه مهم ترين آنها، احيا و بازس��ازي اكوسيستم هاي 
تخريب شده است. يعني ما قصد داريم كه در اين طرح، 
بخشي از اكوسيستم هاي جنگلي و مرتعي كشور را كه 
در سال هاي گذشته بر اثر عوامل طبيعي و غيرطبيعي 
مختلف آس��يب ديده اند، به خصوص در نقاطي كه 
ظرفيت بازسازي اين عرصه ها وجود دارد، احيا كنيم. 

برنامهريزيبرايتوسعهفضايسبز
درپادگانهاو...

اش��رفي پور با بيان اينكه توس��عه فضاي سبز در سطح 
كش��ور يكي ديگر از اهدافي اس��ت كه در طرح مردمي 
كاشت يك ميليارد درخت دنبال مي شود، گفت: ما قصد 
داريم در طرح جديد هم فضاي سبز شهري را گسترش 
دهيم و هم به توسعه فضاي سبز روستايي و فضاي سبز 
حاش��يه بزرگراه ها، آزادراه ها و ساير راه هاي مواصلاتي 
كش��ور بپردازيم. همچنين در اين طرح، توسعه فضاي 
سبز در پادگان ها و اطراف شهرك هاي صنعتي نيز دنبال 
مي شود. براي رسيدن به اين هدف نيز دستگاه هاي متولي 
هر حوزه بايد با سازمان منابع طبيعي كشور مشاركت 
كنند كه خوشبختانه در اين زمينه نيز تجارب مناسبي 
در گذشته وجود دارد.  او ادامه داد: همكاري هاي سازمان 
منابع طبيعي با وزارت دفاع در سال هاي گذشته منجر 
به آن ش��ده اس��ت كه در حال حاضر جنگل كاري هاي 
گسترده اي را در بسياري از پادگان هاي كشور مشاهده 
كنيم. همچنين در برخي شهرك هاي صنعتي نيز تجارب 
خوبي در زمينه جنگل كاري وج��ود دارد، اما در بعضي 
از اين ش��هرك ها با وجود اينكه طرح هاي درختكاري 
مختلفي در گذشته انجام شده است، اما چون متوليان اين 
شهرك ها در زمينه نگهداشت اين درختان كوتاهي هايي 
را داش��ته اند، جنگل كاري هاي انجام ش��ده در برخي 

شهرك هاي صنعتي از بين رفته است. 

افزايشسرانهفضايسبزشهري
اشرفي پور با بيان اينكه توسعه فضاي سبز در شهرها براي 
كمك به كاه��ش آلودگي هوا يكي ديگر از اهداف طرح 
مردمي كاشت يك ميليارد درخت در ايران است، اظهار 
داشت: براساس ماده ۲۲ قانون هواي پاك، شهرداري ها 
ملزم به توسعه فضاي سبز هستند و طبق اين قانون بايد 
تا سال ۱۴۰۶ متوسط سرانه فضاي سبز شهري در سطح 
كش��ور به ۱۵ متر مربع به ازاي هر نفر برسد. به همين 
دليل در طرح كاشت يك ميليارد درخت، توجه ويژه اي 
به توزيع نهال بين شهرداري ها به خصوص در شهرهاي 

بالاي ۵۰ هزار نفر جمعيت وجود دارد. 

احياياكوسيستمهايتخريبشده،مهمترينهدفطرحكاشتيكميليارددرخت
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

ازتاثيراترواني
مسموميتهاغافلنشويم

 از س��وي ديگر انگيزه آنها براي ادامه تحصيل را با 
توجه به اين ترس كه ممكن است دوباره در شرايط 
مش��ابهي قرار بگيرند تا حد زيادي در افراد از بين 
مي برد. كودكان زيادي در اين حادثه آسيب ديده اند، 
اين آسيب ها فقط جسمي نيست، به خصوص در 
كودكان با سنين پايين تر به خصوص دانش آموزان 
مقطع ابتدايي چنين تاثيراتي مي تواند عميق تر هم 
باشد. بچه ها ممكن است دچار ترس مرضي شوند. 
هر بويي آنها را به وحشت بيندازد. از رفتن به مدرسه 
خودداري كنند. حت��ي ديگر حضور در جامعه هم 
براي آنها همراه با ترس باشد. چنين تاثيراتي اصلا 
دور از ذهن نيست. بايد به اين مسائل عميقا توجه 
كرد. در حال حاضر بيش از هر چيز سلامت جسمي 
دانش آموزان براي خانواده مهم است، اما از سلامت 
روحي آنها هم نبايد غافل شوند. مدرسه هميشه براي 
دانش آموزان جداي از اينكه محل كسب علم و دانش 
بوده جايي بوده براي گردهمايي دوستانه. بسياري از 
بچه هايي كه در مدرسه رفتن تنبلي مي كنند وقتي 
به وقت گذراندن با دوستانشان مي انديشند، زحمت 
رفتن به مدرسه را قبول مي كنند. در واقع به خصوص 
براي دانش آموزاني كه به سختي پذيرفته اند كه به 
مدرسه بروند چنين اتفاقاتي باعث مي شود تا آنها 
بيش��تر از قبل به فكر ترك تحصي��ل و خودداري 
ك��ردن از رفتن به مدرس��ه بيفتند. اي��ن تاثيرات 
مي تواند در آينده بچه ها نقش بسزايي داشته باشد. 
به همين منظور بايد اين دانش آموزان مورد بررسي 
روانش��ناختي قرار بگيرند. بايد تمامي ترس از اين 
حادثه را با جزييات بيان كرده و بتوانند آن را پشت 
س��ر بگذارند، در چنين شرايطي آموزش و پرورش 
اين وظيفه را دارد تا چني��ن خدماتي را به صورت 
رايگان در اختيار دانش آموزان قرار دهد. متاسفانه 
بحث ديگري كه در اين ميان مطرح مي شود، بزرگ 
نمايي يا ش��اخ و برگ اضافه دادن به اتفاقاتي است 
كه در حال رخ دادن اس��ت، همين اخبار مي تواند 
تاثير منفي در روحيه دانش آموزان داش��ته باشد. 
در حال حاضر حتي آن دس��ته از دانش آموزاني كه 
چنين اتفاقي را تجربه نكرده اند، با ترس به مدرسه 
مي روند، هر لحظه انتظار مي كش��ند كه اين اتفاق 
 در محل تحصيل آنه��ا هم رخ بدهد، اين دس��ت 
ه��راس افكني ها هر چند كه در بس��ياري از موارد 
ناخواس��ته اتفاق مي افت��د اما مي توان��د تاثيرات 
بلندمدتي بر روح و روان دانش آموزان داشته باشد. 
والدين تا جايي كه مي توانند بايد آنها را از كانون اخبار 
دور نگه دارند، در ضمن بايد روش هايي را براي مقابله 
با چنين اتفاقي به آنها آموزش دهند، اما اين آموزش 
نبايد به گونه اي باشد كه ايجاد وحشت كند. به هر 
حال شرايط عادي نيست و اين عادي نبودن شرايط 
نبايد باعث شود تا فرزندان ما كه در واقع آينده سازان 
اين مرز و بوم هستند در دام ترس هايي بيفتند كه 

مي تواند آنها را از رسيدن به اهدافشان دور كند. 

صدوراحكامقطعيرتبهبنديمعلمانتاآخرسال

معاون برنامه ريزي و توس��عه منابع وزارت آموزش 
و پرورش با اش��اره به اينكه ارزياب��ي و صدور احكام 
قطعي معلم��ان در قالب نظام رتبه بن��دي در حال 
انجام اس��ت گفت: كارگروه هايي به همين منظور 
تشكيل شده است تا بتوانيم نسبت به اجراي قانون 
نظام رتبه بندي اقدام و كار را تا آخر سال به سرانجام 
برسانيم. صادق ستاري فرد درباره آخرين وضعيت 
صدور احكام رتبه بندي معلمان اظهار كرد: اميدواريم 
احكام قطعي رتبه بندي معلمان را تا پايان اسفندماه 
صادر كنيم. او افزود: تا هفته گذش��ته ۶۵۰ هزار نفر 
در مرحله ارزيابي قرار داشتند كه بيش از ۴۱۱ هزار 
نفر از آنها احكامشان صادر شده و مابقي در روزهاي 
باقي مانده انجام مي شود. معاون برنامه ريزي و توسعه 

منابع وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه به محض 
آنكه ارزيابان، ارزيابي لازم را انجام و در اختيار هيات 
مميزه قرار دهند همكاران ما در استان ها و مناطق 
پرونده ها را بررسي مي كنند گفت: كارگروه هايي را 
ايجاد كرده ايم؛ هم كارگروه هاي آموزش��ي و هم در 
مركز سنجش و دانشگاه فرهنگيان كه بتوانيم نسبت 
به اجراي قانون نظام رتبه بندي اقدام و كار را تا آخر 
سال به سرانجام برسانيم. ستاري فرد در پاسخ به اينكه 
آيا در حال حاضر نيروي انس��اني بلاتكليف از محل 
قانون تعيين تكليف نيروهاي نهضتي، حق التدريس 
و مربيان پيش دبستاني داريد يا خير؟ گفت: تنها تعداد 
كمي از همكاران كه دوره مهارت آموزي شان به طول 
انجاميده باقي مانده اند كه در حال نهايي شدن است.

فروشمدارسخيرسازشرعاًوقانوناًمشكلدارد
معاون حقوقي و امور مجل��س وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينكه هيچ مدرس��ه خيرسازي در مولدسازي به 
فروش نمي رسد، اظهار كرد: تمام درآمد حاصل از فروش 
املاك مازاد فقط صرف مدرسه س��ازي مي شود. قاسم 
احمدي لاش��كي درباره اجراي طرح مولدسازي گفت: 
آموزش و پرورش ۱۲۲ هزار مدرس��ه و ۱۰۲ هزار ملك 
دارد و در اين آمار تعداد مدارس به اين دليل بيشتر است 
كه ممكن است برخي مدارس دو شيفته باشند يا ملك 
كاربري مدرسه نداشته باشد. بر اساس قانون مولدسازي 
كه به تصويب سران قوا رسيد، دستگاه ها بايد املاك مازاد 
خ��ود را معرفي كنند كه آموزش و پرورش نيز بر همين 
اساس عمل كرد. معاون حقوقي و امور مجلس ادامه داد: 
اين قانون به دو وزارتخانه آموزش و پرورش و بهداشت و 
درمان توجه ويژه  اي دارد چراكه بر اساس اين قانون، ۱۰۰ 
درصد درآمد حاصل از واگذاري اموال مازاد فقط بايد در 
آموزش و پرورش و صرف مدرسه سازي شود و حق نداريم 
اين رقم را صرف پرداخت حقوق و مزايا و هزينه هاي جاري 
كنيم. او ادامه داد: با بررسي  هاي صورت گرفته، ۶۰۰ ملك 
براي واگذاري در فهرست معرفي شده، قرار داديم كه اگر 
استاني به اشتباه مدرس��ه خيرسازي را هم در فهرست 
گذاشته باشد، اگر چنين اتفاقي افتاده باشد، حتما جلوي 
آن را خواهيم گرفت ولي چنين مس��اله اي بعيد به نظر 
مي رسد. معاون وزير آموزش و پرورش با تأكيد بر اينكه ما 

حق نداريم زمين يا ملكي كه از سوي خيري هديه شده 
را در فهرس��ت فروش قرار دهيم، گفت: اين موضوع هم 
به لحاظ شرعي و هم به لحاظ قانوني ايراد دارد. احمدي 
لاش��كي اضافه كرد: موضوع تهاتر و تبديل به احسن در 
لايحه بودجه ۱۴۰۲ نيز آورده شده و اين موضوع مي تواند 
كمك ح��ال آموزش و پرورش باش��د، چراكه در برخي 
استان ها زمين  و مدارس فرسوده اي قرار دارد كه مي  تواند 
با واگذاري يا تهاتر آن چندين مدرسه نوساز تحويل گرفت. 
او گفت: براي استفاده از درآمد مولدسازي دارايي ها، ابتدا 
مدارس محروم، مرزي، كم برخوردار و عش��ايري مورد 
توجه قرار مي گيرند. معاون حقوقي و امور مجلس وزارت 
آموزش و پرورش درباره رس��يدگي به مدارس تهران با 
استفاده از اجراي طرح مولدسازي دارايي ها اظهار كرد: 
تهران از نظر فضاي آموزشي در ۲ رديف آخر قرار دارد و 

بايد در فهرست توجه قرار گيرد.

استخدامپرستاران؛يكليوانآبدرمقابليككويرتشنه

قانونتعرفهگذاريخدماتپرستاريبازهمناقصاجراشد

دغدغه نان، كار يا بيمار

گليماندگار|
 بعد از فروكش كردن كرونا بيش از ۱۰ هزار 
پرستار طرحي بيكار شدند، اين در حالي 
است كه در طي همه گيري كرونا وزارت بهداشت و درمان 
در مورد جذب پرستاران طرحي وعده هاي بسياري داده 
بود، كه البته اجرايي نشد. اين پرستاران در روزهاي سخت 
از جان مايه گذاشتند تا بتوانند تعداد بيشتري از بيماران را 
بهبود ببخشند اما در نهايت به جاي اينكه از آنها قدرداني 
صورت بگيرد يا حداقل ش��غلي را كه با عشق و علاقه به 
آن مش��غول بودند به آنها داده شود، نامه تعديل آنها زده 
ش��د و آن اتفاقي كه نبايد رخ داد. بماند كه سال هاست 
پرس��تاران با انواع و اقس��ام مش��كلات در حوزه كاري 
خود دس��ت و پنجه نرم مي كنند، از قانون تعرفه گذاري 
 خدمات پرستاري گرفته كه بيش از ۱۵ سال پرستاران 
چش��م انتظار اجراي آن هستند تا اس��تخدام شدن به 
صورت رسمي و برچيده شدن اين طرح هاي 89 روزه كه 
تنها تضييع حقوق حقه آنها را به دنبال دارد. اين در حالي 
است كه بيمارستان هاي كشور با كمبود نيروي پرستار 
مواجه اند، در واقع بيمارستان هاي ما هنوز با استانداردهاي 
جهاني در مورد تعداد پرستار فاصله چشمگيري دارند و 
در اين شرايط باز هم استخدام پرستاران با هزار اما و اگر 
مواجه است و وقتي حرف از مهاجرت پرستاران مي شود، 
بسياري از مسوولان اين امر را ناشايست مي دانند، اما در 
نظر نمي گيرند پرستاري كه در كشور خود امنيت شغلي 
و البته مزاياي قابل قبول ش��غلي به اين سختي را ندارد، 
چرا نبايد براي تجربه يك زندگي بهتر به كشورهاي ديگر 
مهاجرت كند. وقتي پرستاران حتي در دوران كرونا هم 
حقوقشان با تعويق پرداخت مي ش��د و بسياري از آنها 
به دليل دريافتي هاي پايين مجبورند چندين ش��يفت 
متوالي كار كنند تا دخل و خرجش��ان را به هم برسانند، 
چرا مسوولان هيچ تلاشي براي رفع اين مشكلات انجام 
نمي دهند. يك بار ديگر وزارت بهداشت و درمان مجوز 
استخدام ۲۵ هزار نيرو در س��ال ۱۴۰۲ را دريافت كرده 
است، اما سهم پرستاران تنها يك پنجم از اين ميزان است 
يعني ۵ هزار نفر. اين ۵ هزار نفر حتي نيمي از آنها كه بعد از 

همه گيري كرونا از كار بيكار شدند هم نيست.

پرستارانهميشهموردبيمهريبودهاند
محمد شريفي مقدم، دبيركل خانه پرس��تار در رابطه با 
سهم ۵ هزارتايي استخدام پرستاران به تعادل مي گويد: 
اين اولين بار نيس��ت كه پرس��تاران مورد بي مهري قرار 
مي گيرند. از س��ال ۱۴۰۰ قرار بود تعرفه گذاري خدمات 
پرس��تاري بالاخره بعد از سال ها اما و اگر به صورت كامل 
اجرايي شود اما همين مهم هم حالا كه در روزهاي پاياني 
سال ۱۴۰۱ قرار داريم به صورت ناقص اجرايي شده است. 
مساله اينجاست كه استخدام پرستاران بايد از دو جنبه حائز 
اهميت باشد، هم بيكاري اين قشر زحمت كش و هم كيفيت 
خدمات در بيمارستان ها و مراكز درماني. او مي افزايد: وقتي 
تعداد پرستار در بيمارستان استاندارد نباشد، قطعا كيفيت 
خدماتي هم كه به بيماران ارايه مي شود استاندارد نخواهد 
بود. از سوي ديگر وقتي پرستاران براي تامين معيشت خود 
با دشواري مواجه شوند، مجبورند شيفت هاي بيشتري كار 
كنند كه اين امر هم كارايي آنها را به شدت كاهش مي دهد. 
پرستاران خسته مي ش��وند و در شيفت دوم و سوم قطعا 

كارايي شيفت اول را نخواهند داشت. 

پرستارنبايددغدغهمعيشتداشتهباشد
شريفي مقدم در بخش ديگري از اظهارات خود مي گويد: 
متاسفانه بي توجهي به معيشت و امنيت شغلي پرستاران 
باعث شده تا بدنه درماني كشور هم با مشكلاتي مواجه 
شود. پرستاري كه وظيفه خدمت به بيماران را دارد، وظيفه 
دارد تمامي حواس خود را به كاري كه انجام مي دهند جمع 
كند، وقتي دغدغه معيش��ت و بدتر از آن امنيت شغلي 
داشته باشد، ديگر صد در صد در خدمت بيمار نخواهد بود. 
در واقع ما نمي توانيم از افرادي كه دغدغه معيشت دارند 
توقع داشته باشيم كارايي صد درصدي داشته باشند. در 
مورد پرستاران هم اين مساله صدق مي كند. از زماني كه 
همه گيري كرونا كاهش پيدا كرده بيش از ۱۰ هزار پرستار 
از كار بيكار ش��ده اند، چه كسي بايد پاسخگوي اين افراد 

باشد، آنها كه در دوران كرونا از جان خود مايه گذاشتند.

وضعيتبيمارستانهايدولتيبدتراست
دبيركل خانه پرس��تار در رابطه با ارايه خدمات درماني 

در بيمارس��تان هاي دولتي نيز اظهار مي دارد: متاسفانه 
وضعيت در بيمارستان هاي دولتي بدتر است، تعداد پرستار 
به شدت پايين است، همين پرستاران هم اغلب با معوقات 
بسيار مشغول به كار هستند و چرخ زندگي شان به سختي 
مي چرخد، در اين ش��رايط ارايه خدمات به بيماران هم 
صدمه مي بيند، ضمن اينكه اين روزها به دليل مشكلات 
اقتصادي ازدحام در بيمارستان هاي دولتي به مراتب بيشتر 
شده و همين مساله هم به يك معضل در اين بيمارستان ها 
تبديل شده است. تمامي اين مسائل بايد در نظر گرفته 
شود و وزارت بهداش��ت با توجه به اين شرايط بايد سهم 

استخدامي پرستاران را افزايش دهد. 

استخدامپرستاران؛يكليوانآب
درمقابليككويرتشنه

رييس س��ازمان نظام پرس��تاري نيز در نشست خبري 
خود با انتقاد از سهم استخدام پرستاران در جذب نيرو در 
وزارت بهداشت گفت: در مورد ۲۵ هزارنفر جذب نيرو هم 
كه وزارت بهداشت مي گويد در مسير استخدام آنها است 
هنوز عملا اتفاقي نيفتاده و اين تعداد هم براي تخت ها و 
بيمارس��تان هاي تازه تاسيس و توسعه يافته است. البته 
نكته مهم اين است كه تنها ۵۰ درصد اين تعداد كاركنان 
بهداشتي - درماني  هستند كه از همين تعداد هم مجددا 
۵۰ درصد قرار اس��ت پرستار باشند؛ يعني جذب حدود 
۵۰۰۰ نفر پرس��تار. اينكه دوستان وزارتخانه مي گويند 
مجوز استخدام براي ۲۵ هزار پرستار است، درست نيست 
و نبايد اين كار به اسم پرستاري تمام شود اما سهم آنها اين 
تعداد باشد. تعدادي كه دوستان وزارتخانه مي خواهند از 
پرستاران استخدام كنند که مانند يك ليوان آب در مقابل 
يك كوير تشنه است. ما در استخدام ساير گروه ها بخيل 
نيستيم اما مي گوييم كاري نكنيد كه به نام پرستاران باشد 
ولي به كام ديگران تمام شود.  او به معضل كمبود نيروي 
پرستاري پرداخت و گفت: اگر ما دغدغه تعداد پرستار را 
داريم به خاطر اين اس��ت كه مردم از اين كمبود آسيب 
مي بينند. بايد به ازاي هر تخت بيمارستاني در ۲۴ ساعت 
شبانه روز با احتساب شيفت ها ۲.۵ نفر پرستار داشته باشيم 
كه چنين نيست. حتي در بيمارستان هايي در شمال شهر 

تهران گاهي ۰.۵ نفر پرس��تار به ازاي هر تخت داريم. به 
خاطر نبود نيرو گاهي مرگ و ميري هايي داريم كه اگر نيرو 

داشتيم اتفاق نمي افتاد.

اجرايناقصتعرفهگذاري
خدماتپرستاري

ميرزابيگ��ي افزود: كار بع��دي عملياتي ك��ردن قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري بود كه با پيگيري هاي 
صورت گرفته، انجام شد. آيين نامه ها و تعريف K پرستاري، 
ارزش نسبي خدمات، تعريف بسته هاي خدمتي پرستاري 
انجام شد. K پرستاري برابر با س��اير گروه هاي پروانه دار 
است كه امسال ۱۴9۵۰ تومان بود. ارزش نسبي مبتني 
بر اين K در بخش هاي باليني و بستري طبق قانون، بسته 
خدمتي اس��ت. ارزش نس��بي در بخش هاي ستاره دار 
مانند بخش هاي دياليز، آنژيوگرافي، شيمي درماني و... 
به صورت تخت_بيمار اس��ت و در بخش هاي س��رپايي 
 به صورت موردي و به ازاي هر خدمت اس��ت. اين امر در

 آيي��ن نامه ها آمد و دس��تورالعمل ها به بيمارس��تان ها 
صادر ش��د كه شامل دستورالعمل رس��يدگي به اسناد، 
دستورالعمل ثبت خدمات پرستاري در HIS بيمارستاني 

و دستورالعمل بازتوزيع بود.
او تاكيد كرد: اين دستورالعمل ها با همكاري بيمه ها تدوين 

و از تيرماه ابلاغ شد، اما نقد جامعه پرستاري اين است كه 
چرا ثبت خدمات پرستاري در HISهاي بيمارستاني كه 
كاري ساده است، تاكنون در هيچكدام از بيمارستان هاي 
دانشگاهي عملي نشده است؟ اگر كميته نظارتي تشكيل 
مي شد يا اينكار برون سپاري ش��ده بود، حتما كار تمام 
شده بود. چندين بار به وزارت بهداشت اين گلايه را اعلام 
كردي��م و حتي گفتيم براي تقويت HIS ها كمكش��ان 
مي كنيم اما اتفاقي نيفتاد. آيا همان عزم ۱۵ ساله كه براي 
نهايي نشدن قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري وجود 
داشت، اكنون اين مشكل را سبب شده است؟ اكنون چرا 
دستورالعمل هاي ابلاغي اجرا نمي شود؟ اين چه عزمي 
اس��ت كه قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري حتي با 

ديده شدن اعتبارات بازهم درست اجرا نمي شود؟

پرداختهايروزپرستارهممناسبنبود
رييس س��ازمان نظام پرس��تاري در ادام��ه تاكيد كرد: 
پرداخت هايي كه براي روز پرستار به شكل علي الحساب 
داشتند به شكلي بود كه همه ناراضي بودند؛ آمدند كارانه 
قبلي كه ما اصلا قبول نداريم را ض��رب در ضريب ۲.۲ و 
مجدد ضرب در اشغال تخت كردند. اين محاسبه خارج 
از تواف��ق ما بود. قانون تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري 
يعني ثبت خدمات در HIS هاي بيمارستاني با مهر نظام 

پرستاري و درج در صورت حساب بيمار، بيمارستان و بيمه 
كه بعدا پرداخت صورت گيرد. اگرچه اين دستورالعمل هم 

ايراداتي دارد، اما بايد اجرايي شود. 

فوقالعادهخاصدرمجلس
ميرزابيگي اظهار كرد: موضوع فوق العاده خاص پرستاران 
همين روزها در مجلس مطرح مي شود. وزارت بهداشت 
سال قبل از محل استخدام قانون ايثارگران منابع خوبي به 
دست آورد كه به دنبال تغيير محل حقوق دهي اين دسته 
از نيروها بود. وزارت بهداشت همچنين اجازه افزايش سقف 
اختيارات در درآمدهاي اختصاصي را از ستاد ملي كرونا 
گرفت و 3۲ هزار ميليارد رقم امسال از اين بخش بود. به نظر 
مي رسد اگر ما دنبال مولدسازي اصلي مي گرديم مهم ترين 
درآمد، درآمد س��رمايه انساني اس��ت كه بايد پرانگيزه و 
شاداب باشند. از طرفي قانون ساماندهي كاركنان دولت 
هم منابع جديدي براي وزارت بهداشت آزاد خواهد كرد؛ 
لذا به نظر مي رسد منابعي كه از اين چند بخشِ ذكر شده 
به دست مي آيد مي تواند در سطوح مورد نياز هزينه شود و 
از يك سونگري جلوگيري كرد. وزارت بهداشت بايد وزارت 
كل نيروهاي بهداشت و درمان و آموزش پزشكي باشد. 
وزارت بهداشت مي تواند فوق العاده خاص پرستاران را هم 

از اين درآمدها اجرايي كند.

گزارش


